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D.W. I. 

DEFE,NC.E WITNESSES. 
For Gauri Shankar accused. ,. . 

1. Pt. Indramani Vakil of :Meerut on S.A. age 50. 

I am it B.A.L.L.B. lawyer practising at :Meerut. I am also 
Senior Vice Chail1uan of the Municipal Board of Meerut. I 
know that there was a Kisan and ~1azdur Sabha in MeeI\lt in 
1928 to 1!l29. I was a member of it. Its object was to organi.se 
the KisanR and Mazdurs, for the sake of remoYing sociai eyile 
among them. The objects are stated in mx" original address in 
P. 322 au page 9 which I ga\'e as President of the. Reception 
Comlllittee of the Conference of peasants and labourers held'ill 
l!l28 or 1929. This was an independent orgalli~ation started 
under the auspices of the Congress ,workers, a diEltrict organisa­
tion. I was a lllPlllber of the Congress up to theitime when it 
waH declared unlawful the other day. NOlle of t~e aims and 
objects of the Sabha offended against the prulciples of the Con­
gl'eSH. A parallel political conference was organised hete on the , 
same dates as the ~Iazdur Sabha Conference. That wis a Con-

I . 

gTesfi Political Conference and the other was a Congress Mazdur-
and I\'i.!'an Sahha Conference. To the Kisan )Iazdur lonference 
}fessrR. Sahgal, S. S. Josh, Spratt and ::\Iuzaffar A mad and 
Majid accllsed were invited. They were invited to e ucate tho 
public, being known as best workers. I read' the prin)ed resolu­
tions Exh. P. 175 at the time when they came froll,the press. 
The resolutions printed therein were the only ones. whlch wero . , 

IHiRRed at that Conference. The Sabha was never affiliated to any 
other organisation within my knowledge up to this time. In tho 
same way as the 5 gentlemen named '~'ere invited 60 also we~fe a 
number of other gentlemen such as Dr. SatYl!pal and Pt. Jaw ha.r 
Lal Xehru. Dr. Satyapal was invit~d from the Political Co fer­
ence to lecture in our own Conferenee. Pt. Jawahar Lal! al80 
came to lecture but I ·do not know about the invitation in hh 
cafle. I had hJked \'lith Gaud Shanker aeeuseel about his 
political ideas. As long as he worked \'lith me I ~ever found 
any thing against the aecepted Congress ideas. tIe was a co-
worker with me for 4 or 5 years. I 

(Xo other accllsed wi!1hes to ex~e this wit.nJss in chief). 
. I . . 

XX-'\'. By Prosecution. The Mazdur lilian 'Babhs ~tarted 
sollle time in 192!:i. I <1..., not remember the exact dat~, It exist­
ed about 2 ye81'$ bt-tvre the Conference, from about 1926. I was 
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Chairman of the Reception Committee, of thll Conference held 
about 13th to 15th October 1928. The Political Conference was 
a Congress Conferertce purely and simply. It was the idea of 
myself, Gauri Shankar; Ram Chandra Sharma, Lala Balwant 
Singh and several other villagers whose names I do not recall 
to hold this Mazdur Kisan Sabha Conference. Pt. Gauri Shankar 
accused drafted the resolutions. He had no pattern from which 
he drafted them. We all put our heads together. I was present 
at any important lecture that took place in that Conference. Of 
the 5 accused invit.ed I knew only Sahgal accused, and him by 
reputation only. It was not my Buggestion to invite any of the 
other 4. I agreed to the invitation of them all. I can not say with 
certainty whether GaUli Shankar or somebody eL~e suggested 
Spratt's name; the same reply applies to Muzaffar, Josh and ~fajid. 
I had not heard of }fuzaffar before. I agreed becauRe I was told 
he was a very goodlaboUl'er lecturer. I asked who Spratt was. 
T asked the man who 8ugge~ted his name and was told he was an 
Englishman who sympathised with the poor. 1 had not heard 
his nam.c before or Muzaffar Ahmad's. Before October 1928 I 
had never in any way heard or read of Muzaftar Ahmad's having 
been connected with the Cawnpore Conspiracy Case. I had 
never hoard that there was snch a casa, or h3ard of it at all up 
to the d<l.te of that Conference. I have heard of the Public Safety 
Bill, but I had not heard of it up to October 1928. Jonly know 
it was a Bill but not what its ohject wa'!. Until 2 years ago I 
only looked in the new'"'papers cursorily. From 2 years ago I 
began to buy them and read them thoroughly. As far as I think 
I never c~me across the Public Safety Bill in the former period 
of cursory reading. Since then I have come to know only that 
there is such a thing. I have not been interested to understand 
what it is about. About the Nehru Report I never read anything 
except criticism I only knew there ,vas a report recommending 
DOI1linion StatLls. 1 knew then from what I read that Congress 
had rejected it. As a Congressman I know it eontinued to be 
rejected. Not the whole of the Nehru Comluittee reRolution in 
P. 175 was my idea: I do not remember who did suggest it. The 
first para a')out Communal differences wa"! suggested by me. I 
knew about the Report from the newspaper criticisms I had read. 

I heard the speeches of Spratt, ~fuzaffar and :Majid at th,at 
Conferene-e. I understood Spratt Illostl)". I do not remem­
ber hearing hi!ll say he was a Communist. So far as I remember 
he did not. I did not know the term before or in that Conference 
1<0 I say he did· not use it. I remember him saying that he 
differed from Galldhiji on the question of 'Non Violence' and said 
it was a mistake to give it so much importance. - I think he said 



T and not ·we'. J1!.uzattar Ahm,ad,p.id speak but 1 ao not remem­
ber his speech . .I 'do not remember his' r~solution. I do not 
remember his moving a resolution suggesting the formation of a, 
strong U. P. Mazdur Kisan Dal, nor anything about sending 
people as representative!! to Calcutta. I do not remewber Dr. 
Mukerji's name being mentioned to he chosen as representative, 
or J oshl or Gauri Shankal,". The .last 2'were the}'e at the Con­
ference. I was in the Political Confm'ence a.lso 'Part of the time. 
I heard Spratt speaking there but not at the Town Hall. I 
heard Majid speak but do not recall' what he said. I do not 
recall what he Raid about Russia. Or if he nlentioned the nalUe 
of M. N. Roy. SohanSingh Josh talked .about labour organisa­
tion; not about Revolution or Inqilab. After that Conference I 
llsed to go on addressing villagers. I saw with Gauri Shanka,r 
rules of the Sabha saying that Congress rules must be observed 
entirely. I have never heard of the paper Krantikari. T'do not 
know of any election of office-bearers made at the Conference. 
P.C. Joshi was introduced to me by Dr. Bhopal Singh. There is 
no such thing as tile Mazdur Kisan Dal. In the Nehru Com­
lUittee resolution there is mention of a Mazdur Kisan DaL It is 
the same thing as a Sabha. I sug!?)ested the Mazdur Kisan 
Conference because poor men could not pay to go into the Poli· 
tical Conference. Entrance was free to this one. Gauri ,Shankar 
invited these men Spratt and Muzaffar. We gave him power. I 
do not remember who suggested Sahgal first. All I knew about 
him was by reputatiOll that he was Arya Samajist etc. I knew 
nothing about the rest. The object of the Sabha was to organize 
and educate the labourers. 

Sd. R. L. Yorke, . , 

25-1-32. ' 

,All my statement of yesterday refers to a }fazdur Kisan 
Sabha which was in existence prior to the Conferenpe of October 
1928. No Party was formed at that Conference. If a Party was 
formed without my knowledge what I said does not apply to it. 
I do not remember if I heard Muzaffar Ahmad speak once or 
twice but I certainly heard him speak. I did not hear him pro­
pose that a Party should be fanned. (Shown P. 1091 witness 
!laid after- seeing first 2 paz'as down to end of list of mimes of 
members and the last para) Muzaffar Ahmad did not sayany­
thing like what is written there. I mean I did not hear him say 
anything like it. I realise he is said in that report to have said 
he was directed to place that re~olution before the meeting. I 
did not hear him say t.h~t. 'I do not know the writing of P 322 
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page 3 (pink paper). I have read that paper through and it does 
not remind me of anything, which happened in connection with 

. that Conference. I c,an not suggest any circumstances in that 
Conference which could have given the accused Spratt the 
impression that a workers and Peasants' Party was being formed. 
Gauri Shankar never came to me after the Conference to ask for 
Bubscriptionsfor an All India Workers and Peasants' Conference. 
I have worked with Gauri Shankar very closely for 4 or 5 years. 
He never. showed me Exh. P 203. I do not remember if I have 
ever seen anything like P 331. Seeing the whole document 
including object on reverse witness said 'I do not remember 
whether I have or have not ever seen it in the past'. The same 
i> my answer about P 333. 1 have never seen Exh. P 310 before. 
The Party mentioned there is not the one about which I wa~ 

. deposing yesterday. I know Mr. Dharmvir Singh well. He haR 
been a Congress worker with me. I do not know his writing and 
have had no correspondence with him. I must have seen Gauri 
Shankar's writing. I can not say if I would recognise it. P 1432 
does not remind me of any 'Party. I know P. C. Joshi accuAed. 
I saw him in Meerut for several days after the Conference. I do 
not know his writing. I was on the Subjects Committee at which 
the resolutions were drafted. The draft resolutions were written 
by different people. I was not present throughout. I do not 
know the writing of any of P 186. I heard Sahgal's presidential 
speech at the Conference. I have heard of Bolshevism but what 
it is I did not and do not know. ! do not remember whether he 
said anything about Bolshevism or Bolsheviks, but it was a very 
fine speech. I did not read it in the Deshbhagat. I do not 
remember if Sahgal said anything about Russia or the Russian 
Revolution: As I appreciated it I do not think there was any­
thing against the Congress in it. 

REXXN. I joined the Bar only 3 years ago . 
• 

Read and admitted correct. 

D.W. 2. 

Sd. R. L. YORKE, 

26-1-32. 

Cllaudlu:i Sheonath Singh Vakil Meerut on S.A. 45. 

I am a practising lawyer since 1913 and practise at Meerut: 
I was Chairman of the Meerut District Board from 1025 to 1928. 
I was a Congressman till 1929. In 19~ there was a Delhi Provo 
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in.ceCongress"'Political Ooni-erence at Meerut; Therewas also a 
Kisan Mazdur Conf!3rence at,the same'time. I was Chairman of ' 
the Reception:'Co~mittee-of the Political Conference. 'Onesft­
ting of the Risan Mazdur Conference was held at night in the 
pandal of 'the Political Conference. I do not know if the Town 
Congress Committee gave Sahgal accused an address of welcome. 
I know Gauri Shankar accused well. He used to work in the 
Congress 8:1so up to the time of,his arrest. 

( No other accused wishes to examine in chief) 
XXN. Nil. 

Sd. R.L. YORKE. 

26-1-32 

D.W ... l. 
Lala Mahabir Prasad on S.A., Zamindari 38.' 

, , ' 

I was Senior Vice Chairman of the Meerut Municipal Board. 
I pay over Rs. 15,000 Land Revenue, Qesides Income Tax, the, 
amount of which at present I do not exactly remember. I know 
Gauri Shankar accused. I was a Congressman up to the time 
it was declared unlawful. On principle I could not help any' 
organisation whose principles were opposed to those of the Cong­
ress. I had heard the name of a Mazdur Kisan Sangh in Meerut 
some years ago. I recognise my signature on page 3 ofD. 330. 
I paid a subscription to the Mazdur Risan Sammelan Meerut. 

( No other accused examines this witness in chief) 

XXN. Nil. 

D.\V. 4. 

Sd. R. L. YORKE 

26-1-32. 

Bishambar Sahai on S.A. 32. Owner of Prami Press. ' 

I am the proprietor of the Premi Printing Press. I know 
there was a Mazdur Kisan: Bangh in' Meerut. Its notices etc used 
to be printed in the Premi Press. P 175 was printed in my press, 
after the Conference, perhaps 15 days later. The document D 
732 was printed at my press. 



( No other accused wishes to examine this witness in ch·ef). 
XXN. This document D 732 was printed long before the 
Conference referred to in P. 175. 

OW. 5. 

Sd. R. L. YORKE. 

26-1-32. 

Dr. Ajudhia, Prasad on S.A. 40. Residence Meerut . 

. I have been practising since 1910. I know Gauri Shankar 
accused. Up to 1929 I was a Congre,mnan. I used to see Gauri 
Shankar also doing Congress work up to 1929. I used to have 
conversations with him. I used to find his vielv3 ia entire agree­
ment with the Congress. 

( No other accused wishes to examine the witness in chief). 

XXN. I had no talks with him on any other political 
subject except the Congress . .., 

D.W. 6. 

Sd. R. L. YORKE. 

26-1-32. 

Ch; Raghubir Nal'ain Singh on S.A. R'Hide!1c3 Asora P.S. 
Hapur. 

My son pays about Ri.' 3),0)) L1n.d R3v,):lUe and some In­
come -Tax. I got a sw}rd of h:>n'l!lr in the wJ.r for war 8ervice~ 
in this district. I was pl'e~ident of the All India Bhuinhar Sabha 
at Patn't in about 1926 or 27. I wa91llember of the All India Zalll­
indars' ABociation of which M1h3.t'aja DJ.rbhanga is Chairman. 
I ,was al~o member of the All India Congress Committee and 
have been Chairman of the DGlhi Pro\-incial Congress Committee. 
I know Gaud Shankar accused. He wai a member of the Meerut 
Town Congress Committee, of the Meerut Di"trict Congress Com· 
mittee and the Delhi Province Provincial Congress Committee. 
So'far as I.remember he wa~ so up to the time of his arrest. No 
one is ele~ted to th.ese Committees whose creed is against that 01 
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the-Congress!" In fact the voters voteiw those who, they think 
are in thought and deed faithful to the Congresl!. I have often 
discussed political matters with Gauri Shankar. :from our di\!­
cussions I can say that I found him a follower of Mahatma 
Gandhi and the Congress. He was, a keen Khaddar worker, 
kept a Cha,rkha and preached it here and at Hardwal'. There 
used to, be a Mazdut Sangh at Meerut. l~ew. it as Mftzdur 
Sangh, not Mazdur Kisan Bangh. He mentio~ed jt to me sever­
al times, and I gathered it was a Mazdur Sabha witb,the same 
objects as Congress. Tke name I tmderstood was given to ,it 
to give it iinportance. I often saw Congress people working in it. 
This Mazdur Sangh is the one which had a Conference at same 
time as the Political Conference. I knew Kidar NjI,th Sahgal 
accused. So far as I remember the Town Congress Committee 
gave Sahgal an address at the time of the political Conference 
when he came ~Ol' the Mazdur Sabha Conferenc~. I was on the 
Executive Committee of the Political Conference. 

(No other accused wisheil to examine this witness in chief.) 

XXN. Nil. 

OW. 7. 

Sd. R. L. YORKE. 

26-1-32. 

Ch. Vijaipal Singh, J at, Vakil, Meerut on S. A. 

I am a practising lawyer at Meerut. I was for 3 years a 
member of the Legislative Council. I was also ,Vice Pressident 
of the Meerut Town Congress Committee. I have been in the 
past a member of the District Congress Committee and the 
Delhi Province Provincial Congress Committee. Frolll 1921 up 
to 1929 so far as I know Gaurl Shankar was a member also of the 
Town, District and J:rovincial Congress Committees. He and I 
ta1kedseveral times about Congress programme. I never found 
his ideas and creed clashing with the Congress creed. 1 know of 
the existence of a Kisan Mazdur Sangh at Meerut. I was a mem­
ber of the Working Committee of it. As far as I know that was a 
local district organi.ation only. It was never to my knowledge 
affiliated to any oth~ organisation. It was created fOr the ameli­
oration of labourers and peasants in the district OIl Congress lines. 
The workers in the Sangh were those who were interested in the 



uplift of labourers and peasants. They· were all Congressm:m. 
I have seen D. 732. This gives the creed of the Sang about 
which I have spoken above. 

(No other accused wi8hes to examine this witness in chief). 

XXN .. There is nothing ill the membership form D 732 limit­
ing membership to members of the Congress. I do not know all 
the members of the Sangh. I know many. 

REXXN. I knew almost all the wprkel'~ in the Sangh. 

XXN.· I know now of the formation of the Workers' and 
Peasants' Party of the U.P. since this case was started. I knew 
nothing personally before. I have never heard of the Krantikarl. 
It was never sent to me. There is another Ch. Vijaipal Singh 
B.A..L.L.B. of Meerut. It may be his house which appears as 
No 946 in P 433 .. He pa'!3ed his examination the same year as 
me. -I came because I received summons. 

By Ghosh accused (Nothing relevant in'Court's opinion) 

·Read and admitted correct. 

For Kadam accused. 

D.W.8. 

Sd. R. L. YORKE. 

26-1-32. 

Pt. Ram Chander Sharma on S. A.. Meerut. 

1 attended the Session of the Indian National Congress at 
Calcutta in 1928. I reached Calcutta on 22nd December. On 

.the way at Cawnpore I met Lachman Rao Kadam accused and 
others. On the same date on which I reached Calcutta [ atten­
ded a Mazdur Kisan Conference. I ali;;o attended it on the 23rd 
and 24th. Kadam attencled the Mazdur Kisan Conference on 
the 22nd. I did not see him there on the 23rd or 24th. I asked 
him to cOme again on ~3rd but he said to me that he had thought 
it was like the· Conference held at Jhansi but he found the 
Mottoes n .. ot to his liking and therefore he di~not want to attend 
it any xiore. I asked him to come again ut he refused. He 
did not Say anything. to me about the speec es he had heard. 
I was pl'~sen:t on 24th: at the time of the election of the National 
Executh'e Committe of the Mazdur Kisan . Sabha. Kadam 
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accused did rlbt attend. the meeting. The name' of Lachmi 
N arain Pandit was selected for Jhansi. 

For Gauri Shanker accttsed. 

There was a Mazdur Kisan Sanghat Meerut. 1 wa.s a 
member of it. .1 wl!-s so as long as it lasted. It came to an end 
when Gauri Shanker was arrested. 1 did some work at the 
time of the Conferenee held here. Th~ Sangh was a district 
organisation and not a branch of any other organisation. The 
Sangh was started by ·us people, Congress workers. The aims 
were those stated in the Mazdur and Kisan betterment resolu­
tion of the Gauhati Session of the Indian National 'Congress. 
'l'hat Sangh was never affiliated to any All India or Provincial 
Mazdilr Kisan._ Sabha. So far as. I remember in the Meerut 
Conference of 1928 no resolution was passed for its affiliation. 
I met Gauri Shankel' accused at Calcutta in the Indian National 
Congress but I ili,d not see him on any date at the Kis~ Mazdur 
Conference there. I saw him there staying in the bazar at 
the house of a Rais. 

For Banarji accused. 

There had been 2 Conferences of the Kisan Mazdur Sangh at 
Meerut before the one to which I have referred. One was at 
Garhmuktesar and before the 1921 Meerut Conference. I do not 
recall the date. The other was at Nauchandi Fair. The Sangh 
made the arrangements for all 3 Conferences and convened 
them all. (after reading the account of Garhmuktesar Con­
ference in the 'Bir Hindu' dated 21. 11. 27. witness said). The 
accotmt given here is correct. I remember it well now. I cannot 
remember the resolutions passed at that Conference. Seeing 
document P 189 D Gauri Shanker (Objection made by prosecution 
under section 159 evidence act but withdrawn as not worth 
pressing); I do not remember the resolution passed but this paper 
is the same as what appears in the Bir Hindu. 

Sd. R. L. YORKE 

26/1/32 

I can not remember the date of the Nauchandi meeting but 
it was at the time of the Mela. The arrangements for it were made 
by the Mazdur Kisari Sangh. I was present at that meeting. t 
did not do any work in it but had a shop at Nauchandi. I do 
not remember seeing any notice like P 188 at that time. After 
the October Conference I used to be meeting Gauri Shankar 
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regularly up to th~ time of his arrest. It was in connection with 
public work. We remained in agreement. 

For Kadam by perniission. In the Meernt Mazdur Kisan 
Conference the first thing done was that a photograph of the late 
Mr. C.R. Das was unveiled. Kedar Nath Sahgal was invited to 
the Conference because he was a good Congress worker and 
worker of the N aujawan Bharat Sabha. I do not know if there 
was any V,P. Kirti Kisan Party at the time of the Conference. 
Nor do I know anything about one afwrwards. 

(No other accused wished to examine the witne8s in chief). 

XXN. I know Gaud Shankar since 1921. I was probably 
a member of the Mazdur Kisan Sangh from its commencement. 
The first Conference of this Sangh was at Garhrnuktesar, thE:n 
at Nauchandi. The Xauchandi one would be in March. I wa I 
present at the Nauchandi Conference from time to time, not the 
whole time. To the best of my knowledge Diwan Datt, Kamta 
Prasad, Balwant Singh and Gaud Shankar were the organisers. 
The President was Diwan Datt. He was in place of Diwan 
Chaman Lal who could not come. When I attended the Confer­
ence I saw Diwan Datt presiding. I think I only went once to 
the Conference. I know Shaukat Vsmani accllHed since this case 
is proceeding. -I know that Shaukat Vsmani was present at that 
meeting. I have never spoken to him but only come to know him 
by sight. Having seen P 187 D Gauri Shankar witness said I 
can neither assert nor deny the truth of the statement therein 
that Shaukat lTsmani presided at this Conference. 

I was one of the organisers of the October Conference, and one 
of the Committee which sent Gaud Shankar to invite Sabgal to 
be President. I never weighed whether there were other Cong­
ress workers in the neighbourhood of }Ieerut nearer than Lahore 
as good as lIIr. Sahgal at that time. The reason that Sahgal 
was selected was that SOlne one in the Committee sug~el:lted td", 
name and so he was sent for. Muzaffar Ahmad and Spratt·!' 
names were suggested by Thakur Moti Ram, I do not know who 
suggested the names of Sohan Singh Josh and lfajid accused. 
Moti Ram saiel about Spratt that just as Mr. Stokes used to work 
among the peasants so Mr. Spratt took an interest in the peasant!' 
in Bengal and so he and Muzaffar Ahmad were inviwel. Their 
expenses were sent. Mr. Moti Ram is a witness summoned and 
present today. I was present throughout the October Meerut 
Mazdur Kisan Conference. I heard everything that took place. 
No party at all was formed at that meeting. It was a Conference. 
I ne.er heard of any Party being formed afWr it. I know 
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Pt. Indramani. J.saw Jilin in Comi yesterday. iI did not see him 
after he had given his evidence. I was waitin~ in the witness 
room and did not see him going out. 'Vhy sho~ld I go and see 
him. I was not interested in what he was asked. After the 
Conference I used to see Gauri Shankar oflan and t[\,lk to, him. 
He nevei· came to me and asked me for a subscription for the All 
Indi[\, wOl:kers' and FeaEants' Party Conference. 1 read about 
that Conference in the newspapers. I can not say in what news­
paper. I neyer saw any posters like P 375. I went to Calcutta 
for the Indian National CongI'ess. This l\I azdur Kisan, Confer­
ence was on so 1 atto::dEd it teo. The 1st day of the Na~iollal 
Congress was on 26th, 27th or 28th December. I can not d!,ny 
that the sittings ~f the CongI'ess began on 29th. 1 went there 
beforehand because it is a big city. It is also more expensive 
than Meemt. I stayed in the Ccnglefs Nagar with U.P. and 
Delhi delegates. There were many Meemt people there. Moti 
Ram was there.' Gauri Shankar was in the the city and net 
there. Kadam was in the CODgI'eSS Nagar. I attended the 
workers' Conference because at Meerut I had met Sohan Singh 
Josh. I went to see him at Calcutta and he gave 1)1e a ticket, 
and so I went. 1 went to see him in the house where he was 
staying perhaps in Circular Road. had no correspondence 
with him after he left Meemt. I met Kadam fol' the first time 
at Cawnpore on my way to Calcutta. Gaun Shanker was 
in Calcutta before I arrived. I was not present at the opening 
of the W. P. Conference. I weJ,lt there on the 2rid day with the 
President Soh an Singh. I saw some 400 or 500 people present 
at it. First there was singing and then English resolutions. 
Some persons spoke Hindi too. Most of the proceedings were in 
English. I heard the Hindustani speeches. AU resolutions were, 
in English. In Hindustani one day Kadam made a speech and 
one day I recited a poem. One day a boy spoke in Hindi. I did 
llOt find the English proceedings interesting. I did not remain 
present all the time. It was 23rd I did my recitation. That was 
hefore the election of the All India W Ol'king Committe. The PIO­
reedings were written in English. The names were giVfll out in 
Urdu. I was interested in who was elected. I wanted to know 
who was elected. I had no cOllnection with this party. There 
was no reason for my interest. I remember who were selected 
from V. P. but not from Punjab. Puran Chand Joshi was elect­
t1d and Dr. Bisnath ~fukerji and Gauri Shanker and Lakshmi 
N'arain Sharma of Jhansi. Lakshmi Narain I met then for tlle 
first time. I did not find out his business. I was in Jail with 
him for 6 months. There he told me he kept a press at Jhansi. 
I did not talk about what papers he published. I do not know 
the newspaper Krantikari. I kilow P. C. Joshi since the }Ieemt 
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Conference I was not on the platform in th'e Calcutta Conference. 
I had not heard the name of . Dr. ~r ukerji before this case I did 
not see him in the Conference or hear his name except at the 
. time of the election. 

Kadam mentioned the Workers' and Peasants' Conference to 
me in the train. I had seen it mentioned in the 'newspapers at 
Meerut before I started. I did not however know it was a Con' 
ference of the W. P. Parties of the U. P., Punjab, Bengal and 
Bombay. That was not in the newilpapers so far as I saw. His 
impression about it and mine were the sanie. I saw Kadam in the 
Calcutta Conference on the 2nd day sitting near me in the same 
line of chairs. Before that day's proceedings ended I and !\loti 
Ram, Jahdeo Singh and Khem Chand of Meerut and Kadam and 
some one I did not know left together. We talked on the way 
back. So far as I remember he said some of the mottoes hung 
up were again'lt the C:>ngre3s and he did not like them. I also 
did not like them. There was other talk about the Conference. 
Next day I went to the Conference after mid·day. I did not reo 
call if I saw him in the Congress Nagar that day but I did see 
him in the Congress Nagar afterwards. I do not know when. 
he went back to Jhansi. I. went back to :\Ieerut on the night. of 
31st. Gauri Shanker returned to Meerut after me. He stayed· 
on in Calcutta. I know Gauri Shanker was Secretary of the 
Meerut Mazdur Kisan Sangh. I did not see him at all at the 
Calcutta Conference. I looked for him there. I was not surpris· 
ed not to see him there, in spite· of the fact that he was Secretary 

. of the Meerut Sabha and· present in Calcutta. r met Gauri 
.Shanker in Calcutta at a house in the Bazar. I do not remember 
when. It was before the Congress. He had gone to Calcutta in 
order to go to the Congress. He did go to the Congress. I think 
I saw him every day there was a sitting of the Congress. I 
traced Gauri Shanker's place of residence through Ram Saran 
Vidyarthi. I mentioned the W. & P. Conference to G.auri Shanker. 
It was the first time I met him when I went to borrow some 
vessels from him. I can not remember if it was after the W. P. 
ConfereJl,ce was over or before. Kadam did not go to the W. P. 
Conference along with me. I can not say if he had got his ticket 
already. I had never been to Calcutta before. No one took me 
to Sohan Singh Josh. I saw in the papers that he was President 
and went to him myself. The paperil printed that the Conference 
was at Albert Hall and went to inquire where I learnt the add­
ress and went there. It was in Circular RJad or Lowar Circul­
ar Road. I do not recall the number. I went again to that 
house on the 24th, but not again. It was for the meeting. At 
the meeting on 24th there was only' election while I was there. It 
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had begun before I arrived. . There was great disturbance at 
that meeting. The meeting was still going on at 4-30 or 5 p.m. 
when I left it. I arrived after midday. There was some break 
in the proceedings while representatives of each provinc~ were 
told to select their numbers of the All India Committee. That 
was the only break. I do not remember hearing Muzaffar 
Ahmed speaking about the objects of the W. P. Party in the 
}Ieerut Conference. It was not a short speech but took more 
than an hour. I can not say whether or not Muzaffar Ahmed 
"poke about .the formation of a W. P. Party. I do not remember. ' 
I have come to the Court a number of times since the case has 
been proceeding in th~ Magistrate's Court. I was present out­
side the Court on the day when Mr. Randive was alTested. I 
was in the front row of the crowd on that occasion. I do not 
remember if there was a banner with Long Live Revolution 
written on it or if I was near it. There were banners. I re­
member well that nothing .was written on them. It is possible. 
I was shouting. I remember- shouting Inqilab Zindabad. I do 
not take any interest in this case as far as it relates to Commu­
nism but only 80 far as it relates to certain people. I have done 
all in my power to assist some of the accused including Commu­
nist accused. But ab::>ut those I only knew later that they wei'e 
Communists. 

REXX~. For Banarjee. .My knowledge that Shakaut 
Usmani was present at theNauchandi meeting·was from someone 
saying it at my shop. The Mr. Stokes about whom I spoke I once 
saw at Gaya Congress. I have read of his work' among the 
Kisans against begar. Congress usually has its sittings from 
26th, 27th, 28th or 29th December in the Christmas holidays. I 
certainly knew the date on which the Congress was. to begin 
in 1928, through Gongress Office. BefOl'e the actual Congress 
Session there are meetings of the Subjects Committee. They 
are held 2 or 3 days before. I have almost always attended the 
Subjects Committee meetings at the Congresses which I have 
attended. I went to Jail under the8alt Act in the course of the 
Ci\·il di~bedience Movement. The persons accused in this case in 
whom I take an interest are those who are Congressmen and 
wear Khaddar. I u!'led to come because I was a member of a 
Sewa Sangh which was stalted when this ~ase came here. It was 
t;tarted to look after the comforts of the accused. That ,va." the 
kind of help I was speaking of having gi~'en to the accused. 

xx....'{. In chief by Ghosh accused under 8. 291. C. P. C. 
This Sewa 8angh was formed after thea.ccused came here, at 
the end of March. a or 15 people worked in the Sewa 
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Sangh. The Meerut people started it. In those rule there was 
no specification as to what kind of accused persons of this case 
should be helped. I gave the help I did in the capacity of the 
Sewa Sangh. I was not aware of the political views of all the 
accused in this case at that time. In the case of some I was 
aware. I did not try to find out the political opinions of any 
of them before giving assistance. If I had found the political 
opinions of any of the accused not agreeing with mine I would 
have given help or not according to the opinion of the majority 
of the Committee. I did not render any personal help to any 
of the accused ln' this case. 

REXXN. Nil. XXN. By Crown Counsel on last por­
'tion. Nil. 

D.W.9. 

Sd. R. L. YORKE. 

27-1-32. 

Pt. Ram Prasad, Kayasth. 47 Service Residence Gorakhpur 
Town on S.A. 

File P.1384 was seized by Police from the office of B.N.W. 
Railwaymen's Association. I am the Secretary of that Associa­
tion. In that capacity I received cyclostyled letter D. 733 (1) 
(9 sheets) and under the directions of accused Mukerji replied to 
it in D. 733 (2) which bears my signature. I do not remember if 
I received any reply from Mr. Saklatwala. I sent a copy of my 
letter to Mr. N. M. Joshi and asked him to send me a copy of the 
Constitution of the British Trade Union Congress. I received a 
copy of that Con'>titution. I rem9mber, to have carried on a 
cOlTespondence with the British Trade Union Congress. The 
B.!Il.W. Railwaymen's Associa~ion was founded in 1920. Its first 
president was R.B.B. Narsing Prasad. I have been connected 
with the Association since 10 years. I used to attend most of 
the meetings of the workers. Accused useq. to address the 
workers and tell them to remain non-violent. I do not think any 
meeting to celebrate Lenin Day was ever held at Gorakhpur. 
No m!'eting was ever held by the Association certainly. ReRoIu­
fion No.6 in D: 190 (50X) and' (51) waS-moved by Dr. Mukerji 
and passed by the Executive Committee of the Association. A 
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copy was sent by me to Mr. N. M. J oahi. 
, 

Sd. ~. L. YORKE. 
\ 
. 27-1-32. 

D. 190 (1) bears my signature and this was the press note 
sent by me. D. 190 (2) was prepared by me and included in this 
file. J recognise my signature on D. 190 sub-numbers 1, 3; 4, 10, 
12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 22,25, 28,31, 38b, 54, 61, 69, 72, 73, 74, 
81, 83, 85, 92, 102. These letters 1 i~sued as Secretary of the 
Association. l recognise the signature of Dr. Mukherjee on D. 
190 subnumbers 26, 29, 33, 36, 40,43, 52, 64, 67, 75, 79, 90 and 
109. I was the person who kept this file and I can say that all 
the letters from outside included iu it were received by me and. 
included in it in the ordinary course of my duties. D 191 (6) is 
a correct report of the proceedings and was printed by the orders 
of the Executive Committee of the Union.. D 191 (9) is a copy 
of the x:ules of the Kisan Mazdur Sabha Gorakhpur. The office 
was close 'to mine and so I was acquainted with the rules. D 
191 (12) was issued under Dr. Mukerjee's orders. I got it printed 
as directed by him. I received D 193 (13) by post. D 192 is the 
revised rules of the B. N. W. Railwaymen's Association, drafted 
by Dr. liukerjee under the orders of the Executive 'C?mmittee 
in 1927 an¢!. 1928. It was just before the' registration of the 
Union in 1928. All the work I did in the office of the Union was 
done under Dr. }Iukerjee's instruction. I identify the writing 
and signature of Dr. Mukerjce on D 193 (1) and his writing on 
subnumber 2. 

The Conference of the B. N. W. Railwaymen's Association 
was held on 20th January 1928. The Conference of the Kisan 
lIazdur Sabha was held on the following day in the same 
pandal. I visited the COhference. I could not remember any 
of the resolutions zabani (i. e. without something to remind me). 
Seeing D 194 (1) I can say that those resolutions were passed. I 
recognise Dr.' Mukerjee's signature on D 195 (2) and (3) and (6) 
(8) (10), also on D. ,203 page 7. The Hindi signature on page 
9 looks like his. So does that on pages 10, 11, 12. That on 13 
in English is his. That in Hindi on page 18 looks like his. I 
recognise his signature 011 D 202'page 9, 10,26, 35, 63, 64. In D . 
2051 recognise Dr. Mukerjee'B writing and signature on page 19, 
and signature on page 23, 25, 39 (also hand writing). I am a' 
Congressman. In March 1929 I saw a member of the Executive 
Committee of Town Congress Committee of Gorakhpur. In 1929 
early in March a public meeting to celebrate Swaraj Day was 



held at Ismail Park Gorakhpur. Dr. Mukerjee presided. A 
resolution supported Nehru Committee Report and the resolution 
of the Congress Working Committee was passed at that meeting. 
Dr. Mukerjee explained both of these to the audience as Presi­
dent of the meeting. May Day was celebrated in Gorakhpur in 
1928. It was celebrated because a circular letter was received· 
from the Secretary All India Trade Union Congress. 

(No other accused wishes to examine this witness in chief). 

XXN. I worked in the office of the B. N. W. Railwaymen's 
.Association in Mohalla Jafra Bazar. I used to go to Dr. Muker­
jee's house sometimes to take his instructions but not to work 
there. It was close by. There was no meeting and nothing to 
celebrate Lenin Day in Gorakhpur. I do not know when Lenin 
Day is. I say there was none because if it had been I should 
have known of it. That is if it had been celebrated by my Asso­
ciation I should have attended it. Had my Association been not 
concerned there would have been no necessity for IllI3 to know 
about it. My hours of work used to be from 12 to 6. I do. not 

. know whether Dr. Mukerjee is a great admirer of Lenin. I do 
not remember ever 1;p-have seen any picture of Lenin. I know 
who he was. . I never saw a picture' of some one rather like Dr. 
Mukerjee but I never went inside Dr. Mukerjee's house. I al­
ways stood in the verandah. I did not know Dr. :r.rukerjee wa~ 
engaged in educating the public on B:>lshevism, writing treatises 
about. I never saw P 1424. The writing of his name on page 1 
and 3 looks as if it was handwriting. 

REXXN. Had Lenin Day been celebrated in a meeting at 
which Dr. Mukerjee presided I would have known if he had told 
me. 

By Ghosh. Gorakhpur is a big city. 'There are 2 places 
where public meetings are commonly held. One is half a mile 
away from the office and the other a full mile. I should pass one 
of these places on my· way to and fro from the office. Notices of 
meetings are usually given by handbills leaflets and posters. My 
Association office was well known. I used often to receive such 
notices in my office. If Lenin Day meeting had been held a 
notice must have been received in my office. Dr. :Mukerjee was in 

. the habit of taking me to: such meetings, I mean the meetiIig of 
the workmen, labourers, Congress Committees. I do not remem­
ber his ever taking part in any meeting which was not a workmen 
labourers' or Congress Meeting. I ought certainly to know if 
any big meeting took place in Gorkhpur. 
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xx..~. By Crown. Dr. Mukerjee used to take me to meet,. 
tmgs because I was interested. It was to know what was being 
done in the meeting. I t was because most of the meetings held 
was of the workmen and of the Congress. It was to know the 
proceedings and because I was a member of those 2 bodies. Dr. 
lIukerjee could answer wJ.!y he took me to meetings in which I 
was not interested .. I served no useful purpose at such meet­
ings to him or anyone, I understood the Hindi proceedings. If 
there was no notice of a big meeting I ought to know because 
there would be drumbeat. Or if I did not Bee notice or hear 
drumbeat I might meet peJple in the street. Otherwise I would 
not know. 

Read and admitted correct. 

D.W. 10. 

Sd. R. L. YORKE. 

28-1-32. 

B. Kamta Prasad witness for Gauri Shanker, Vaish, 
lIukhtar on S. A. 

I am a Mukhtar practising at Baraut. I was last year 
the Senior Vice Chairman of the Baraut Municipal Board. 
lfy father is a zemindar. I know Gauri Shanker accused. 
There was a Kisan :Mazdur Sangh at Meerut I knew. I was a 
member of it, for 2 years in 1927 and 1928. I ceased to be a 
member of that Sangh after Mr. Gauri Shankel"'s arrest. It was 
a local org-anisatiol1 of the Congress. Its main object was, accord_ 
ing to the Gauhati resolution, to popularise Khaddar and the 
~pinning wheel among the peasants. GaUli Shanker came to 
Baraut . ill connection with this organisation. I remember a 
Delhi Province Political Conference being held at Meerut during 
1928. As fa,r as I,. remember Gauri Shanker came to Baraut 
I'Iometime in January 1921),.' I;Iestopped a night at Baraut and 
next llloming went on into the villages. I think I never accom­
panied him into the villages. I discussed political matters with 
him ~nany times. I think that his political views, so far a.'l ,he 
disclosed them to me, were the same as those. of the Congl·ess. 
So far as I remember there was no Kirti Kisan' Party in the 
Punjab and the U, P. up to the time of Gauri Shanker's alTest. 
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'I'here were 2 Confer(mces held at the flaUle time in 1H:!8, lit 
lIeOl'ut, the Delhi Provinc~ Political Conference and the ~Iazu.lll· 
KiHan Conference. I attended them both only on one day the 
13th .October. I was present at the opening cel'Qlllony of the 
Kisan Mazdur Conference. It began with a nati;mal anti em, 
and then some one proposed Mr. Sahgal as PrEsident of the 
Conference. 

(N 0 other accuHed wishes to examine this witness a~ his witnes!!). 

XXN. I ·did not hear ~Iajiu. accused speak at that Confel­
ence nor any speeches on the 14th or 15th. I can not say p)sit .• 
ively that there was n6 Kil-ti Kisan Party in the Punjab or U. P. 
up to Ganri Shanker's arrest. I think there was none because I 
never saw anything in the papers up to the time of llis aITest. I 
did not take in such paperll as the Krantikari or the Kirti. 

REXXN. Nil. 

Read and admitted correct. 

( 18 ) 

Printed by O'Brien', Pre&f, Meerut. 

Sel. R. L. YOHKE. 

28·1·32. 



D.\V.< I f. 
Mr. R. V. Dhulekar on S.A. Advocate,Jhansi. . Witness for 

Kadam accused. 

I have been practising for the last 18 years, in Jhansi. I am 
engaged in Congress activities, ·since 1910 and as a member and 
ofl;ice-bearer since 1915. I have been Secretary and Vice Presi­
dent and President of the Town and District Congress Com­
mittees, and also represented Jhansi on the Provincial and All­
India Congress Committee. I was for Pis years Secretary of the 
U. P. Provincial Congress Committee. I have been attending 

. N aHonal Co~gress Sessions regularly for several years. I attend­
ed the Gauhati Session as a delegate and member of the Subject 
Committee.. remember the Labo!!r resolution moved by Pt. 
Moti Lal Nehru and seconded by lIaulana Shaukat Ali at that 
Congress. It is as give~ on page 211 in the statements of accused 
(Kadam'il statement) I have known L. R. Kadam accused since 
1917. We have been in close touch. He had taken part in Home 
Rule League agitation in 1916 and 1921 became a member of the 
Congress. He also occupied posts as Secretary or Joint Secretary. 
In 1923 he was Swarajist candidate in the Municipal Board and 
remained a member for 6 years. At the time of his arrest he 
was one of the Se~'retaries of the District Congress Committee. 
I \Va.'! then Vice a.PreHident of the District Congress Committee. 
I know of the Provincial Political Conference held annually. It 
goes round the Province, to a differeht place each year according 
as it is invited .. It was held in Jhansi in 1916 and again in 1928. 
There were 2 other fUhctions· along with it,. Kavi Sammelan 
(poets conference) and tlie other WaR a Bundelkhand Kisan 
Mazdur Conference. The latter was organised by the members 
of the Congl'ess at Jhansi myself and Kadam included. Kadalll 
was Joint Seeretary of the Reception Committee. :(n t.he 
Political Conference only political subjects were discussed while 
in the Kisan Mazdur one there were subjects not almost coincident 
,,-jth the Congress. I mean that in it there were di$cussed 
economic and social subjects, e.g. takavi grants, remissions of 
revenue, early marriages· etc. Political Subjects were. not dis­
cussed at the Kisan Mazdur Conference. The reason for holding 
2· conferences was that traders, aamindars, cultivators, labourers 
do not ordinarily attend Political Conferences and this COIl-

" , 
fel'ence was to deal with the subjects that inte~ested them. This 
Conference was held in the same Pandal as the Political Con­
ferenee and in the intervals between its sessions. The arrange­
Ulents for the Pandal were made by the Reception Committee of 
the· Political Conference. The officers of the 2 Reception Com-
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, 
mittees were the same. There was no organiasation of the name 
of the Worke}'S' and . Peasants' Party at Jhansi. I never saw a 
letter heading like P 2015P. There was a Kisan Mazdur Sabha 
at Jhansi. I was a member of it; ~t was formed some 6 01' 7 
months before the Political Conference. Mr. Kadam was the 
Secretary and Mr. Gallgadhar Nilkant Anshde was the President. 
There was was no separate ,V orking Committee. It was working 
under the auspices of the Congress. It had no connection with 
any other body outside Jhansi. So for as the wording goes of the 
object on the back of the form attached to P 1350 (8) there is not 
in my opinion anything' in it opposed to Congress principJe~ 
(Note. Nimbkar accused objected to the question on the ground 
that witness is not an expert on Congress principles). I had 
occasion to see a paper called Krantika!i issued from Jhansi. I 
read it sometimes, off and on. I know Hindi. The proprietor 
was Lakshmi N arain Sharma and Krishan GOl'al Sharma was 
also a partner. I know them both well. They were both conneet­
ed with the Congress. K. G. Sharma was Secretary of the 
Reception Committee of the Political Committee. 

Sd. R. L. YORKE. 

28-1-32. 

Continued on S. A. L. N. Sharma and K. G. Sharma were in 
charge of the management of Krantikari. Kadam accused had 
no connection with the paper. There was a Municipal workers' 
Lnion at Jhansi, formed about the beginning of 1929. I was its 
President. Kadam accused was its Secretary. He was not a 
member of the Mlmicipal Board at that time. I was present at 
the inaugural meeting in which the Union. was formed. Thill 
rnion had no connection with any other body in Jhansi or out­
side. There were one or more Congressmen interested as mem­
bers of that Union but m03tly they were employees of the Muni­
Cipality. There was no workers' and Pea~ants' Party or branch 
of it at Jhansi of which Mr. Krishna Gopal Sharma wa.~ Secretary. 
The statement to that effect in the Krantikari dated 24. 11. 28 is 
not correct. There was no other KLqan Mazdur Sabha in Jhansi 
up to the time of Kadam's arrest except that of which I wa.'l a 
member, Kadam Secretary and Gangadhar Nilkant Aushde Presi­
dent. Excluding the Congress no organi~ation with which both 
Kadam accused and I were connected was affiliated to any out.'lide 
organisation. To the best of my knowledge there was no 
organisation at Jhansi which was affiliated with any Party out­
side excepting the G. I. P: Union which was a branch of the 
Head Office at Bombay. I of course exclude Congress. The 
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announcement for the Simon Commission was made in Allgust 
1927 .. I was generally in Jhansi frpm then until· March 1929. 
Almost all sections of the people at Jhansi worked for the boy­
cott of the Commission. At first the politically minded p~ople 
of Jhansi had faith in the British Labour Party thinking them 
fliendly towards them but on the appointment of the Simon 
Commission they lost faith.· I remel~ber that 2 members of the 
British Trade Union Congress came to India after that 
auuouncement Messrs Purcell and Hallsworth. I had talk with 
others at Jhansi about their coming before they came. We 
thought that the British Labour Party had eo-operated with the . 
GQvernment in the appointment of the Simon Commission and 
therefore they would not do anything for Labour in India. Kadam 
mentioned to me that he wanted to go to the Cawnpore Trade 
Union Congress Session. He did not mention any particular 
object. 

I remember a meeting on 6-2-28 in connection with the 
G. I. P. Railway workers. I was President of the meeting. The 
object of that meeting was that our Union which was founded in 
1918 was somewhat dormant and loVe wanted to reorganise it and 
make it a branch of the Bombay .G. I. P. Railwaymen's Union at 
Bombay. So we were in communication with Jhabwala accl\sed 
who w·as its Secretary. I and my co-workers had founded the 
G. I. P. Railway workers' Union, Jhansi. Kadam was present at· 
the meeting on 6th February. He had joined m~ in the work 
some time in middle of 1927: He was not an office-bearer. In 
that meeting he was elected Secretary and I was re-eleeted Pre­
sident. I know Kadam accused's handwriting. The 3 draft 
telegrams in D 341 are iIi Kadam's hand .. They are invitations 
issued for the Provincial Political Conference in 1928.. Kadam 
accused was discussing with me for some time what Communism 
was. I am a Maratha, Kadam accused does not speak or under­
stand lfarathi. I know the author of D B38 by reputation. He 
is an advocate of Cow-protection and this is a book on that sub­
ject. D 619 is a notice of a meeting of the District Congress 
Committee. Kada:n's name is on it as Joint Sacretary. It is 
written by Ram Nath Duivedi whose writing I know and he was 
thc Joint Secretary also. P 428 is a notice of 4 meetings at 
Jhansi including the Political Conference and the Kisl',n Mazdur 
one. A resolution on the Nehru Committee Report was passed 
at the Kisan Mazdur Conference. There was also one about the 
Boycott of the Simon Commission .. The Nehru Committee 
Report was discussed only in so far as it guaranteed the rights of 
landholders, Kisans and traders, and the Simon Collllllisaion in 
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reference to the non-representation of kisans and labourers on it. 
I have read through P 1445 (1). It is not at all a correct account 
of the Conference (Kisan Mazdur). The resolutions were not 
worded as shown in this document and of the 5 subjects cover~d 
by these resolutions only 2 were actually discussed. Subjects 
Nos. 1 and 3 were not discussed at all and resolutions on the sub­
jects dealt with in 2. 4 and 5 were not worded like this. There 
were resolutions on other subjects as well such as one praying to 
the Government for Takavi, Nehru Report. 

There was no organisation at Jhansi called the Youn.~ 
Comrades League. Unless it were a secret society no public 
organisation could be started at Jhansi without my knowing. 
Kadam was one of the delegates from Jhansi to the Catcutta 
Session of the Indian National Congress. After the Calcutta 
Sessi"on the W oddng Committee asked that there should be a 
National Week to popularise the Nehru Report among the 
masses by holding meetings. There was a meeting held at 
Jhansi and several in the district. I do not remember the date 
exactly. It was in March 1929. I was present and Kadaril. was 
the president of the meeting. The meeting passed a resolution 
supporting the Nehru Committee. I was asked to bring the pro­
ceedings of the District and Town Congress Committee but l 
have not been able to trace them. I asked Krishna Gopal 
Sharma who said tliey were seized by the Police in 1929 in 
connection with this case. The names of the speakers in P 1445 
(1) do not appear to me correct except myself, Lakshmi Nar.ain 
and Jhabwala. The other names are incorrect. I know P. C. 
Joshi accused. He came to my house during the Political Con­
ference to see my nephew Balkishan Damodar Dhulekar. He did 
not take any part in either conference that is either the Political 
or the Kisan . Mazdur. He was not invited to either. Later on 
Lakshmi Narain Sharma was also made a Joint Secretary of the 
Railwaymen's Union because membership increa.~ed and we had 
to open another office. I and Kadam and others after di.~cusf!ion 
amongst ourselves suggested the name of Jhabwala M President 
of the Kisan Mazdur Conference. He was selected as a prom·n· 
ent worker and Congressman and Secretary of the Bombay 
G. I. P. Railwaymen's Union Head Office.. He belonged then 
to one of the Ward Congress Committees in Bombay. 

By Ghosh accused. At the Gauhati Session the President 
wa~ Srinewas Iyengar ex-Advocate General of Madras. I re­
member that a resolution was put from the chair and passed for 
disseminating correct information in . foreign countries and 
app::>inting Jawahar Lal Nehru t9 represent Tndia in Oppressed 
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Nations Conference. (A resolution shown to witness but no copy 
tendered). There was a heated discussion on the Khaddar fran­
chise in that session. 1 know both Nimbkar and Joglekar 
accused. They were both present at Gauhati Session and were 
on the All India Congress Committee as was I. Mr. Joglekar 
opposed the Khaddar franchise resolution (Question objected to 
by Nimbkar but objection disallowed). So far as I remember he 
said he was in favour of Khaddar and wore it himself but he did 
not support it for others because he thought it would be a diffi­
culty in the way of those who wore mill cloth but were ready to 
join the Congress. 

I know the book shown to me. It is a report of the 
Congress Session at Gauhati. I first saw it 4 or 5 months after 
the Congress. I was at that time able to remember what had 
happened at the Gauhati Sessions. I could in the case of some 
resolutions in which I was interested at that time have said if 
there were errors or mistake!f in repOl-ting the speeches. This 
resolution and the speeches were among those in which I was so 
interested that I would have noticed any mistakes. I believed 
the report to be correct when I read it. 

XXN. By Nimbkar with reference to application of section 
.159. The report of the Gauhati Session was published in 1928. 
(Ruled that the document can not be used for refreshing memory 
as witness's answers show that he could not at the time of read­
ing the report have been in a position to remember and know 
that the report of the words used by J oglekar accused was 
correct). Accused asks no further question in cross-examination 
in chief. 

In reading out witness says he did not admit he was a. 
speaker. 

(No other accused wishes to examine the witness as his 
witness). 

Sd. R. L. YORKE. 

3~1-32. 

XXN. Ry Crown. Except for a few minutes I was present 
throughout the proceedings of the Jhansi Mazdur Kisan Con­
ferenc,e. I heard the speech of Jhabwala. accused. There was 
nothing in it that struck me as being little out of the ordinary 
way of saying things at Congress meetings. There were some 
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political subjects discussed, from the economic point of view. 
Russia was mentioned. All that was said was that there was a 
Labour Movement in Russia also. He did not deal with Russia 
particularly at all. He included it with all the other countries of 
the world. I have seen the printed copies of his speech but not 
read it. I saw the printed copies of the speech during the Con­
ference. Some one in the joint office gave it to the press. 
'Kadam did not speak to me about the speech. I do not know if 
he was dissatisfied on a particular point and wanted an explana­
tion from Mr. Jhabwala. I have seen a copy of Kadam's state­
ment to the Court outside the Court. I knew it was his statement 
because it was his statement. I do not remember who showed it 
to me.' There were several witnesses present but I do not know 
their names. I saw it but I did not read it. I saw the beginning 
and so I learned it was his statement. Learning it was his I 
dropped it because I thought that I should not read it. I did not 
want to prejudice my mind in anyone's favour. Kadam and I 
did not discuss the evidence I was going to give before I came 
into the witness box. He knew that I knew all about him. He 
said I was president of the Union and a Congress worker and I 
should say all I knew about,him. I did some work in the G.I.P. 
Railwaymen's Union office. I went to the office every week or AO 

to look through the papers. Papers were put up before me and 
I saw those papers. I also sometimes looked at documents which 
were not put before me. I received a sample copy of Kranti. I 
had not seen these copies P 1440, of Kranti either in the G.I.P. 
Union office. Nor did I ever see the issue of 23-2-29. On hi!! 
attention being drawn to the article headed Betrayal of Railway 
workers in Kranti of 23-2-29, printed speech of Jhabwala P 292, 
speech as reported P 1093 and Kadam's statement in this Court 
witness: I still say that Jhabwala made no mention of Soviet in 
his speech at the Jhansi Conference. Nor did he say anything 
about Bolshevism. The mottoes at this Congress were put up by 
Congress purely. Motto No.4 in P 1094 is not representative of 
all section of the Congress. It represents the views of that 
section which thinks there should be no landlords and no lich 
people. I did not attend the MeeJUt Conference. I had a talk 
with K. G. Sharma, about the formation of a Workers' and 
Peasants' Party at Meerut. So far as my knowledJe goes I 
know that there was no party .formed at .\r eerut. I saw some 
thing in Krantikari that a party had been formed, and therefore 
I spoke to Krishan/ Gopal Shanna. He also had not gone to 
'\Ieerut. I used toget Krantikari regularly. It does not purport 
to be the prominent national weekly paper of the Workers' and 
Peasants' Party but the paper of the Peasants' and Workers' 
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orgaDisation. r read the article on page 10 of No.2 of Krantikari 
dated 24-11-28 P 431 entitled U.P. and Delhi MazdurKisan Dal 
or Workers' and Peasants' Party, when I received the paper. I 
know both Krishan Gopal Sharma and Lakshnti Narain Sharma 
well. I talked to Krishan Gopal about this. He is at Jhansi 
now. He has not received any summons as a witness. I used to 
read Krantikari sometimes but I was not interested in it. I did 
not go to Calcutta for the Indian National Congress. I do not 
know if he went for the All India Workers' and Peasants' Con­
ference. I think Lakshmi Narain went to the Congress. I do 
not know if he went to the All India Workers' and Peasants' Confer­
ence. I am sure Krishan Gopal did not go as a delegate to the 
All India Workers' and Peasants' Party Conference. I had 
talked w Krishan Gopal about the Party but not about the Con­
ference. So far as I can remember Krishan Gopal did not go to 
Calcutta. In photograph P 460 I recognise Ajudhia Prasad 
accused, On his left a man from Jhansi whose face only I know, 
then Kadam," then L3.kshmi. Narain Sharma and then Joshi 
accused. 

Sd. R. L. YORKE. 

29-1-32. 

Apart from myself, Kadam, and Lakshmi Narain the only 
other office-bearer in the R3.ilwaymen's Union was one Din 
Mohammad Vwe Chairman, a railway employee. P. C. Joshi did 
not stay with me in October. He stayed in oue of the houses 
arranged for delegates and visitors (added in reading over) for the 
Conference. I had not known he was coming. I did not know 
he had written to people beforehand saying bEl was to be fOlmd 
at my house. He had no talk with me about the Conference. He 
did not express any views to me. I do not remember the occur­
rence of Lenin Day on January 21st 1929. I know from news­
papers that it is celebrated by certain people. I do not know if 
it was celebrated by certain people in Jhansi that year. I do not 
remember to have read that in Krantikari. I do not know that 
Krishana Gopal Sharma spoke at a Lenin Day meeting.. Sho~ 
Kra.ntika.ri P 431 dated 28-1-29 page 2; I never saw that 
para about the celebration of Lenin Day. Rameswar 
Prasad Sharma. mentioned in it is a Congressman' and 
editor of the Sahas. I do not know any c:mnection between 
Har Prasad Singh of Banda (M, L. C. at onEi. time for Hamirpur) 
and Jhansi. Pt. Gangadhar Aushde Vaidya of Jhansi is a physic­
ian. He is th~ same person as Gangadhar Nilkant Aushde. I 
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know a Parsi called Rustamjee at Jhansi. He is a Congressman. 
He wa'i a student, a young m'l.n. I do not know if he had any· 
thing to do with the Kisan Mazdur Sabha. Mr. Saklatwala 
visited Jhansi I remember, when he toured India. I have no 
idea of the date. 

REXXN. My rea'lons for saying that no Workers' and 
Peasants' Party was formed at Meerut are first that there was no 
office at Jhansl. I never visited Meerut. The talk I had with 
Krishna Gopal about that was that when I read the report in 
the Krantikari I asked him, what is this? You are mentioned 
here as Branch Secretary; what does it mean? I tried to ascer· 
hin whether the report was correct. My opinion was that there 
WM no party formed there. 

Read and admitted correct. 

D.W. 12. 

Sd. R. L. Yorke. 

50·1·52. 

Rai Sahib Chandrika Prasad, on S. A. For Thengde and 
1!Iukherjee. 74. Residence Ajmer. For Thengde. I retired in 
1914. Before that I was in the service of the B. B. C. I. Railway, 
as Asst: Traffic Superintendent. I became Rai Sahib in 1908. I 
have been a member of the A. 1. T. U. C. since 1921 and was 
President in 1926-7. D 145 (32) is a copy of my Presidential 
speech at Delhi. It is not quite as delivered as a portion was 
modified just before delivery. It ill substantially correct. I also 
know the All India Railwaymen's Federation. I was President 
of the first Conference of All-India Railwaymen at which the 
Federation was founded. The Federation used to issue Bulletins 
like. D 478 and I may haye received this one. ] know D. R. 
Thengde. He was President of the A. I. T. U. C. once and was 
my colleague in it, from 1925 to hill arrest. I was pl'esent at the 
Session of the T. U. C. at which Thengde was President. D U5 
(18) is a copy of Thengde's Presidential address. I received a. 
copy at the time and believe it to be a c{)rrect account of the 
speech which he delivered. I attended with him a number of 
meetings of the Congress and of the Executive Committee. He 
wok part in the deliberations. I do not say that he took any 
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particular line. I nevllr disg,greed with Thengde.' Ganerallyour 
views were in consonance. I lio not remember our ever voting 
on different sides. I attended one or 2 Executive Committee 
meetings every year. Generally 2 or B Executive Committee 
meetings were held every year. I do not remember the last 
Executive Committee meeting we both attended. I think he was 
at Jharia. There was also a meeting of the A. T. R. Federation 
at Jharia. I presided. I know the East Indian Railway Union. 
As far as I remember that union was not affiliated to the All 

. India Railway Federation at that time. Only representatives of 
affiliated unions which have paid their affiliation fees have the 
right to vote at the meetings of the All India Railway Federation. 
That rule was applied at Jharia as it was always. It is quite 
possible that E. I. R. Union people attended the meeting. I 
remember one, Mr. K. C. :Mittl'a doing 80. I know him as 
General Secretary at Asansol or somewhere of the E. I. R. Union. 
I do not remember anything special about his attendance. I do 
not remember if he spoke. I know Banarjee accused. I saw 
him several times at meetings of the Federation as representa­
tive of the E. I. Railwaymen. I think I saw him at Jharia at 
the All India Railway Federation. By Mukherjee. Owing to' 
my meeting with Mr. Ramsay MacDonald in 1909 I came into 
the Labour Movement. I have travelled in Europe and England. 
I met Labour leaders there. I first saw Dr. Mukherjee in' 1921 
at the 1st Conference of All India Railwaymen at Bombay. He 
took a leading part in the proceedings. I saw him again at the 
Bombay meeting in 1925, at Cawnpore 1927, at Gorakhpur in 
1928. He took a leading part at aU these places. He was 
throughout a genuine constitutional trade unionist. . I presided 
over the Railwaymen's Conference at Gorakhpur in January 
1928. I delivered at a Presidential address which is contained 
in D 191 (6). I was invited by Dr. Mukhetiee as General Secre­
tary of the B. N. W. R. Association and the members of the 
Committee. Dr. Mukherjee was Chairman of the Reception 
Committee. He also gave an address as Chairman of the Re­
ception Committee which is also contained in that report at page 
7. I met ·with all a large number of Railwaymen present at the 
meeting. A procession was also taken through the town. The 
Railwaymen called Dr. Mukherjee Deshbakht. Literally that 
means Devotee of the country. Mukherjee was a member of the 
Executive Committee of the All India Trade Union Congress. 
Mukherjee gave me general co-operation in these meetings. We 
were in correspondence in Vnion matters up to the time of his 
arrest. He took my advice now and then on Union matters. 

By Ghosh. I know Mr.' A. P. Dube Barrister at Law of 
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Allahabad. He lived at 10 Edmonstone Road. The letter shown 
to me D 734 is one written by me in my own hand. It was in 
reply to a letter received from Ghosh accused a typed letter; I 
may have that letter the original I received. I have not des­
troyed any papers. It was a typed letter in which only my name 
and the signature were in longhand but I cannot say if it was a 
circular letter. 

I am in correspondence with !.Ir. V. V. Giri. I know the 
signatures on D 291 and 292 to be those 'of Mr. Giri. I know 
Mr. A. P. Dube's writing and can say that D 268 is written by 
him. I know Mr. M. Daud, and his handwriting. D 244 bears 
his signature. I know Mr. B. Shiva Rao and his handwriting. 
D 165 (8) and D 165 (9) bear his signature and the latter also his 
description in his own hand. 

(No other accused will examine the witness as his own 
witness ). 

XXN. By Crown. I do not remember a Mr. P. Gladding at 
the A. I. T. U. C. at the 1925 Bombay Session, nor do I recollect 
any particular European attending that Congress. Shown D 623: 
I remember some of these Ginwala, Thengde, Mukherjee. I 
canot say that all the important persons were sitting down. A 
good many of those sitting were impoltant. I recognise D 399 
as the official report of the Delhi All India Trade Union Congress 
session. I cannot vouch for its correctness. The Secretary alone 
can. I remember a resolution No.3 about China being discussed. 
I took no active part and dont remember anything about the 
discussion, or who brought it forward. I was added to the Sub 
Committee for drafting a Constitution for India as a member to 
represent with them the A. I. T. U. C. at the All Parties Con­
vention. I went to the Calcutta me3ting of the All Parties Con­
vention. I dont think Mr. Thengde was there. I know 
Thengde's writing. Seeing P. 806 page 9 witness said: I still 
dont remember seeing him there or hearing hun say anything. 
That book is in his writing. Thengde was not to my knowledge 
concerned in the A. I. R. F. He did not attend the A. I. R. F. 
at Jharia. 

No question in Rexxn. 

Read and admitted correct. 
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D.\V. 13. 

H8.lwar Nath Shastri. on S.A. Kayasth. Life Member of 
Servants of the People Society, Residence, Cawnpore. 

I recognise the himdwriting of page 19 of D. 205. It is Dr. 
Mukerjee's. On seeing this paper I ·remember that I received 
that telegram. It was in response to an invitation, sent by me. 
I identify my own writing and signature on the letters D. 190 
subnumbers 24,27,30,84,41,45,46,47,66,71,77,80,82,86 and 
91. These are all letters which I wrote to Mukerjee accused. I 
am a Congressman. I am also a Trade Unionist. I do remem­
ber that Dr. Mukerjee and some other persons formed a group on 
the A.I.T.U.C. I was Secretary of the Reception Committee of 
the Cawnpore Session of the A.I.T.U.C. Late Ganesh Shankar 
Vidyarthi was Chairman of the Reception Committee. Mukerjee 
accused was one of the Vice Chairman. A provisional Committee 
of the U.P.T.U.C. was formed after that Cawnpore Session. 
Afterward it became a branch 'of the A.I.T.U.C. after a year. 
The fact that it was to be such a branch was mentioned in the 
constitution of the U.P.T.U.C. That constitution was framed by 
myself and Mukerjee jointly. It was framed on the same lines 
as the constitution of the ·A.I.T.U.C. There was a proposal 
between me and Mukerjee to tour the province in connection 
with the Trade Union work. Once or twice I invited Mukerjee 
accused to address meetings of the mill workers at Cawnpore. 
He did so once, after the Cawnpore A.I.T.U.C. session. The 
subject was organisation of workers. He stressed the organi­
sation and betterment of the economic conditions of workers and 
noting out of social evils. The U.P.T.U\.C. had representation 
of the U.P.P.C.C. Mukerjee was a member of the United Pro­
vince Provincial Congress Comniittee and the All India Congress 
Committee. Mukerjee was a member of the u.P.P.C.C. and the 
A.I.C.C. up to the date of his anest. I was not invited to attend' 
the session of the All India W. & P.P. Calcutta. I did receive 
an invitation to attend Workers' Conference at Meerut. 

By Ghose. I dont remember receiving any letter from 
Ghose accused in my capacity as Secretary of the Reception 
Committee of the A.I.T.U.C. at Cawnp9re. Nor do I recollect 
if I received one from the Secretary Bengal Trade Union Feder­
ation. I issued a. notice to persons concerned to who wished to 
mo'\"e any resolution to give notice wi~h copies to the Secretary 
a. fortnight before the beginning of the session. I do not remem­
ber whether I have any letter of Ghose's in my possession. 
I have some recollection of the resolutions at the Cawnpore 



Congress and who moved them. There was one about Simon 
Commission. In the E.C. there were 2 resolutions but after a hot 
discussion Mr. Chamanlal came out with a 3rd Resolution which 
was accepted by the mover of the 1st resolution.. Perhaps 
Kishorilal Ghose accused was the mover of the 1st resolution. 
The mover of the 2nd was Dange accused. He also accepted the 
proposition of Mr. Chamanlal. It was probably Kishorilal Ghose 
who moved the resolution in the open session of the Congress . 
.r dont know who seconded the resolution. 

By Radam. Letters D. 735 and 736 were written by me to 
Kadam accused. I once received a letter from Kadam asking 
me to allow him to attend the All India Trade Union Congress 
as a visitor. I issued the invitation asked for. He attended that 
session. I was once present at an interview between Radam 
accused and N. M. Joshi during the CawnporeCongress. Kadam 
asked Mr. Joshi for his advice in connection with organising the 
Railway workers at Jhansi. Mr. Joshi expressed his sympathy 
and advised Kadam to correspond with Jhabwala in the matter. 

For Banerjee. There was a social party at the Pratap office 
a day or two after the Congress wl'l.s over. It was on the invita­
tion of the Chainnan of the Reception Committee Mr. Vidyarthi. 
He was the editor of the Pratap. All the delegates who still 
remained at that time were invited. Most of the delegates had 
gone. home by that time. A group photograph was taken of the . 
delegates who attended the function. That group was reproduced 
in the Pratap. P 992 isa copy of it. 

No other accused will examine the witness. 

XXN. I did not attend the Delhi A.I.T.U.C. Session. I was 
a delegate from the Cawnpore Mazdur Sabha to the A.l.T.U.C. 
I was the .General Secretary of the Provincial Committee of the 
U.P.T.U.C. and we discussed its formation a day or2 after the 
A.I.T.U.C. We met twice at my residence. I live in Cawnpore. 
I was invited to the party a,t the Pratap office but I could not go. 
The invitations for that party were sent through me. 'The 
T.U.C. affairs had been finished by them, some 2 days before. 
I have seen Puran Chandra Joshi once, at Cawnpore. He came 
to Cawnpore in the year 1928, apparently as a student to know 
something about the Labour movement by practical study. He 
gathered certain information from me about the activities of tho. 
Muzdur Sabha. He did not ask me to help him in carrying on 
organisation. He' expressed a desire that after his studies were 
over he wanted to join the labour movement. I do not remember 
if he said anything about lIeerut. I was not aware that he had 
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a.nythingto do with Meenlt. I did not know that he had come 
from. Meerut and did not ask him anything about Meerut. I 
was asked to the Jhansi Conference and went to it. ' I mean in 

. connection with the Political Conference but I also attended, the 
Muzdur Kisan Conference. I heard most of the proceedings 
at it. That was after Joshi had seen me. Jhabwala was presid­
ing. I saw Joshi there. He was living ill thesanie 'camp in 
which I was living that is the United Provinces Political Con­
ference ,camp. I heard Jhabwala's presidential speech. I dont 

, remember to have heard the concluding speech. I did not see the 
printed copy of Jhabwala's speech., A reference was made to 
Russia along with several other foreign countries. I met Mr. 
Dhulekar here yesterday but was not allowed to talk to him. He 
said that workers in other countries were much better off than 
workers in India in various respects, wages etc. That was the 
only reference to Russia that he made. .I dont remember if he 
referred to what had taken place in Russia. He spoke in Hindi 
which I understand. He did not speak about revolt in Russia. 
I dont remember if he said that the means of your liberation 
consists in the example set by Russia. He never said money had 
come from Russia to help workers in India. 

No accused claims a right of cros.sxxn. 

NoREXXN .. 

Read and admitted correct. 

D.W. 14. 

Sd. R. L. YORln:. 

60-1-·62. 

G. Sethi on S.A. Mechanical Engineer. .Tamehedpur.· 

For Ghose. 

The letter shown to me

1
D. 767 is in my handwriting. I, 

wrote a letter to Ghose accus dfrom Edinburgh about September 
. 1927. I sent him a printed copy of the Presidential address 
delivered at the British T.U.a annual seSsion held at Edinburgh 
that year. n: 219 is either the copy I sent him or 'another copy 
of the same thing. These coPies were dil~ir.ibuteil ,to the dele~ 
gates just before the Preside~ started dehvermg" hiS addre8B. I 
was following the address iii the copy.' AS far as I remember 



there were n.o difterence between the printed addresR and the 
address actually given by the President. 1" was present as a. 
fraternal delegate from the A.I.T.U.C. I was at that time a 
member.of the Executive C.ouncil .of the A. T.T.U.C. I repn:sent­
ad the Jamshedpur Lab.our Ass.ociat,i.on,.of which I was in 1927 
the H.onorary General Secretary. I held that .offiee up t.o 
Oct.ober 1928 fr.om 1'921. In 1927 and again' in ~929 I visited 
Geneva as adviser t.o the w.orkers deleg~t~cs .of India. Gh.ose 
accused 'visited J amshedpur.on l'1everal .occasi.ons. He came at 
least 2 Dr 3 times in 1928. It was .on the invitati.on .of the Lab.our 
Ass.ociati.on Executive C.ommittee. It was in .order to bring 
ab.out the settlement .of the dispute, as a strike was ·going .on. 
The E.C. had invited Mr. N. M. Joshi, Mr. M. K. B.ose, President 
.of the Bengal Trade Uni.on Federati.on, Gh.ose and a few.other 
leaders, including Mr. Girl. This was ab.out the middle .of July. 
:Mr.J.oshi was present at the time .of Gh.ose's visit. Gh.oRe 

. accused came again ab.out the beginning .of August. Gh.ose 
accused addressed s.ome meetings and had interview with the 
General Manager, to put bef.ore him the grievances .of the men 
and bring ab.out a settlement. I was present at the interview. 
That is h.ow r knew the purpose. 1 was present thr.ough.out the 
.open meetings .of the Cawnp.ore A.I.T.U.C. I remember a res.olu­
ti.on being passed that the A.I.T.U.C. sh.ould b.oycott the Sim.on 
C.ommissi.on. 

M.ost pr.obably Diwan Chamarilal and Gh.ose either m.oved .or 
sec.ondec;l.that res.oluti.on. The President was Diwan Chaman 
Lal. '1 ~.oved an a~endment to the Re!!.oluti~n that the British 
Lab.our Party sh.ould be asked t.o withdraw their members fr.om 
the C.omIl).is!!i.on. 1 was als.o present thr.ough.out the Jharia 
!lessi.on .of the C.ongress, including the Executive C.ommittee 
meetings. I remember that Gh.ose accused made a statement 
and appeal .on behalf .of the workers .of Bauria at the E.C. 
meeting. It was an E.C. meeting in the course of the Sessi.on 
after a g.o.od deal.of Business had been d.one. It was after a big 
·res.oluti.on bad been passed f.or, a .one day strike as a pr.otest 
against the passing .of the Public Safety and 'Trades Di8putes 
Bills then pending bef.ore the Assembly. He p.omted .out that it 
was n.ot en.ough to pass big paper res.oluti.ons and here there were 
.15,000 pe.ople .on strike at Bauria for the last several m.ontbs. He 
asked f.or a practical pr.o.of ·.of sympathy by contributing funds 
towards tbeir relief, thr.ough the A.T.T.U.C .. Representatives .of 
several uni.ons came f.orward with offers .of help. Gh.ose accused 
!!uggested a particular pr.ocedure that all the m.oney f.or this 
purp.ose sh.ould be sent to the General Secretary .of the A.I_T. 
p.C. at B.ombay, w~~ w.ould send it on to Ghose. All the m.oney 
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must come through the A.LT.U.C. At the Cawnpore Session 
a Sub Committee was appointed to draft a Labour Constitution 
for the Government of the Country. I was a member of that 
Sub Committee. ~o meeting of the Sub Committee was held 
till at Jharia some of the members m.et in a hurry informally and 
discused the matter. The members who then met were Diwan 
Chamanlal, Ghose accused, myself, Spratt accused, and may be 
one or 2 more. One was Mr. Daud.The All Parties Convention 
was then just about to be held at Calcutta. The A.LT.U.C. had 
just passed a resolution advocating the establishment of a Social­
ist republic in India. Or perhaps I am wrong and the resolution 
was passed after this informal meeting. The Sub Committee 
along with delegates one from each union not exceeding 60 in 
all were authorised to place that resolution before the All Parties 
Convention. The Sub Committee held its informal meeting while the 
E.C. was sitting. The resolution of the A. L T. U. C. as ultiinately 
adopted was the result of the informal meeting. That resolution 
was moved in $e open session by Mr. Daud or Diwan Chamanlal. 
Either Diwan Chamanlal or Ghose accused s3conded that resolu­
tion. Usually when a resolution is moved from the chair it re­
quires no seconder. Mr. Daud was the President that year. I 

- received a letter from Ghose accused expressing his views about 
tho working of the various groups in the Jharia Conference 
about the end of January or middle of February. I have not got 

. the letter here. Nor have I got it ~ my possession. I destroyed 
it. Ghose spoke of a group which was well organised and able 
in spite of not being in a majority to get what it wanted and _ of 
another lot of members who were in a majority but not organis­
ed. He suggested that we might have a meeting of some of those 
members to organise ourselves into a group. I dont remember 
if he referred to a particular party. I recOgnise D. 005 the 
official report of the Jharia A. 1. T. U. C. session. I received it 
~me time about April 1929. I read the report and found it to 
be substantially correct. A message from Mr. C. F. Andrews 
was read out. There was at one.time a proposal to affiliate the 

.. Tamshedpur Labour Association and the Indian Colliery 
Employees Association to the Bengal Trade Union Federation 
and form one organisation to be called the Bengal and Behar 
T. U. F. I can't be certain whether Ghose made 8. speech in. 
connection with the Socialist RepUblic resolution at the Jharia 
Congress. I remember Ghose having a hoarse voice at Jharia. 

(No other accused will examine this witness as his witness). 

XXN. By Crown Counsel I have been connected with the 
A. I. T . .o. C. from 1921 onwards and on the E. C. from 1922 up 



. 
toJuly1931. Iamnotonitnow. Ihavenot.attended all the 
CongreSljes. I attended at Bombay in 1925, Delhi 1927, Cawnpore, 
Jharia. In D. 623 I recognise the following sitting on chairR 
from the right Jhabwala accused, Hasan from Lahore, then 
some one I dont know, Mr. Kirk, Mr. N. M. Joshi j R. S. Chandrika 
Prasad, then Thengde the President, Mr. Bole, Mr. Ginwala~ 
Mr. Aiyar, then some one I dont know by name orface, theI! 
Mr. SarkaI', and then Dr. Mukherjee. No, I) from the right I 
dont know at all. I know 11 out of 13. No.3 must be a mill 
manager or some one else to see the proceedings and put down in 
the chair because perhaps he was very friendly to Mr. Joshi. 
I know of no other reason. As far as I remember he could not 
have been a guest invited by the A. I: T .. U. C. What I mean i", 
that as far as I remember he was not a guest of the A. I. T. U. C. 
M)st proba.bly there were no official guests invited by thE' 
A. I. T. U. C. I say there were no official guests because till 
then they had no outside connection or correspondenoe with 
outside people. No.3 from the other end or no. 11. I cant say 

. if he is a European or not (note: this answer refers to the gentle­
man no. I) from the left and wearing spectacles). (Mr. Sinha 
objects that when the witness sayS he does not know this person 
the question "can you suggest any reason why this gentleman 
should be sitting there" does not arise. I can only say thai. 
I dont agree and overule the objection) Witness answers: No. 
I dont remember the. name of a Mr. P. Gladding as a person 
who attended this session at Bombay in 1925. All far as my 
memory now . goes I· dont remember meeting any European 
Trade Unionist except Mr. Kirk in 1925. 1 remember Mr. 
Saklatwala being up at Delhi. I was not present at a.ny small 
meeting if any which Mr. Saklatwala addressed. In reading 
over witness says he also said "if at all it was held." I did 
not attend any priva.te meet~g outside the Congress which 
Mr. Saklatwala addressed. At the time I received Ghose's letter 

. I did not think it important.enough to keep it 80 I dostroyed it 
after some time. After coming to this court I came to think it 
impor~ant. Up to that moment'I had not thought any more 
about it. I answered that letter. 

By Bradley. I dont rememher that a.ny resolution to thE' 
effect that the money for the Bsnria strikers be sent to Mr. N. M. 
Joshi and'tedirected was passed. If there was one it mu!<i be in 
the offidal report. 

By Nimbkar. The Bengal J ute workers A:lSOciation wa,. 
lI.ffiliated to the A:I.T.U.C. 
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.Mr. 1::ilnna WlBnes Tor penmSSlOn to asK. tne wItness U 1::ialtlat­
wala addressed any small" meeting at Delhi. It is evid.ent that 
if the witness did not attend any such meeting he cannot know. 
He h3.fl not proved any such meeting: The question is unnecess­
ary and I refuse permission. 

Read and admitted correct. 

Sd. R. L. YORKE. , 

1-2-82. 

D.\V. '15. 
B. Bindyabasini Prasad, Advocate, Gorakhpur on S.A. 41. 

I have been a Congressman about 20 years. I have known 
Mukherjee accused about 25 years. On March 20, 1929 I was 
President of the Gorakhpur District Congress Committee and 
Mukherjee accused was the General Secretary. Mahatma' 
Gandhi was according to the original plans to have visited 
Gorakhpur in May 1929. We had reeeived such instructions 
from the ,All India Congress Committee and .the U.P. Provincial 
Congress Committee and Mr. Sitla Sahai came from the Ashram. 
to make arrangements for the tour. The District Congress Com­
mittee was entrusted with the local arrangements and the res­
ponsible persons were the President and the General Secretary. 
I passed an order that the Secretary should arrange for pro­
paganda and other necessary arrangements. Correspondence 
was accordingly carried on with the Tahsil Congress Committee's. 
The District Congress Committee arranged for prppaganda 
meetings a.nd Mukherjee addressed such meetings, in 1929. I 
was told that Dr. Mukherjee was assaulted in a. village in the 
district in about September 1928 and I subsequently saw marks 
OIl his body. I did preside over a meeting held in Ismail Park 
ill which a resolution was pa~sed offering sympathy to Dr. 
Mukherjee and admiring his OOlrage in 8usl;aining the assault 
without retaliation. I was the legal adviser of the B.N.W. Rail­
waymen's Association. There wa~ an organisation in Gorakhput 
called the Divisional Mazdur Kisan' Sabha but I was not a 
member of it. I know of no. organisation called the Workers' 
and Peasants' Party there. I think Lenin's Day has never beem 
celebrated in Gorakhpur. I know the handwriting of Sitla 
Sahai mentioned above. I recognise it in D 205 page 4. I kuow 
Babu Ram Ghulam Sahai of Peoria. for some 10 years. He was 



President of the Deoria Tahsil Congress Committee. I know 
his handwriting. D 204 page 7 bears his signature. I know 
Pt. Changur Tirpathi of Barhaj Bazar. I know his handwriting. 
%e whole of P 204 page 2 is in his handwriting. I know 
Mukherjee accused's Hindi writing. D 203 page 9 is in that 
writing,. so is page iO, 11, 12, 18. So are D 202 page 1, 5, 6, 11, 
signature on page 12 and 14 and 15. D 202 page 16 is in Sitla 
Sahai's Hindi writing which I know. D 199 (20) is in Mukherjee's 
Hindi writing. 

By Ghose accused. I know Mukherjee's English handwriting. 
The 2 lines of writing on Photograph P 1383 below the photo 
ar~ in his handwriting. . 

(No other accused wishes to examine witness as his witness). 

XXN. By Crown Counsel. When I spoke of celebration of 
Lenin Day I referred to celebration by public meeting big or 
small. If it was a meeting of any real consequence I ought from 
my public positicn to have known of it. If the publicity was bad 
and if it was a very small meeting or say a fuafl fiasco I might 
not have known about it. 

Read and admitted correct. 

D.W. 16. 

Sd. R. L. YORKK 

1·2·32. 

Kali Das Bhattacharya on S. A. Homeopathic Doctor, 
Brahman, 45, Residence Bhatpara. For Banerji I used to prac­
tise as doctor in Bhatpara but do so now in Bankura. I practised 
at Bhatpara from 1921 to end of 1923. I was also doing the 
'rrade Union work at Bhatpara. There was Trade Union there. 
I started the Trade Union work in 1923. I was al80 an ell1ployee 
in a mill up to 1924. When I was working in the mill I joined a 
Union called the Ganripur Works EmployeeA Association and in 
consequence they dismi'lsed me .. I did not leave the Union when 
I wa.'! dismissed. That Union was organiHed by Mrs. Santof<h 
Kumari Gupta whowas conducting a strike there. Shewa'lhelped 
by a man called Satya Narain Chattarji. The work I used to do 
in the Union was to enlist memberfl, sell a paper called Sramik, of 
which Santosh Kuman Gupta was editor and I also u.'led to con· 
tribute. I know of a Union called Naddea Millworkers Union. 
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1 or2 or 3 of.myfrieirds together organised the Union. I knpw 
of Reliance Labour Union also. This Union also was organised 
by me. Those Unions existed only for a year and a half or so. 
Then they were all amalgamated into one, called the Bengal 
Juteworkers' Association. That began its existence from the 1st 
January 1925. Juteworkers of all mills were its members. The 
first President was Mani Mohan Mukherjee pleader. I do not 
remember if there wa3 a General· Secretary but the Secretary 
then was Sideshwar Chattarji. I do not exactly remember but I 
might have been one of the Joint Sacretaries or Vice President. 
D 68 is a booklet which I wrote. It relates to matters of interest 
to the B. J. W. A. and gives at the end the list of officebearers of 
the B. J. W. A. for 1925 and Hl26. Both are correct. For 1925 
I am described as Secretary and Sideshwar Chatterjee as 
General Secretary. No one else took an interest in the Union in 
1925. At the end of 1925 Shib Nath Bltnerjee came. He was 
introduced by Mrs. Gupta and Mr. Subodh Roy. Mr. Roy said he 
was busy in Calcutta and could not come but Mr. Bane;jee had 
been to Europe and had experience and would do us weU and we 
could have him if we liked. Thereupon I asked Shib Nath Babu 
if he would be willing to come and he said yes but he could not 
come at once for good ·but he would come now and then and 
would also give us publicity by writing in the papers about the 
activities and condition of the workers. He did us a lot of work 
besides publicity in accident cases getting compensation. He 
used to write in Sramik and also in Atma Shakti and Forward. 
He had nothing else to do with Sramik. I knew Messrs 
Johnstone and Sime. Sometime i:p. 1925 in October or November 
they came to Calcutta where I went and saw them and they 
visited Bhatpura. I heard that Sime was Secretary of the. Dundee 
Jute and Flaxworkers Union. They came to study the workers' 
conditions of living and work. Shib Nath Babu and Mrs. Gupta 
and I helped them a lot in their enquiry and were always with 
them. After inquil·ing into the conditions of the workers they 
said that they found that in comparison with the condition of 
workers in the jute area in their country the condition of the 
jute workers in India were terrible. They asked us to organise 
the Union and make it a very strong union. They said !f you 
will organise this union well we will promise to help you. They 
did help us by giving us money several timell whene:"er we asked 
for it, sometime 100, or 200 or 300 rupees. The last time was in 
1928 during the Bauria strike when we sent a telegram and got 
some money. 

Sd. R. L. YORD. 

1/2/32. 



'Continued on S. A. They used to give publicity to the 
activities of the Union by publishing in their paper the Forward 
and in handbills of which copies were received by us. They also 
published an appeal for money. I recognise D 65 which I have 
seen. This sort of Pamphlet we received. Sime sent them. He 
sent us many copies not only of-this but of others. I understand 
English a little but Mr. Sideswar Chatterji and others explained 
the whole .of D 65 to me. There are some mistakes in the 
·pamphlet. I pointed them out then. For instance on page 17 it 
was not. correct that the B. J. W. A. had conducted 9 strikes. 
The statements about grievances of workers and their conditions 
are generally correct. Only 2 strikes were conducted by the 
B. J. W. A., others were before its foundation. Personally I 
took part in almost all the strikes. Of the rest 3 were conducted 
one each by Naddea Juteworkers' Union, Gauripur Union and 
Reliance LabourUniqn. In the others the workers came to me 
and I conducted them before the Unions came into existence. I 
go there after strike began. (This laSt by wit.uess in English) 
After Johnstone and Sime went away from Bhatpura ShibNabh 
Babu stayed a couple of days and then went away. After a few 
days I went to Shib Nath at Calcutta and asked him to join the 
Union. It was because J'ohnstone and Sime had asked Shib N ath 
in my presence to join the Union. Shib Nath then came and 
joined the Union. At first he used to look after the Compensation 
cases 'in Calcutta, going there from Bhatpura. D 738 is a letter 
written by me to Shib Nath (December 23, 1925). In January 
1926 the next election of B. J. W. A. office bearers took place. 
Shih N ath Babu was elected General Secretary I proposed him. 
I was also one of the Secretaries. In 1926 Shib Nath and I and 
Sideshwar Chattarji were the ~ersons 'controlling the Union or 
Association. Its chief work was fighting compensation cases and 
cases for the realisation of wages, running a school, cooperative 
society, recreation club, holding workers' meetings. Meetings 
were addressed by me usuaUy and Shib Nath and Sideshwar 
'Occasionally. In October or November Shib Nath went to 
Calcutta. He said he could not secure an employment and must 
go there. I saw him there. There he secured some private tuition. 
'It niig~t be in December or in January I saw him. After that he 
could not come to help the Association, except occasionally. In 
January 1927 the election of office bearers took place. There was 
no, General Secretary in 1927. None was elected. I was Pres!­
dent. There were 2 Secretaries that year Shib Nath Banarjee and 
Sideshwar Chattarjee most probably. Shib Nath only 'came once 
or twice on Sunday, and otherwise he could not take part as he 
had no time. At first Sideshwar Chatterjee and I managed all 
the work but later about the middle of the year Gopendra 
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Chakravarty accused came and joined the Union. He came of his 
.own accord and said that I could get him employment there he 
could attend to that and do the work of the Union too. We got 
him emp,loyment in the N addea Jute Mill. He was not given any 
office in the Union in 1927, but practically he used ,to- do the 
work of a Secretary. He went on working till about a month 
before the searches for this case and then went away. In 
January 1928 office-bearers for 1928· were elected. Gopendra 
Chakravarty was then elected General Secretary and I was elect­
ed President. Shib N ath was only a member of the executive 
Committee. We could not elect him Secretary because he him­
self said he could not find time. There is another reason. He 
raised an objection because I was a member of the Peasants and 
Workers Party of which he did not approve because he said by 
joining that party our work may Buffer. Letter D 668 is in my 
handwritmg and is mine. I wrote it to Shib Nath. He objected 
when I became a member of the Executive Committee of the 
P & W Party. That caused much difference of opinion between 
us. Shib Nath said that if I joined the W & P Party our objects 
would not be fulfilled and we would not get any help from the 
Congress or the Trade Union Congress. But I continued to be a 
member of the P & W Party. I became a member of the Exec­
utive Committee of the P & W Party some time in 1927. I 
joined the P & W Party because, I thought there'was no harm. 
On reading their circulars I thought we should get benefit from' 
them. I had seen a copy of Rule 8 & Regulations (P 549 (8» 
before I became a member. 'I remember receiving a copy of the 
letter shown to me P 416 (1) 2nd page. The original is in 
office of the B.J.W.A. But the papers were take;n away 
by the police. I did not do anything at the time of its receipt. 
Either Muzaffar Ahmad or Halim asked me afterwards 
verbally at Calcutta to get the Union affiliated to the Party 
I replied, let it be affiliated, I have no objection. That 
was verbal too. I do' not remember whether I have said 
anything in writing. We separated from. the Bengal Trade 
Union Federation because there was a struggle going on in it. 
I. saw that some other Unions, we~e affiliating to the 
W orkel's and Peasants Party so I thought it gooa to affiliate 
ours also. I came to know that our Union was affiliated when 
the report was received. We never paid any affiliation fee. We 
had no money and they also had none and did not demand any. 
'We got no pectinaryor other help but they published our activit­
ies in their paper Ganavani. I was a member of Executive 
Committee of the P & W Party in my personal capacity. 
At first I was an ordinary member of the Party. There was no 
official electiQ~ of anyone to represent the B.J.W.A. on the 



Executive Committee of the P. & W. Party. I do not know if 
the P. & W. Party elected anyone to represent the B.J.W.A. on 
the Executive Committee of the P & W Party. I never paid any 
subscription to the P & W Party either as a member of the 
Party or of the Executive Committee. I used to go to Executive 
Committee meetings sometimes. That was all I did except 
write articles to the Ganavani and sell copies of Ganavani which 
were sent to me. Sometimes I sold a few copies, can not re­
member how many. I also occasionally received a few leaflets 
and booklets from the Party. I used to keep them in the oHiee 
where people sometimes saw them. I attended the Conference 
of the P & W Party at Bhatpara in January or Februal'y 1928 or 
even March. I and Gopendra Chakravarty made all the alTange­
ments for that Conference. . Because I was a member of the 
Executive Committee they asked me to make arrangements for 
holding a Conference there. I did not take the initiative. The 
B.J.W.A. did not have anything to do with the conference. Mr. 
Atul Chandra Gupta presided over the Conference. After 
the Conference I hardly did anything for the Party and also 
kept myself aloof from it. It was because I found we were get­
ting no benefit from the Party because they were too busy with 
their own affairs. After the Conference I took no part in tlJe 
Executive Committee meetings of the Workers and Peasants 
Party. We had got no benefit and also by the aHiliation Shib 
N ath Banarjee was annoyed with me. Gradually the tension 
,,'as increasing. I resigned my membership of the Workers and 
Peasants Party in 1929. I remember receiving the letter P 144 
(D-Mittra). I have seen D 37 before, either this or another copy. 
As indicated by the contents of P 144, D 37 was received along 
with that letter. In reply to P 144 I sent a letter of resignation 
by registered post. D 106 is that registel'lld letter. I had sent 
a letter of resignation on 16th February but they did not then 
reply to me they sent me P 144 and D 37. I further told them 
that there was no necessity to keep my Unions aHiiliated. I do 
not remember if 1 did it in writing or verbally but if verbally it 
must have been to Muzaffar Ahmad. The Workers and Peasants 
Party did not exercise any control over the Bengal Jute 

.Workers' Association while it was affiliated to the Party. They 
never gave us any directions for work. The B.J:W.A. was al~o 
aHiiliated to the All India Trade Union Congress, and the 
Bengal Trade Union Federation. The B.J.W.A. was aHiliated 
to the A.I.T.U.C. that is we paid affiliation fees from 1925 to 
1928 so far as my knowledge goes. I can not say about 19:!9 
bee.ause I was not in Bhatpara. 'Ve originally paid affiliation 
fees to the B.T.U.F. and then stopped doing so when the disput,e 
was going on in it and began again doing 80. I dv not remember 
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when we stopped paying. Nor· do I recall the year when we 
started again. The B.J.W.A. had a. representative on the 
Executive Committee of the A.I.T.U.C. I do not remember wh'l 

-was in which year but once I was and once Shib Nath was_ and 
once Sideshwar Babu was. I remember that at an Executive 
Committee meeting of the -B.J.W.A. on 22-4-28 a resolution for. 
t':!e reaffiliation to the B.T.U.F, was passed unaimously, being 
seconded. by Shib N ath accused as shown in P 283 on page 6. 
When Shib Nath was in Calcutta in 1927 I used to go there 
occasionally and used to-see him. I told him !lbout the B.J.W.A. 
being affiliated to the W.P.P. He said on hearing it, then I 
shall not be able to work with you and in the course of a few 
days I shall resign. After a few days Shib Nath wanted to put 
in his resignation after making his position clear. I told him 
why should you resign?· Better wait a bit. - See whether we 
actually get any benefit from the W.P.P. He said he knew 
exactly ~hat benefit we would get. He further said he would 
not be able to work at the Central office at Bhatpara but he 
could establish a braneh at Titagarh. He actually did so on the 
understanding that we would not be able to interfere with the 
working of the branch .. He worked 2 or 3 months there. After 
that he joined the East Indian Railway workers Union as Sec­
retary. Because the W.P.P. Conf~rence was held at Bhatpara 
without consulting him he got annoyed and locked up the office 
and went off to Lillooah. After joining the Lillooah Workers' 
Union he did no work for the Bengal Jute Workers Association. 
In 1929 again there was an election of officebearers of the B.J. 
W.A. We then elected Shib Nath as President. He was not 
present at the election. I proposed him. It was because' he did 
the work of the B.J.W.A. very well in the past. It was also out 
of respect for his incarceration and also to show to Government 
onr attitude. TIlere was no other reason except that he was 
going to jail and his election would not be liable to give rise to 
any difficulty. Shib Nath did nothing as President. I was 
acting President. I do not remember having any talk with any 
member of the Workers and Peasants Party about this 1929 
election. The W.P.P. were never satisfied with Shib N ath nor 
was Shib Nath satisfied with them. Muzaffar Ahm8.d and Halim 
said that Shib Nath being a man of Congress Mentality should 
not have been elected. I had talk with them. They used to 
say also th'\t Radha Raman was a person of Congress Mentality. 
I can not remember if they objected to anyone else. Of course 
Shib Nath is a Congressman. He was a member of the Congress, 
and the Congress Labour Board. The B.J.W.A. got its income 
from subscription.'1 from members, donations, contributions from 
Dundee, and -from A.I.T.U.C. The Central office of the B.J.W.A_ 



was transferred to 97 Cornwallis Street· in 1929. It had 
one room there. There were other offices there, of the Swadeshi 
Bazar and the Young Socialist Club or something like that. 
They had no connection with my office of B.J.W.A. P 358 is the 
application form for membership of the B.J.W.A. It . contains a 
pledge in order to' stop bribery in the mills. I started the 
People's Welfare SocIety at Bhatpara. I used to receive the 
reports of the I.F.T.U. i used to receive regularly reports like 
D 47, 60 and these are those I did receive by post. I also re­
ceived D 63 and 64 in my office. D 27 is an office copy of a 
lettter actually despatched to the address given in it. 

Sd. R. L. YORKE. 

2-2-32. 

Continued on S. A. I recognise the file D. 30. It was main­
tained in B. J. W. A.offiee by the Secretary. I -received the 
following letters of this file in the office 2. 4, 5, 8, 11, 14. and 16. 
I recognise D 43 as a copy of the Rules of the B. J. W. A. It is 
a correct copy. D. 44 (1) is a letter written and signed by me. 
I recognise D 44 (12) which is a copy of a letter written by me to 
Shib Nath Banerjee accused. D.44 (17) which I also rec{)gnise 
is a copy of a letter written by me to Subash Bose. I recognise 
the following files and registers which were all kept in the B. J. 
W. A. office in the ordinary course of business: D 46, 49, 50, 51, 
52, 53, 55, 56, 58. The list at page 1 of D 51 is a correct list. 
In D 53 the entries on pages 45 and 61 are con-ect. In D 58 
the endorsement copy forwarded on the first 2 pages are in my· 
hand. The letter dated 4. 2. 26. is in my hand (addressed to 
Editor 'Forward' and 'Servant'. D 78 is a circular issued by the 
B. J.W- A. to its member. I do not know its date. I know an 
organisation called the Ichapur Ordnance Workers Union. I 
attended the formation meeting. Certain letters were issued and 
after that nothing more was done. I myself worked for some 
time in the Ordnance Factory. That was why I had some 
acquaintance with the workers there. They knew that the 
work of Juteworkers Union was going on well so they invited us 
to form a Union for them. By 'us' I mean myself. I wa.'! elected 
Secretary at the formation meeting. Spratt accused was elected 
President. I proposed him. I did so because I considered that if 
an Englishman is appointed President the work will go on well. 
That was the only reason. Shib Nath accused was elected Vice 
President. Very likely I proposed h,im. He was working at 
Titagarh then and was known to the Ichapur workers ro I 
thought he would be a good man. He was not present at the 
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meetmg.lIe bevel'. took any part at all. Sometimes I went to 
I4Uooahduring the wcxrkshop strike theTe .. Mr. 'K. eMittra hid 

: i~sued a cirq~lar!askin.g,fol' help and the B. J.'W. A. haddeput-
, ,< . t- 0' • 

,ed Gopendra Chakravarty'ac,cueed.to go and help. The lettel'S 
~ow shown to, me D 739,'740, 741 were all written by me to Shib 
Nath aecused. I,know R. R.Mittra accused. II also know 'Mr. 
Eankim Chandra Mukeliee. I first met them when they were 

for;ming a J ute workers' Union at Chengail. There was a strike 
there and the Chengail workers asked for'help. It was 13ankiID 
Babu who informed me. Workers took the leading part in f.li~t 
strike but Sadali .and one Aswani were the leading workers 
conducting that strike. I went to Bauria after the Chengail stI!ike 
was half way through. Bankim Babu asked me to go. It was 
somewhere about the middle of 1928. I went again in August, 
September or October. I was called there by Bankim Babu and. 
R. R. Nittra. They asked me that it is necessary that you sta~ 
here and settle this strike for the workers. The B. T. U. F. had 
formed these 2 Unions with the help of Bankim Babu and Radh~ 
Raman Mittra. They wanted my help because the B. T U. F. and 
Bankim Babu and Radha Raman were unable to settle it and 1 
should help, I said I could not stay because I had too much to 
do at Bhatpara. I said I would sena a man from Bhatpara. 1 
sen~ Gopendra Chakravarty accused: at least I asked bini to go, 
I sent a wire to Mr. Sime at Dundee. In reply he sent about 
Rs. 329, for the help of the Bauria strikers. I sent Rs. 250 to 
Radha Raman Babu and the rest was spent in expenses commg' 
and going to BaUlia. The strike at Chengail and Bauria were 

, . 
conducted by the workers. We were helping them, that is I and 
Bankim Radha Raman, Gopendra Chakravarty and Kishori Lal.. 
Rishori Bahu was Secretary of the B. T. U. F. and' President of 
the Bauria,Juteworkers Union. Both sides tI'ied much for the' 
s~ttlement of that strike, on the side cif employers Mr. Reid, and. 
on the side of strikerS the same 5 already mentioned. Once' 
Subash Bose was called and he did mueh for the settlement. The' 
efforts at. settlement were not suceessful. The employers said' 
they did not lik~ to hear anything from the outsiders. 

By Gllose accused.. I' went to Bombay in April 1926 ta­
attend a meeting of the Exeeutive Committee of the A. I. T.' u . 

. C. I had a special reason for going namely to appeal to them 'for 
some mOlley for the B. J. W. A. My application was considered 
at that meeting. Other members objected that there was 
no ruoney. But I persisted and to my surprise. Kishod Babu 
supported me much. I thought that in the quarrel in theB.T.U.F. 
Kishod Babu had taken me as one of Mukund Lal Sirkar's party. 
Ultimately the Executive Committee granted me Rs. 300. 
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I know of the Kankinara Labour Union. Kankinara is 1 mile 
from Bhatpara. Mr. K. C. Rai Chowdhury was President of it 
almost all the time. The B. J. W. A. and the Kankinara Union 
had no good relations. Once Kishori Babu tried to settle-the 
differences. It was about 1927-1928 but I do not recall exactly. 
He suggested that both parties should select one arbitrator on 
whom both could rely and accept hi~ decision as binding. The 
person suggested was Mr. Upendranath Banarjee. I took it as a 
good suggestion. But no good came from it. Kishori as Vice 
President of the Ka.nkinara Union was willing and so was I but 
other members of both organisations were not willing. In my 
personal knowledge Mr. Roy Chowdhuri was not willing: He re­
fused in my presence. Possibly I received D 240 but I do not 
remember if I did. I was not present at the formation meetings 
of the Chengail and Bauria Unions. In my opinion by formi,ng 
the Chengail and Bauria Unions they had disobeyed the rules of 
the A. 1. T. U. C. and had also harmed the workers. There is a 
rule that overlapping trade unions should not be formed. I am 
referring to the rules and not to any resolution. I told Kishon 
Babu that I thought it against the rule. His reply was, let the 
small unions be formed now and afterwards they can be federated. 
I did not agree.to that. I met Kishon Lal Ghose many times at 
Bauria and Chengail. I have met him there in the company of 

. Mr. Daud, Mr. Mrinal Kanti Bose, Mr. Indu Bhushan Sirkar, and 
'Mahbubul Haq. It was during the time of the Chengail and Bauria 
strikes from middle to end of 1928. The signature on the left 
edge of P 34 is mine. I know Hemanta Kumar Bose mentioned 
as Assistant Secretary therein. He was Secretary of the North 
Calcutta Congress Committee. He was so many times but I can 
not say if he was at that particular time. Radha Raman Mittra and 
Bankim Mukherjee were also connected with the North Calcutta 
Congress Committee. I never informed Ghose accllsed that I 
received money for the Bauria strikers from the Dlmdee Union. 
I received a copy of P 53 which is Report in Bengali of Peasants 
and Workers Party 1927-1928. The statement on page 5 that the 
membership of the B. J. W. A. was over 5000 may have been 
correct at that time. I recognise P 52 also. I received that also, 
towards the end of 1928. The other unions that I saw affiliating 
themselves to the Peasants and Workers Party were the 
Scavengers' Union Calcutta and the Bengal Papennill Workers' 
Union, and the Workers Protection Lea.gue. There might be 
one or 2 more which I do not remember. I do not know if any 
of those were affiliated to the All·India Trade Union Congress. 

(No other accused wishes to examine the witness as his 
witness). 
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'XL~. By Crown Counse1. I have been a Homeopathic 
Doctor since 1920. I was working in the mills then and the only 
occasionally practised as a" Doctor. That is my profession now. 
I know one Soumyendra Nath Tagore from 1926. I can not say 
if he 'was ever Secretary of the Peasants and Workers Party. He 
used te go to the office of the Peasants and Workers Party and 
I saw him there. (Seeing passage about Tagore being sent to 
Europe in P 52) I know he went to Europe but I did notknow he 
was Secretary. I did not see it properly that he was described 
as Secretary. I received 2 or 3 letters from him from abroad and 
I also wrote letters to him. If 1 can see the handwriting I can 

'say if it is his. Shown P 416 (12) I can not say definitely if the 
signature in that letter is his 1>ut it looks very much like it. In 
P 440 too the signature is very like his. I can not say about that 
in P 2008 P, or if I received a letter with the signature as in 
P 2028 P. I would take it to bear his signature. That in P 2002P 
appears to be of the same writer. 

Looking at P 2035 P, the signature in this also is like his. 

Looking at P 2038 P, the signature in this also is like his. 

Looking at P 2056 P, the same is the case. 

Looking at P 2098 P, the same is the case. 

Looking at P 2120 P, the same is the case. 

Looking at P 2130 P, the same is the case. 

Looking at P 2131 P, the same is the case. 

Looking at P 2143 P, I can not say if this is his signature. 

Looking at P 2168 P, this also appears to bear his signature. 

When I went to Bombay in April 1926 I stayed 3 or 4 days. 
1 have met Donald Campbell but I did not meet him at Bombay 
on that occasion. I was not well acquainted with him. When 
the Police searched they found his passport in my possession. 'I 
was present on one day at the Calcutta Conference of the Peas­
ants and Workers Party in February 1927. I was elected to the 
Executive C01llInittee at that Conference. I was also present at 
the Bhatpara Conference on 31.2-28. I cannot say whether notices 
were issued beforehand referring people who wanted to, know 
about the Canference to apply to the office of the Bengal Jute 
Workers' Association at Bhatpara., Shown leaflet P 355 I now 
remember that notices to that effect were issued.. The state­
ment in the 1st paragraph of the body of P 523 Call to Action is 
correct (not the preface). At the time of preparing the report 
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for the Bhatpara Conference I and Dharani Goswami and Gop­
endra Chakravarty were members of the Executive Committee 
of the Peasants. and Workers Party. I was at that time an office­
bearer of the Bengal Jute Workers' Association. I do not re­
member whether Goswami was so also or not. Seeing P 283 I 
now remember after seeing the minutes of the lst January 1928 
that Goswami and Chakravarty were also at that time office­
bearers of the Bengal Jute Workers Association. I was not sent­
a 'good many' copies of Ganavani to sell. I used to get 25 copies 
whenever I contributed an article. I never received more than 
25 copies of Ganavani at a time, I think. I do not think it 
possible that there should have been 27 ever. P 1996 searchlist 
bears my signature and I was present at that search. I see the 
item 27 copies of Ganavani of 12-10-26. It must be corrrect. I 
can not say if I had contributed to that number. I cannot Bay if 
that was the last nmnber !:>efore it ceased publication. 

I was present at the All India Workers and Peasants Party 
Conference in December 1928 at Calcutta, only on one day, not 
the 1st but the 2nd or 3rd. It was the day when the question 
of election of General Secretary came up. It was the day when 
the amendment was discussed as to the method of election of the 
General Secretary. The General Secretary was Muzaffar Ahmad. 
I do not know if anyone tlied to push Muzaffar Ahmad out but 
we tried to put in another man. I was one of those wanted to 
put in anyone else. We 3 membel·s of the Bengal J ute Workers 
Association mentioned before were in that .part-y. Wc all 3 
spoke, I and Goswalni and Gopen Babu. I do not know if 
Manindra Sinha was in it or a m!,!illber of the party. About the 
decision I do not remember the details but I heard that in the 
end Muzaffar Ahmad was elected General Secretary. Besides 
the 3 persons mentioned there were no other members of the 
Bengal Jute Workers Association who were also members of the 
Peasants and Workers Party. I know Nirod Chakravarty . 

. Without seeiIig the papers I cannot say if he was a member of 
the Bengal Jute Workers Association. As long as the Central 
Office was at Bhatpara I do not know if he was made Branch 
Secretary of any branch. Shown P 34 I know Nirodk· Chakra­
varty and remember from this that in January 1929 he wa~ made 
Branch Secretary of Champdani Branch. Seeing name of 
lIanindra Sinha Branch Secretary oBlatiaburz, Branch B.J.W.A. 
I know him most probably he was a member of the W ork­
ers and Peasants Party and I saw him sometimes at the 
Workers and Peasants Party office and I also saw him at 
Matiaburz. He was also at one time Secretary of the Bengal 
Textile Workers Cnion. J can~ot say if that Union was started 
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- .. 
by the Workers and Peasant Party. 'Do not lm,ow who started 
it. I know Kali Sen, B.J.W.A. BraI).oh !Seoretary Caioutta. 1. 
oonnot remember without seeing p:tpers if he was a member o~ 
the W.P.P. I resigned from the W.P.P. I do not know about 
other people resigning. Seeing P 423 I do Ij.o.t know Kali Sen's 
signature. 1 am not oertain one way or . the other whether Kali 
Sen was or was not a member of the W.P.P. I had 2' reasons for 
resigning from the W.P.P. One "was that I used to quarrel with 
Shib Nath"beoause I was on the Exeoutive Committee of the 
Workers and Peasants Party and the Bengal Jute Workers 
Association was affiliated. The other was that we got no benefit 
and they were always busy with their own work. I did not 
mention the matter of Shib Nath in illy resignation latter but I 
did say that I did not get any benefit out of it. I did not state 
in my letter what th.e benefits were which I expected to get 
from the Workers and Peasants Party. My letter of resignatiqn 
was written before I received the resolutions contained in D 37 
but I knew all about the arrangements for them beforehand. In 
the resignation letter I oomplained that I would not be a mem­
ber of the Executive Committee and that my Association would. 
not remain affiliated. I did not write it in my letter but the 
reason of the resIgnation was that I knew those resolutions were 
going to be 'passed. I do not remem1;>er whether m. my resign at­
itn letter I mentioned any reason ex~ept that we were getting no 
benefit out of the W. P. P. I did not find anything objectionable 
in the aims and objects,)f the ·W. P. P. The paper shown to me 
P 2615 is an office copy of my letter of resignation but not in my 
hand. The signature is mine. I see that I have not mentioned 
t.he point of getting no benefit in" it at all. The only reason 1 gave 
was that the Party leaders were not taking me into their confid­
ence and letting me know what was being done. 

Sd. R. L. YORKE. 

3-2-32. 

Continued on S. A. There is no contribution from me in the 
Ganavani of 12th October 1926. It ~s not correct that I said 
before that one of the reasons I had for affiliating the B.J.W.A 
to the W.P.P. WIIB that I saw other Unions being affiliated to it. 
I admit that the a Unions I mentioned were the Scavengers' 
Union Calcutta, the Bengal Papermills Workers' lJnion and the 
Workers' Protection League. Possibly the Scavengers' Union 
was formed in January 1928. The affiliation of the B.J.W.A. 
took place in Ootober 1927. Asked if in that case it WIIB riot 
untrue that the Scavengers Union was affiliated at the time of 
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affiliating the B.J.W.A witness: I dont remember. I ha;ve nothing 
else to say about it. I dont know whether the Scavengers 
Union was formed by the Peasants and Workers Party or 
W.P.P. The aidress of the S::avengers Union was 2/1 European 
Asyleum Lane. J know Dharni Goswami was Secretary of the 
Scavengers Union. Seeing P 52 I see from this that the Scaven­
gers Union was formed under the auspices of the Party. I was a 
member ot the Executive Committee of that. Party. As to the 
Bengal Papermill workers Union that was formed by the efforts 
of the B.J.W.A. itself and had its headquarters at Bhatpura. I 
know that Union was affiliated but I dont know when. It is not 
possible that it should hav~ been affiliated long before the B.J.W.A. 
was got affiliated. I never said that those Unions were affiliat­
ed to W.P.P. before the B.J.W.A was. After my Union was 
affiliated I heard that other Unions were affiliated. I can not 
say if the Workers Protection League was organised by the 
P.W.P. Seeing P. 52 I cant say if it is true as stated there that 
Party Members established the Workers Protection League. 

Most probably Shib Nath was not present at the General 
Meeting of the B. J. W. A. on 1st January 1928. I say most prob­
ably not because he used to come to Bhatpara very seldom. I 
shall certainly agree if he himself has said that he was there. I 
still cant remember unless I see papers. Shib Nath locked up 
and left the Titagarh office }Vithout my knowing of it. I heard 
it from one Sheobalak Shukl some 7 days later. It was at the 
middle or end of March 1928. It could not be in April. It might 
be in 1st or 2nd week of April that Sheobalak gave me the inform­
ation. It might be more than 7 or 8 days after Bhib Nath left. 
I read of the Bamangachi firing. I cant say if hn left before or 
after that or if I heard of his going before or after it. A report 
of the 'Working of the year 1927 must have been submitted by the 
Secretary at the meeting on 1-1-28 but there were 2 Secretaries 
and I dont know who submitted it. They were 2 Joint Secre­
taries. Chakravarty was only an ordinary member in 1927. 
Without seeing papers I cant say he was not stating the truth 
when he said in his statement shown to me that in 1927 he was 
Assistant Secretary of the B. J. W. A. I dont know where the 
1927 Minute Book is. If h& says he was Assistant Secretary I 
must have been wrong. 

I cant say whether at the time of the Annual General Meet­
ing on 1-1-28 he wa~ one of those who were authorised by a 
resolution passed at~hat meeting to represent the B.J.W.A. 
on the Executive Colllmittee of the A.I.T.U.C. in 1928. Seeing 
P.283 page 3 it is a Ifact that he was. Shib Nath attended 
the next E. C. meetipg of B. J. W. A. on 22nd January and 
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was again present at the next meeting on 22nd April, but not on 
17th June the next meeting, but 0l112thAugust he was again 
present and again on 9th Septemb€f,1vhich was the .last meeting 
in 1928. He at that meeting move~ resolution No.4, at page 13. 
The resolntian was "That this committee condemns most vehem­
ently the attempt of the Governllldnt to pass the Public Safety 
Bill which means- nothing but a hffuous attempt to prevent the· 
real friends of the mass people frOID coming to India." It was' 

. seconded by Goswallli accused.. I did not inform Banarjee before­
hand that I was proposing him as President. I did so afterwards_' 
I cant remember if it was by l~tter dr words of mouth. I can 
only say it is unnatural that we fIlould not have informed him. 
Most probably I wrote to Mr:"Sme after the election of 3-1-29-
that I was elected President. D. 2!l. is in my handwriting. In 
my opinion it was immaterial that Shib Nath was elected Presid-· 
ent because he was in Jail.· I mus; have informed him. I dont 
remember meeting him after he 1\'aI elected President so I can~ 

say if he was very surprised at his e.action. If I informed him I 
did it by letter. I dont remember whether he ever wrote a' 
letter in reply. My letter if I wote one I dont remember­
when I sent it. H Shib Nath said tb1t he got the news from a 
newspaper report 2 days before he vent to Jail that must be 
correct (Statement of Banerjee accmed page 95). I cant say if 
he ever received my letter. I canno say whether D. 44 (4) is the­
first letter I got from Shib Nath aftEr the election. Shib Nath 
might have written such letter in whch he. mentioned that he­
was annoyed with me because I had ,ffiliated the B. J. W. A. to. 
W. P. P. but I cannot produce any lecause the police took all 
the papers away in the searches on mh March 1929. There is' 
no letter apart from those papers. Mr. Sinha .,objects that the 
witness added with me and Banerje accused supports him. In­
terpreter does not remember his sa~g it_ Crowri Counsel says 
the answer was only a nod. I did nt notice). How cali I pro­
duce now or say whether there is alY letter with me, mentionhlg 
it? I c.ant relllem ber after so lon~ time whether there is act­
ually such a letter in which he mel'uioned that he was annoyed 
about it. There might have been. From Chakravarty's word 
it appears that he was closely conn cted with the working of the. 
B.J.W.A. from the beginning of lQ7. (statement Chakravarty 
page 152) I do not agree with him nat the B.J.W.A. conducted a 
strike at Kankinara in 1926 but it L.<{l()rrect that on behalf of the 
B. J. W. A. I conducted the strik: at Jagatdal for a few days. 
I was its leader I mean for 2 or 3 dys. It is correct as he says 
that on behalf of the B .J. W. A. J(Kali Das) helped the Ludlow 
Jute Mill strike in April 1928 .. It, also correct that I and he 
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(Chakravarty) helped the :ijauria workers from November 1928. 
What he says about the B.J.:lVrA. not confining its activities to 
the Jute Industry onlyis alsd c rrect. Bengal Papermill workers 
Union and Angus Engineering orkers Union were organised by 
the B.J.W.A. as he says, and here were others such as PeopleI'! 
Welfare League, Cooperative C dit Society. The Ichapur Union 
was due to me and Spratt accus . I took the initiative and called 

• 
Spratt in. Asked about the pas age beginning from the very be-
ginning its object was and st· is to fight the t;lntire employing 

. class in general and the jute em oyers in particular witness said; 
I {lant say whether I agree with at passage because I dont know 
what "to fight" means. BetW~l 1926 and 1929 I was mostly 
at Bhatpara. After the ollic f the B.J.W.A. was transferred 
to Calcutta I had· been there 2 r· times, not frequently. That 
office was conducted by Kali Sen. He had a separate room 
somewhere in Cornwallis St. I dont know exactly where. 
Bhatpara is 22 or 24 miles frO! Calcutta. Titagarh is 10 to 12, 
miles from Bhatpara. Ichap is between Bhatpara and Tita­
garh. . I went to Titagarh rom Bhatpara. I did not pass 
,through Titagarh in going fr m Bhatpara to Ichapur. I did not 
tell Shib Naththat I was goi to propose him as vice President 
at Ichapur. Shib Nath told e that he had either received or 
written letters to some Sahib bout the formation of an Ordnance 
Workers Union at Ichapur. cant say'that he was interested. 
I dont remember when ltd him about his election as Vice 
President. It was quite natuJil,l, I must have told him. I did not 
go Titagarh that day. 

By Nimbkar. 1t is abou 3 01' 4 years since I last received a 
letter from Mr. Tagore. I ha e received at the utmost 3 or 4 
letters from Tagore. I n3ver ctllally saw him writing. I have 
already said that I cant sa with certainty that the letters 
shown to me are his. The rea n is that they have got similar 
writings in the Tasore family. 

By Mittra. Vary likely I dressed a meeting at Bauria the 
first time I went there on t e invitation of Bankim Babll and 
Radha Raman. I dont remem er if I sa;" Radha Raman :Mittra 
at that meeting. Perhaps he was not there. There was no 
Bauria Union then I am not Sli what month,that was. Shown 
P 118 D Mittra. It was about th June but I cant say if it was 
exactly so. Withi~ about a onth from then I passed through 
Bimria on my way the Budge' dge Branch of B.J. W.A. I then 
saw a single shift notice at the te of the mill. It is a fact that 
I met Mittra at Calcutta a told him about this notice. 
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(Not€. The witness here fully understood a question put entirely 
in English.) I explained to him the meaning of the change. I 
dont remember if I told him the change must be resisted at ali 
costs. Mittra accused wanted ·.help ,from me in stopping the 
change, I said that I could not interfere as the Bauria Union 
was wOl'king under the B.T.U.F. I dont remember when I said 
that but there was such a talk. There was a conference at 
Kishori Lal Ghose accused's house when Kishori Babu, Gopen 
Babu. Radha Raman, Bankim Bahu and I were present, and some 
others. (Note. It is obvious that this examination is really a.n 
examination in chief. Leading questions are therefore barred 
and the accused is treated as examining the witness as his own 
witness. The accused says that in thos~ circumstances he does 
not wish to continue the examination. 

REXXN. By Mr. Sinha. Reference the 1st para in 523 
very likely Muzaffar'Ahmad paid the cost of the pandal men" 
tioned there. The expense of the Conference, were, borne by 
the W,P.P., Muzaffar Ahmad, Halim etc. Asked what is meant 
by Comrades of the B.J.W.A. in that sentence witness said: any­
one who becomes a member of the B.J.W.A. is a 'comrade of the 
B.J.W.A.' The W.P.P. paid the expenses for erecting Pandail 
and I with the help of coolies got it done. The Jagatdal strike 
lasted from 5 to 12 days. The Bengal Papennill workers union 
worked for OIlly a few days a.nd there were only books and 
papers. 

No other accused wishes to re-examine the witness. 

Read and admitted correct. 

Sd. R. L. YORKE. 

4-2-32. 

Accused wishes Court to ask witness questions about the 
Conference mentioned above. I am not 'able to see that the 
Conference mentioned has any such importance against any 
accused that further inquiry into it is' necessary. I therefore 
decline to pursue the matte!' further. 

Sd. R. L. YORKE. 

,1-2-32. 



D.W. 17. 
Mr. Mahbubul Haq. For Banarjee. on S.A. Pleader. 

I have been practising as a Pleader in the Judge's !Jourt at 
Alipur, Calcutta since 1918. I was a member of the Bengal 
Legislative Council from 1925 to end of 1926. I have been 
connected with the Trade Union and Trade Union Movement in 
Calcutta since 1919. I was one of the Secretaries of the All 
India Trade Union Congress in .1926. In 1928 I was one of its Vic'e 
Presidents, being elected at the Jbaria Session. In 1928 I was 
sent as an adviser to the Labour Delegate from India at Geneva. 
The Delegate that year was Diwan. Chaman LaL I attended 
the British Commonwealth Labour Conference as a delegate 
from the A. 1. T. U. C. in 1928. It was held in London. I know 
of the Calcutta Tramway Workers Union. I was one of its Vice 
Presidents in 1928. It was Shib Nath Banarjee accused in 
Court who came to. me one morning and requested me to be­
come so. I consented. Shib Nath Banerjee was one of the 
Vice President.s. The Secretary was one Phanindra Kumar 

,SanyaL The union was registered under the Trade Union Act. 
It was the first Union to apply, soon after the passing of the Act. 
It applied for affiliation to the A.I.T.U.C. at the Jbaria Congress 
in 1928. I can not say if it was affiliated that year. It was also 
one of the Unions affiliated to the Bengal Trade Union Federat­
ion. I do not know if it was affiliated to any other body. I 
heard of an organisation called the Workers and Peasants Party. 
I do not know whether there was any connection between the 
Tramway Workers Union and the Workers and Peasants Party. 
I attended 'very few meetings of the Executive Committee of the 
Tramway Workers Union. I know the signature on the Post 
Card D 742; it is that of the Secretary of' that Union, Mr. 
SanyaL D 743 is in his handwriting. I am acquainted with his 

, handwriting and signature .. D 744 is in my own handwriting. 
It is in reply to a letter of congratulation received by me from 
him, which I destroyed. He had congratulated me on my select­
ion as Adviser at Geneva. I attended the Jharia Session of the 
A.I.T.U.C. after Illy return from Geneva. There was a hot 
-discussion on that matter of sending delegates to Geneva 
in a meeting of the Executive 'Committee at Jharia. .The 
proposal was·to send.a Delegate and Adviser for the next 'Inter­
national Labour Conference and some members were against it, 
and spoke against it. So far a.'l r remember Shib Nath Banarjee 
was against the proposal and spoke. On that occasion I spoke 
and said to Shib N ath that you congratulated me on my selection 
and how you are opposing the proposal. He said he was opposed 
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,to it because 'the 'delegation 'uivetLs the' attention of 'the red.l 
'TradeUnioni~tsfrom·the actual work. He also said' it resultJd 
. in the formation ofParly cliques' for pushing up 'their . own 
, nominees.' -others also spp'ke aga,instth~proposaL . I rememb1:!r 
. the visit of 'Messrs. Purcell and Hallsworthto Calcutta. The 
:1ra~way ,w~rkers Uni!;m pr~se~ted 'an address' .but! wrtsnot 
'present at the function. I heard from some of 'the officebearers 
i·that it would be done. I w.as ,otherwise engaged on that occus­
·ion. D 139 (14) is also in the handwriting of Phanindra 'Kumar 
£anyal. 

By iGhosh .accused. i[ have :known 'Ghosh aceiIsed sirlcm . ," . 

,1923. 1 Brat met him at the Bar Library of the ·J·ridge's 'OouH 
Alipur. I used to go now and then in. 1923 to· the Forward 
",.'fice. j[ saw Ghosh there also 'workin.g as an Assist:mt Editor 
of the Forward .. I was a Swarajists member tJf the Bengal 
Legislative Council. I was connected with the a.T.U.F., and the 
Press Employees Association. I WM a Vice PresidenL of tho 
laLter. I maiutain a lile of c:>rrespondence in connection with tho 
B.T.U.F. a.nd the Press Employees .Association. There was ~ 
Manifesto issued to Press workers ift connection with the visit of 
Purcell atld Hallsworth and I was a signatory. Other signatoHel! 
were B. Mrinal Kanti Bose President and KriRhari Chandra Ra:i 
Chowdhri Vice President, and the Secretary Kishori' LaIGho~'i 
'rhe Viee President, is better known as K. C. Rai Ch9wdri. 
D 745 is that Manifesto to (tendered). I remember thatdui-ing the 
Scavengers Strike a relief fUM was started and" I was elected a 
member of the Committee. I receiwd a notice from the 
C.ommittee, and have it here. D 746 is that llotice and,' bears 
lIome of my handwriting on it aboun reply. I received a notice­
about a. meeting in connection with the Trades Disputes Bill' and: 
other impoctant matters to beheld on 2; 9. 28 at Albert Institute. 
D. 747 is that notice which I have here on my file. I attended: 
that .meeting. A resolution. was passed, about securing thei 

cooperation of the Nationa.l Congress in opposition to the bilt ' I' 
opposed the resolution, as I wanted such activities to be confihe(l 
to the Unions and that we should not be relegated to a subordin~ 
ate. position. Ghose accused delivered a speech saying th~re' 
was no such misunderstanding or misapprshension as we· 
thought. He supported the Resolution. In connection with th~ 
visit of Purcell and Hallsworth a Manifesto was issued over the' 
Bignature of the President and Secretary of the B.T.U.F. I hav~' 

a copy here, but D 270 is the sa.me. I remember the visit of Mr. 
Mardy Jones to Calcutta, in 1927. I received letter D, 748 from 
Ol.loSh accused' iD. that connection. I attended the All'::tndia' 
P~eSsEmployees'Conference in 1927. D 749' is a 'notice of thai-



Conference which I received. The B.T.U.F. gave an address 
to Mr. J. M. Sen Gupta on his election a3 Mayor of the . Calcutta 
Corporation for the 3rd time. I was present. D 750 is a copy 
of that address. So far as I remember Ghosh accused looked 
after the drafting of the address. I was connected with the 
Bengal Mariners Union and the Indian Seaman's Union Calcutta. 
Ghosh accused was invited along with others to meetin!,>"8 of the 
Mariners Uniqn. D 751 is a notice of such a meeting which I 
received and produce at which Ghosh was one of the speakers 
along with myself and lIrinal Kanti Bose and K. C. Rai 
Chowdli. The gentleman named as President was Mr. Fazlul 
Haq one time Minister in Bengal and Delegate to the Round 
Table Conference. I also received paper D 752 and"l8.ttended 
that meeting. (Professor Orchard) I also received printed letter 
D 753, bearing the signature of Mr. Mrinal Kanti Bose which I 
recognise (relating to the B.T.U.F. split). D ,754 is a letter I 
received from Mr. S. K. Dutt (same connection) D 755 is a letter 
relating to Chengail affairs which I received from Ghosh accused 
dated 29-3-28. ,D 756 is a postcard which I received from Ghosh 
ac(lused on 4-1-29 relating to Bauria. The reference. to the 
Kidderpore group of unions is to the Bengal Mariners Union, 
the Indian Seamen's Union, the Port Trust and Marine Workers 
Union, and the Quartermasters' Union. I received a letter dated 

, 12-11-26 from Ghosh accused mainly about the B.T.U.F. split. 
The person referred to there as the Labonr Dictator of Bengal 
was Mukund Lal Sirkar. I also received a letter from Kishori 
Lal Ghosh accused 'dated 17-8-28 with reference to a meeting of 
welcome to me etc. at Chengail: I tender it D 757. D 758 is a 
Post Card which I received also.. D 263 is a letter written by 
me, and the cuttings from the Daily Herald with it were sent by 
me from London. D 267 is a copy of a letter of introduction 
which Ghosh accused gave to me when I was going to Europe. 
The original is no longer in my possession. I was once Secretary 
of the Port Trust Marine Workers Union. It was in the latter 
part of 1927. I know Abdul Halim whose name appears in P 67 
as signatol'y a.nd Joint Secretary. He is a seaman, and con­
nected with the Indian Seamen's Union also. He lived in 1927 
and 1928 in Mominpur Road in the house of one Sayid Minnat 
Ali the Treasurer of the India.n Seamen's Union and Port Trust 
Marine Workers Union and Bengal Mariners' Union and Quarter 
Masters' Union. He u.'led to attend B.T,U.F. meetings as repres­
en taU ve of one of these Unions .. 

(No other accused examines the witness as his witness). 

XXN. By CrOWD Counsel. I did not know before I came 
into Court what I was going to be asked about the Jharia 
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Conference and the bot disouft!lion'. r,fQ1Ted to above. The only 
discussion 1 had before coming here ~a.s about some letters 
W!hMl- I had, onri JIl)l). fiJ4,. If. waa. within; tlul,;,preaiIl.Q.ts .QUills 
Court on an earlier !late. I have been here since t4!\ .. btl! ot. 
February. The discussion was only stray l'emat:ks w~l!l pas~ing 
IIInd-repassing-in the Cdnrt precinett!< A$ a lawyer I, apprec~~~. 
hoW" very d'angeToliS' it is' to- call' a witne~ Witholltknow!n&; 
exactly what he was going-to say; I would not do it mys.!~lf .. 
Trie 8'a.me holitsg'O'od with regard to ~hosh 8lCc~d. That, a1sq, 
vtas ~Y' remarkS' only: I came provided' with. allthese papel'4. 
beca.u8e' r thought i% might be Kishori La! Ghosh. Wl19 had: cite<\ 
Ilie. 1 had fiagge<J b'efurehand' every let.ter which has l5?ne iQ., 
iIi my' evidence. In.' my summons- I' was not asked~ to bring a..J.lY:­
t'Eiing. 1 J1adl ne-rer received any lether from Kishori La} G.b,os~, 
dit-her abau-t bringing pa.pers; What 1 brought I brought owing 
£0' myinstfnCit as a la.wyeF. F was one of those who supporte\f 
S'ettding delegates to Geneva. at the Jharia discussion; Ki.~hori 
Lal Ghosh also spoke IlUpporting the proposal rather vaguely 
/laying dalegates should be sent· to Geneva as it is an inter­
natiOtlal forum for the ventilation of the grievances of the workers. 
80 did Abdul Haq of the Bongal Mariners Union,' Diwatl, 
Chaman L~l, Dr. Pillai, Mr. R. R. Bakhle, A.ftah Ali, in support 
all of thom. In opposition were Hhih Nath Banarjee, .Toglekar 
li.cclised, Mr. Kulkarni, perhaps .Bradley accused. I do no~ 

tememb'er tbe reMons Joglekar accused gave, or Kulkarn~1 
Bta.dley gaye II. short speech, opposing saying no useful purpOSe 
waa ~tved because the Ool\ference is an Imperialistic orga~. 
'1'he teason Is&id "perhaps Bradley" was that at first I' Wall . . . 
BOt illJre but';()ft fl1rther thought I did remember. By" so far &II 
I remembe'l.'n (Shih Nath was against) 1 meant "so far as my 
Pllrsornal knowledge goes." I did not ·mean to convey any douh,t 
about. my memory-but only" 80 far M I was concerned in the 
tna.tteT." ![ ,did not 'know wha.t Shib N ath had said to this Court ,. 
ill 'giVing 'his. reasons for opposing the sending of a Delegate. 
He aid llot'eltplain what he meant by saying that it diverted 
attention :"fromthe "actual work. What I have sta.ted he said to 
the ~4!a.id in pri:vate conversation in the saille meeting and I 
Cil.IID.otsayff he· said the same in the course of his speech. 

-ReEXXN. The,lette1'8 I referred to·ji.S Jlagged ;were tho"" 
in my ,po&ses».ion handed to the Court fnlm my file, in answl,lr,W 
Kishori LaJ Ghosh's questions. 

,'RaBd'-GId admittedl.lOrrect. 

Sd. R .. L. YORU. 

:lo.2-32. 



D.W. 18. 
Dr. S. K. Basu on S. A. Residence Calcutta, 43, Eye 

Specialist. 

I am M. E. of Brooklyn School of Medicine U. S. A. Doctor 
of Ophthalmology Philadelphia, D. O. Faculty of Medicine 
Paris' University. I started practice in India about 1914. I went, 
to Europe again in 1924, and was there 3 years working in the 
Moorfield Eye Hospital London, as Senior Clinical Assistant. I 
started practising again as an Eye Specialist in Calcutta in 1927. 
I met Shib Nath Banarjee accused in London about the begin· 
ning of 1925 at the Gower Street Indian Students Union. I met 
him quite a few times there. I remember that on one occaBion an 
English gentleman was invited to speak on Russia and he did 
not turn up. Somebody in the audience suggested that as Shib 
Nath was from Russia and was present in the meeting. I Illeant 
that he had visited Russia. Shib Nath spoke. I do not remem­
her what he said. I also remember that Shib Nath was in 
~nancial difficulty and some one Mr. Ranganathan or one of the 
other secretaries was collecting a fund to send him hack to India. 
Mr. Ranganathan wa~ the Chief Secretary of the Y. M. C. A. 
branch which maintained the Gower Street Union. I was asked 
to contribute aril did so. Shib Nath accused and I also had per· 
,s')nal talk. I, heard from him that he used to go to the High 
C:>mmissioner's Office and India Office about a passage and ulti· 
lnately got a passage. I have an idea I saw some papers about. 
him but I am not sure. On coming to India I met Shib N ath in 
1927 working in a firm in Calcutta of export and import agents, 
Adya Dutt Company. A few months later he came to me and 
asked me to be a member of the Executive Committee of the 
Tramway Workers Union. I accepted. I remember taking MI'. 
and Mrs. Thurtle to an Executive Committee meeting of the , 
Union. I had met them in London. He was M. P. and she was 

. the daughter of Mr. Lansbury M. P. In Calcutta I met them at 
the place of Mr. Subash Bose. He asked me to take charge of them 
and show them the Labour conditions in Bengal. They spoke 
anI discIISS3i at the Union meeting. Banarjee aecused was 
there. He invited Mr. and Mrs. Thurtle to go and see the 
Titagarh J uteworkerd where he was working. I went there with. 
them and they saw the dwelling places of the workers and 
aHre3sed a meeting of workers. They spoke in English and 
Banerjee accused translated Mr. Thurtle's speech into Hindus­
t.ani. I used to go to Tramway workers Union'meetings and also 
got some help for them through Subash Bose, and helped some 
dis:nissl3d workers myself. It was because Mr. Sanyal the Secretary 
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and "Banerjee "a;ccused apP!,oacJ:II'ld, Ine to get some help from 
the Congresss. I was in Calcutta. in 1928 and remember the 
Lillooah strike. I,tried to raise flm.,ds for the strikers by leadin,g 
a procession in Calcutta where- I ijve. . It was because' thc' Con­
gress was.in sympathy with their obje~ts and I am a Congress­
ll;lan since a.long tjrr'te .. I r~m~ll).ber the Congresg Medical Inquiry 
Board in co~ection with the Lillooah strike. It was· stadr 
ed after the Bamangachi shooting. . There was a public meeting 
at, the Albert Hall.l:i-nd I was entrusted with the task of gettiIig 
the'von!Jent ,of w~ll known physicians and surgeons in' Calcutta.. 
Some of these. were Dr .. Bidhan Ch.andra Roy, C\Lptain S. K. Roy 
and Dr., B. R. Das. . I also worked on it. ; I belonged to the .. Ben­
gal Provincial Congress Com,mittee until it was dissolve<i and 
was Secre.tary a,nd. Assistant· Secretary 9f the South Calcutta 
Congress Committee. . 

By Ghose accused. '.The letter. attached, to· D21'!3 is ,mine. 
·I·sent thsletter ,with the notice D 253· which. relates to a .,J;Deet­
. iug I. arranged for celebrating the, Lalli. Lajpat Rai Day .. Il-S • ,Sec­
reta.ry South Calcutta District Congress, Oommittee. . It w,/1SWl 

--29-11-28. I..was present a.t the meeting. ',Mr. jJ. C. Gupta. M.L.C. 
and: Bar-at-La.w presided. On thatocc/1Sion Dr. An,ni.e, Be/!3J<\t 

,was present .and a;ddressed the meeting. Ghosh ."accused ,a,IfK) 
,addressed the meeting. 

,D 276 is .~so in my handwriting. .The writing 9n page ~ Qf 
P 166 is that of Mr, and Mrs. 'rhurtle a~d the writing was done 
~,mypres!\nce atthe Bow Bazar Head Quarters of the B.T.U.li' . 
. a.n.d the Press Employees Union. I foun:d some meniberg of the 
B. T. U. F.preseI\t ,vhen we arrived there. I think Mrinal Kanti 

. Bose was, pre;;ent. The Bengal Provincial Congress Committee 
,took, Il,teps . in . regard to the Simon Commission by arranging 
demonstrations etc. ,I saw Ghosh accused in quite, a few meetings 

"held under~h.e ,auspices of the Bengal ProvinciaiCongres8 
Committee in that ,QOnneotion. He spoke at some of those meet-
ings. I reJ;Dember ,a meeting at Harish Park in connection with 
,the 1-Allooah strike. It was organised by the B. T. U. F. to en­

i list the sympathy of the public and raise funds for the strikers. 
:;Mr. B. K. Bose.M., L. C. Advocate was, President. He belonged 
to the Congress Party in the Bengal Council. I was present. 

No accused will examine this witness as his witnesg. 

XXN. Nil. 

e J;l.e~d .. an<l ~tted !)Orrect. 

( 89 ) 

, Sd. 'R. L. YORKE, 

,1.0-2-32. 



D.W. 19. 

Mr. SriPrakasa. on S.A.Barrister-at-LawResidence Benares . 
. Witness for Mukherjee accused. I am a Congressman. I was 
General Secretary of the U. P, Provincial Congress Committee 
in 1929. I have known accused Mukherjee about 10 years. As 
he was chief Congress worker in Gorakhpur and I was General 
Secretary we were closely associated together in Congress work. 
I thought him at that time to be an earnest Congressman, chief­
ly interested in the social side of Congress work. I have been 
many times to Gorakhpur and twice to inspect Congress work, 
D 204 page 1 is a Post Card dated 12-3-29 written by me to 
Mukherjee accused. Following that Post Card I visited Gorakh­
pur as I said in. it that I would, and inspected the office of the 
District Congress Committee. I also saw in the same building 
.the office of the Railwaymen's Association. There was also a 
Kisha:o Sabha office there. So far as I remember I did not 

. notice amy office tlaere by t.m.e name of the Workers and Peasantll 
Party. [remember once to have attended a meeting of peasants 
some miles beyond Kasia in company with Jawahar Lal Nehru 
and Sheo Prasad Gupta. The meeting was held at the place 
where an assault on Mr. Mlilkherjee was alleged to ha.ve taken 
place. We all 3 spoke on that occasion and condemned the act­
ions of. thoe who assaulted Mukherjee accused. I know of the 
U. P. Charkha Sangh. I know B. Sital Sahai of that Sangh. I 
also know his handwriting. I also knolV Pt. Jawahar Lal 
Nehru well and can recognise his ha.ndwriting. I also know 

. ;Mr. Sampurnanand and can recognise his handwriting. I also 
know Mr. Sahiieo Singh the head clerk 'of Mr. Sampurnanand'8 
office, and his 'handwriting. I also know ·Krishan. Chandra 
Sharma of U.P. Provincial Congress Committee, and his handwrit­
ing. D 200 (3) is in my handwriting. Presumably D 202 page 13 
wa~ issued by Pt. Jawahar Lal Nehru; it is a printed circular. 
D202 page 40 is the same. D. 202 page 44 is a letter· from me so 
is page 51., D 202 pages 69, 70 is a circular which I remember to 
have issued. D 203 page 2 is a letter written by me, D.203 page 
4, is a circular issuedIrom my office bearing my stamp, D 205 page 13 
is al!lO a circular which I remember issuing,D 205 page 15 bears 
my Olignature, and page 20 is in my handwriting. 

I recognise the signature of B. Sitla. Sahai in D 205 page 5. 

'! recognise the signature of Pt. Jawabar La! Nehru in D ro'J 
page 39, 55aD,d 56 and D 205 page 24, and the whole writing in 
D 20'2 page 38 is his. The handwriting of Sahdeo Sing appears 
in the marginal note on D 20'2 page 61 and D 0205 page 7 .. 
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Krishan Chand's signature is on D 202 page 61. I recognise the 
handwriting of Pt. Gobind Ballabh Pant's in D 202 pages 47 and 
66 and that of Mr. C.Y. Chintamani· on D 203 page 8. D 206 
page 9 bears a stamped signature of· Mr. Rafiq Ahmad Qidwai. 
I know he had such a stamp and used to use it. 

I was Edltor of the Aj, Benares at one time. (Accused 
Mukherjee states that he does not want Pt. Jawahar Lal ?fehru 
as his witness). 

Sd. R. L. YORKE. 

11-2-32. 

By Ghosh accused. I was present at the Calcutta Session 
of the Indian National ConlP'ess in 1928. 1 do not remember 
whether while in the Pandal I received a copy of an appeal for 
the Bauria workers. I could recognise the signature of Mr. 
J. M. Sen Gupta. I do not remember to have received any 
letter from him which was all in his handwriting. I cannot 
recognise the initial signature on D 170. D 208 (3) is in the 
handwriting of Pt. Jawahar Lal Nehru. Mr. Shiva Prasad 
Gupta mentioned therein is a friend of mine in Benares and in 
1929 was one of the Treasurers of the All India Congress Com­
.mittee. Pt. G. B. Pant was leader of the Swaraj Party in the 
U.P. Council. Mr. Sri Prakasa mentioned therein is myself. I 
remember vaguely that D 208 (3) relates to a subscription for 
some strike somewhere, possibly in Bengal. The signature in 
D 296 is Jawahar Lal's, so is that in enclosure No.1, while en-_ 
closures 2 and S are entirely in his handwriting. I recognise his 
Hindi writing· also. In regard to D 208 (3) Pt. Jawahar Lal 
said he had promised a certain sum and asked us to help. The· 
Independence League was founded by Pt. Jawahar ·Lal Nehru. 
So far as I remember its object was to induce the Congress to 
accept Independence as its goal. 

No other accused wishes to examine witness as his witness. 

XXN. Nil. 

Read and admitted correct. 

Prin"",, bJ 0'8ri ..... ~ M ..... 

Sd. R. L. YORKE. 

11-2-52. 



D.W. 20. 
Kiran Chandra, Mittra. on S. A. Witness for Banarji and 

Ghosh. (Gives evidence in Hindustani) age 52. 

¥EMOUNl;>UM. 

I have worked in many railways patiicul;1I'ly in E.!. Railway .. 
and O. R. Railway. The last post T held was tha~ of station­
master. I left service in 1920; as 1 was working inNon-Cooperat­
ion Movement I was dissmissed. After til.at I worked in the, 
Railwaymen's Association' at Lucknow, up to' 1926. It waa at 
first the Association of the O. R. Railway but in 1925 after the, 
O. R, R. was amalgamated with the E. 1. Railway the name Walt. 

changed to the E. 1. Railway Association. Men of both railways 
were members of it. D 670 is a copy of the Rules of that Union .. 
It was published by me. The office contir!ued to be at Lucknow 
up to 1\)26 and after tha,t was moved to Dinapur. The Union 
had a paper at Lucknow called the Weekly Mazdur. .1 wa~ the 
Editor and Printer. It moved to Dinapur along with the office. 
of the Union. I continue<l to be Editor up to 1928. I was Gene .• 
1'11,1 Secretary of the Union after it moved to Dinapur. The 
Union was registered at Dinapur under the Trade Unions Act in 
1927 I think. In 1926 Mr. De.oki Prasad Siuha was President of~ 
the Union, and S. N. Sahai wa.~. Assistant Secretary. Mr. B. Co' 
Mittra was Assistant Editor and Manager of the Weekly Mazdur. 
Many branches of the Union were opened. The biggest of these, 
was at Lillooah. It wa, opened at the end of 1927. It was be­
cause the workers there had many grievances and used to writeo 
to me. The Uliion Committee therefore deputed me to open a. 
branch there, and I did so. I also worked as BranchSecretary in, 
addition to my duties as General Secretary. From 19~7 a larg& 
number of members was enlisted. In Janua.ry or February 1928. 
it was 11,000 or 12,000, &ubscription paying members. After the 
branch was started I took up grievances of the workers, by. 
making representations to the Railway o:if.cers and interviewing, 
them and giving pUblicity through· the Weekly Mazdur.· 
I got Bome grievances redressed. III January 1928 the relations· 
between the workmen and the authorities were lJeaceful. At the 
end of the month there was a one-day strike about a petition by. 
the workmen to the Agent for increase of pay etc. The Agent; 
gave an unfavow-able reply and the men were dissatisfied. One 
day at the midday interval they went to the Works Manager's 
~ffice. He however refused to listen to them, and told them to 
go' back, to work. They did not do so and he told them that if 
they were not ~oing_ to work they should go out of the w?rkshop. 
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They went out. The District Magistrate came there and called 
,lIle there. The District Magistrate was Mr. G. S. Dutt. He 
called me to effect a settlement. He took me to the Deputy 
Agent, who said the workers would get their pay for that day 
and should go back to work and their grievances would be 
considered. So work was resumed· next day. Some 20 or 25 
days later 6 men were dismissed but no reply was given about 
the grievances. They were prominent Union workers. The 
men were angry at this and petitioned for the reinstatement of 
those men to the Works Manager. 4 of them were taken back 
·but 2 were not. That did not satisfy the men. Efforts were 
made on their behalf. At the same time the reply about the 
grievances was received. The annexure to D 207 (4) is a copy 
of the notification issued by the Agent, E.I. Railway. A copy of 
it was hung up in the Workshop in English, and Hindi. The 
men· were excited and downed their tools and sat in the shops. 
I heard of it at midday and at 4 p.m. when they came out a 
meeting was held in Maidan. I attended it. No other outsiders 
attended. The leaders of the men said they would not work 
until they got redress. Next day however they went back to 
work, but instead of working they just sat idle, res:sting per-

• suasion. Next day 8th March they were locked out. I sent a 
wire informing the President of the Union. He came a. few 

·days later. Meanwhile meetings were being held morning and 
evening and I addressed them. So far as I remember no out-

.siders c1.me. Workers also a1dressad the meetings, many of 
,them. The object of the meetings was to keep the men together 
. and control them so that they should not go away anywhere. 
We u~s:l to hke a. ron C:J.U. The object of c::mtrol was to prevent 
,riots. A wire was also sent to N. M. Joshi. He replied that I 
should meet the Agent and try to effect a settlement. On tha.t 
wire I and the President and some workmen interviewed the 
Agent. I selected the men at a meeting. Nothing was settled 
with the Agent and he was not willing to listen to us. Some 10 
or 12 grievanc~s were mentioned to him. We had discussed the 
grievances beforehand in our Committee. After our return there 
was a meetina' in the ~veninC7 when the men were informed. 

'" <> 
The men said they would continue the struggle until their 
grievances wele settled. A statement was issued by the Presid­
ent on behalf of ·the Union which appears on pages 1 and 2 of 
the Weekly Mazdur dated 21-3-28. The President then went 
away to Europe on business. The strike went on undel' my 
guidance. After that when no hope of settlement appeared I 
issued an appeal to all the Unions in Calcutta for money and 
men. D 146 (15) pages 1 and 3 contain that appeaL Other 
similar appeals were issued. Such is D 127, which bears my 

( 2 ) 



lignat.u.re. A GOnfet'ellc1 w~s heta at Liliooah to:) 'which riiauy 
llet:5GOlt calhe. It is ui~Iitiene~ iiI D 127. Afoor it sjille woi~ke:s 
came to helPi8praLt accused <lopen Chakrivari:.Y a.nd :M:ani Babu 
and Mukand Lal Sirkar, Iilid many bthel:S. :M:ukand 1.301 was the 
first. He stayed Some 15 days ~t Liliooah, at the·Union dillei'. 
He had invited 8m t .iravelu Chettiarof .lhdras. Singaravelu's 
policy IUid mine did not iJ.~e, and so boUt of tliem went away. 
I suggested they s!lOuld go if they did riot agree with ms. Spratt 
Game a day or iio after the Conference, to ilee the strike but as 
he did not know Hfudi he could not do much work. Sprat~ used 
to attend liome meetings. Meetings continued to be held tWice 
da.ily throughout the strike so far as I remember. Most of the 
meetings were addressed by me Or by the workers. I had ca.I.lea 
my Assistant Secretary Sahafu Babu from Dinapur and Mr. B. C. 
Mittra Manager of ttle Mazdur; They aiso used to speak. 

I know Shih Nath Banarjee accused. The President :Mi. 
Sinha. mentioned him to me once when I ~as at binaiJUr. j was 
then ill sud going On leave, and had asked for someone I.b be 
a.ppointed General Secretary. Shih Nath waS sent for from 
Calcutta. to wOrk at Dinapdr. It waS about the middle of' 1921, 
ptobably JlHle. He was however unable to coine to" Dmapur. 
Work increased a.t Dinapur and I was unable to go On lea.ve a.n~ 
t.hen I wllnt away to Lillooa.h. There Shib Nath came to'see'ine:. 
I told him that when I wanted his help I would send fot him'.. 
He uSed to come and see' me from: tIme to time. At the' time' of 
Pureen and Hallsworth's viSit: about January 1928 Shih' Natt 
fook me to them to intrOduce me to them. A receptiohl \vas 

·otganised for them at LiHooah and Shib N ath hel pad ill orga.rus:. 
ing it. It Was on behaU of the Union. After the Bamangachi: 
tiring I sent for Shib Nath to help in the strike. 

Sd. R. L. YORKE." 

11·2-32. 

r call~d him,to help iIi the inquiry snd'in conducting i\ and 
looking after'the interests of the Onion. He was then taken as' 
Joint Secretary of the E. I. Railway Union. He remained' so 

. t" l , - • 

until the end of August 1'928. After tha.t I went on leave and 
he acted as' Gerteral secretary. Possibly I returned from I~a ve 
ih September. After my return he continued as Joint secretary. 
I'n' the time o( the strike his duty was to conduct court cases a.nd 
to do his 'best to enlist cOngress sympa.thy and help, and'to attend 
and speak at Union meeUn"..a He was given Court work because 

(' 3 ) 



he 'was on terms of acquaintance with many barristers, and 
Congress work because there his janpahchan (acquaintance) was 
to a. special degree. After Bamangachi others also came to 
assist such as Subash Bose, J. M. Sen Gupta, and others, and 
office bearers of the Railway Unions and other Unions, and 
Andrews and Girl and N aidu and other labour leaders. They 
used, to attend and address the daily meetings. There were 2 
meetings a day for 4 months that is over 200 in all. The most 
frequent speakers were myself, Godbole, S. N. Sahai, K. D. Bose, 
and certain of the workmen. Banarjee accused also sometimes 
spoke when he had leisure to attend the meetings. I do not 
remember up to when S. N. Sahai remained helping. us. Spratt 
accused may have spoken in 3 or 4 meetings in all. Muzaffar 
Ahmad also came to Lillooah during the strike sometimes. 2 or S 
times altogether. He never spoke at meeting. He wat! called 
because he knew well the work of Secretariat but he did not do 
anything. D 146 (1) and (5) to (11) and D 100 (1) & (2) were 
",~ited by me (copies of Weekly Mazdur). '1'he editorials in thes', 
were written by me. I used to write them at Lillooah and send 
them to Dinapur where the paper was printed. The 3 telegrams 
printed at foot page 2 and top page S in D 146 (10) were sent by 
me and are copies of the origin 'lIs. The statement of the 
Agent on page S is printed form from a copy given by 
a workman from the workshop where it was hung up. 
I do not remember at what meeting what resolution was passed 
zabani. After meeting the resolution printed· at page 3 of 
D 146 (9) witness said I do not remember that this resolution 
wall passed. It must have been passed. I can not say who sent 
this report to be printed there. I attended a meeting at which 
the persons mentioned in this report were present. I issued the 
statements headed Workers' Demands and More Light printed 
at pages 3 & 4 of D 160 (1) Weekly Mazdur. (Witness took 5 
minutes to read these through before being able to answer). 
The Agent's Communique on page 4 was printed from a. copy 
given to me from those hung up in the workshop. On page 3 
of same number the article BaUlllDgachi news was not written 
by me. As far as I think the article Retrenchment ""in W ork­
shop on page 3 of D 146 (7) was written by me. The Agent's 
Circular there referred to was received by me through the work­
shop. I attended the Shraddhanand Park meeting mentioned 
in D 146 (7). By Court. I do not remember its date. By 
Counsel. The resolutions mentioned at page 5 of the same issue 
were passed at a. meeting of the Executive Committee of the 
Union. The Appeal for Helpwhich appears on page 5 of D 146(5) 
was written· by me. In D 146 (3) the notices of All Bengal 
Labour Conference and Labour Procession were both issued by me. 
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News of, th,El t;illooah S.tnKe was Illqs~lypubJ.j.!ljled in ,th~, 
Forward and Amrita. "'Bazar' Patrika. Their' reporters. )ised to~ 
visit IllY office, and atknd 'the ~e~tings. -'When i had leisnre J. 
us~a to read the re~o~s. 'If there ~as anytping spe~ial th~ office 
clerks used to show the ;reports to me. I ha4 read the report in 
D 160 (4) cuttjng attjle -timeof its publi~tion: ' I )V~ 'p~esent. 
at the me~ting mentioned therein. The resolution printed here 
wa"s 'passed. After that rellolution was passed I began t<> porres­
pond with ~ther Unions wd with the A.I,T.U.C. '~nd :a.T.U.F.· 
asking them' to take steps agaiust the retrene:hment. The 
retrenchment further ~xcited the men and affected' the strike 
t~erefore. I w~ n~t present at the BaIDangachi inci4ent on 
28th March but I had taken a processi,on to the Agent's office, 
that mo~g. I was the ~eader and I hlid 10,000 or 12,000 work­
men ~th me. It was to speak . about a:' settlement. It was in; 
accordance with a decision at workers' meeting. The Agent. 
asked for a deputation of 20 men." l we~t in it 'with; 19, workmen. 
The Agent heard the wen but made no settlement. We ca~e 

• • , '. - t I., , 
back. At about 6 p.m. 1 heard the news of the firing, a;nd went' . - . . . 

to the spot. Th& Union institute~ a case before t1i.~, Magistrate,. 
In that connection the Magistrate heJ,d an inquiry and I deputed! 
Banarjee accused, in that inquiry. Banarjee accused was noli· 
pre'se~t with the deputation. that went to the Agent. I met himl 
that da~, then !,laid, I J;Ilet him on 29th March I;mt not on 28th;. . 
There was a meeting at Albert Hall' after the;!. Bamangachi; 
shooting and I attended it. I read a report of the meeting,~ 
tl}El Forward Or Amrita Bazar. Perhaps B. Mrinal Kanti Bos& . 
presided; . I also spoke there'" Resolutions (l.ppointing a Non-· 
Ojilcial Inquiry Committee and a Medical Co~~ittee, wer;" 
passed. The Non-Official Committee held an inquiry.' :Banarje~ 
acoused worked on that Com.mittee for. the Union. Mr_ Andrews; 
came a 'week after the shooting to hear the case and' to arrange~ 
a. set-tlement.. Banarjee accused brought'him from Calcutta. He;., 
had an interview with the Agent and after it the B. T. U. F; 
held a I!leeting at Wellington Sq)lare of which Mr. Andrews;' 
was President. At that meeting Mr. Andrews reduced the­
demands" anda,sked' the Secretary R T. U: F; to take a 
deputation with those reduced dem~nds'to the Agent. . The 
Agent however refUsed to, meet the deputation of'the R T. U. F. 
8: or 10' days later we filed au, application to the Howrah· 
Magistrate Mr, Douglas. I and aU the strikers went. Banarjee:: 
accused and MandaI Bahu also went. The Magistrate' sent for· 
the Rail way officer and he came ,and ~ to us but nothn;.g waa' 
se,ttled. We asked Mr. Douglas to help us get the arrears of pay: 
or settle the strike. I haA written letters to him and - received I 
replie~ ~d may perhaps recognise his signa'tnre. D 674 bears' 



bis sign~ture, and this is the Qrder which came to \IS after the 
meeting. (Mr. Sinha wishes to prQve the applicatiQn made to' 
the District Magistrate Qf HQwrah by means Qf a copy Qf a news­
paper. It was presented in a CQurt and the prQper secDndary 
evIdence if the Qriginal is nQt Qbtainable (which is nDt ShDwn to 
be the case) is a certified copy). Banarjee was present at the 
talk with the Railway Qfficer. I dO' nQt remember anything 
special he did. The Magistrate's Qrder was explained to the 
wQrkers at a meeting that evening. They were disapPQinted. 
A fresh applicatiDn was made to the Magistrate that the duel' 
shQuld be made Qr arrangements made fQr feeding the strikers. 
The Magistrate arranged an interview with the Agent and wp 
went. It was 2 Qr 3 days later. Mr. DDuglas wa.'l there and I and 
GhQsh accused, and B. P. Pyne and Banarjee accused and SDme 
workmen. There was a IQng discussiQn with the Agent but 
withDut any result. The demands had be(:n still further reduced. 
On Dur return we infDrmed the men at a meeting at HDwrab 
Maidan. It was decided that if nO' settlement could be arrived 
attbestrike shDuld beextedtled alDng the line. Men were accord­
ingly sent alDng the line to dO' this. TO' Ondal Spratt and Dbarni 
GDswami accused were ~ent and Qne man frDm the UniDn; they 
had been called in to help and were nDt Dfficebearers Df the Union. 
There were nO' Dther persons available to' send. We were very busy 
at LilIDDah. I do nDt remember but perbaps it was I whO' prDposed 
extending the ,trike alDng the line. The idea was to put pres-

. sure Dn the authorities. Many wDrkers spDke at tbe meeting Dn 

that prDpDsal. Ondal and AsansDl men had alsO' come to that 
meeting. The wDrkers whO' spDke suppDrted the prDpDsal, SO' did 
the Ondal men and AsansDl men. I dO' not knDw if Spratt 
accused ~as present at that meeting O'r nO't. NDr dO' I recall 
how many persDns sPO'ke Dn the prO'PDsal. After 8 O'r 10 days 
steps were taken fDr extending the strike. I think the delay was 
due to' arrangement being made fDr dDing Satyagraha at HDwrah 
CDurt. There was a quarrel abDut it. Satyagraha was due to 
the wDrkers thinking sDmething abDut a settlement might come 
out Df it. I dO' nDt remember if any appeal was made after the 
decisiDn' to extend the strike. I went Dn the line myself later. 
MDme 6 days after the strike started at Onda!. That wa.~ perhaps 
at the beginning Df June. Men were being sent and meetings 
held at Ondal, Asansol and Sitarampur fDr extending the strike. 
TO' Ondal later NOlli Babu, Radha Raman Mitt,ra and Sahai and 
GDdbDle went. The same went to AsansDl. NDni Babu Mukher­
jee was Branch Secretary Df 'the Ondal Branch. The 6XpenS61< 
Df sending them were paid ,by the UniDn. These persDns wOl'ked 
there accDrding to my "rai" tLat is they cDnsulted me an:f 
acted Dn my illstructiDn.'l. Reports and telegra.ms used to b£> 
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sent. to me fro;;} those places. I do not remember any visit of a. -
Government or Railway' officer af~r the . Oridal"' arid As!l:nsol' 
strikes or at that time. I used to meet Mr. G. S: Dutt District 
Magistrate of Howrah da.ilY. r alSo infurviewed: the Governor, 
in the hope of a settlement beiIig 'effected; but ~thout, tesult. 1 
received a reply a few days liter. Later 1 went to' the Agent, 
along with Kunwar ArunSiD.gh and that also had. no result. 
The strike went on to 10th July when it was called' off. I was at 
Lruooah at th~ time. It was called off because the funds. were 
at an end and the men were suffering, Rnd: exhausted. The 
decision to call off the strike was reached at a. meeting at 
Lillooah where I explained the situatiOli to the men. . The Iltrikti 
ended at Lmooah that day and men were sent along the lllie to 
call off the strike. I think Spratt and Banaijee imd Dinesh 
Chandra Roy were sent. So the strike was called off at OndaT 
and Asansol also. Those who had gone to conduct the strik~ 
came back to Lillooah and their respective homes. Spratt 
perhaps came back to 'where he was living at CalCutta .. After 
that there were no relations between Spratt' and the Umon:: 
Banarjee returned to Lillooa.h and continued to work as Joint 

. . I 
Secretary. D 146 (15) sheets 2 and 4 are appeals issued b;r 'me, 
dUring the strike. These appe8.ls were sent out to all Unions, 
Works and everywhere. I received monetary aSsistance :ftbIIi 
the A.I.T.U.C., B.T.U.F., A.I.R.F., B.N. Railway pnion, E.:s.R.U:~ 
and other Calcutta Unions and also from Congress' and Khilafat 
Committees. An Anna Fund was a.lSo started. I also went to 
Kanchrapara, Srirampur, Titagarh and other places myself with 
men to collect subscriptions.. Money also came hom ou~ide 
todia, from England, Amsterdam and Russia, I do not kD.6w 
'from what ..bodies. ;English money came through the A-.I.T.U.C. 
it is my idea. that an account was kept of all the money recejved 
and spent, and published in the newspapers.- It must have· been 
_published in the Weekly Mazdur, Forward or Patrika. I cei­
tainiy sent such accounts to the newspapers, I sont the portion 
headed Account of Foreign Help at the .loot of oolumn 4 in 
D 124 (19) for publication. 'The ietter printed in the cutfulg 
D 126 (I) is mine. D 672 is another appeal which I issued. The 
manuscript .writing ~tfoot is not mine. Appeals were issiIed in 
English, Hindi and Bengali and Urdu.' - . 

The notice about a.n AU-BengaJ. Labour .Conference was insert. 
ed in D 146 tS) because it. had been decided .bythe Lillooah Union 
'to hold such ' .. conference. Notices were issued to ~arions labour 
centres II.hd associations by 'me ·88 GeneraJ.Secretary of the 
'E.I.R.U. D 149 (1) &:(2) are notices of_the 'Conference and Pro­
-cession which I sent to newspapers . like ·those :in D .146 (3).-
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I sent others also to other n~wspapers. Some 15 or 20 days before 
the National Congress I and Banerjee ~ccused went to Dr. B. C. 
Roy General Secretary of the Reception Committee of the Indian' 
National Congress and gave him a written petition for permission 
to hold a Labour Conference in the Congress Pandal during the 
National 9ongress. The permission 'was granted. A written 
permission was given to us. (Note j both the above replies which 
contain statements as to the contents 'of documents not produced 
are ruled out). I issued the vernacular notices D 161 and D 277 
(3 sheets) which are shown. D 684 is a license for a procession 
lS-10-28 which I received from the Police. D 73 (8) is ,a notice 
i2sued and signed by me. The procession in D 684 and D 73 (8) 
-was a rehearsal for the procession to be held at the Labour Con· 
ference. It started at Lillooah. I led it. D. C. Roy and S. R. 
MandaI also took part. 

The procession of which this was the rehearsal actually took 
place on 30th December 1928. That also started from Lillooah 
and was led by me and Banarjee accused and D.C. Roy and Mandai 
and Radha Raman Mittra accused.' Spratt and Muzaffar Ahmad 
accused were not there, and had nothing to do with that process­
ion. The procession went from Lillooah to the Ochterlony Monu­
JDent Maidan, where it has been arranged that workers from 
'Matiaburz and Titagarh and Kidderpnr etc should meet. Those 
workers were led to the Maidan by the leaders of their Unions. 

D 685 is a license which I received from the Police Commil<s­
ioner about the procession of 30th December. I reached the 
Ochterlony Monument at 8 or 9 a.m. We left there at 10.30 or 
11 a.m: We were delayed there because the Deputy Commissioner 
of Police stopped us there for a s,hort time. I cannot say why 
he stopped us. After that he allowed us to go on. From tit ere 
we continued to lead the procession and B. Rajendra Prasad of 

,Patna and Mani V~l Kothari Congressmen were with us. Spratt. 
and Muzaffar accused were not with us. We went to the gate of 
the Congress. We found the gate closed. It was about 12.30 or 
1 p.m. and the Congress time was approaching. The gatekeepers 
refused to let us in. I sent 2 or 3 men to Pandit Yoti La.! Nehru 
and we got permission to go in. We went in and held our con­
ference in the CongreSB pandal. Pt. Jawah8l' Lal Nehru was 
President of our Congress. He and Pt. MotiLal Nehru and I 
spoke and Radha Raman Yittra. accused and 2 or 4 others. 'The 
meeting lasted an hour. As we were going out Gandhi arrived 
1I.nd made a speech also. He did it standing on a motor inside 
the gate. The Conference was held to enlist the, sympathy of 
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Cnil~~es~ I.'ead'~ tor ita gnev"ati.ces of tlle 'worke'rs. i hl;ntioIied 
the~ in my speech. After that the' 'Conference ellaed and we 
came away. 

~d. R. L. YoiiKl 
i2:2-32. 

~ft.9r tlie lockout brlgan \M workshop gate *:6 first o~ened 
ag1l.ill 01\ 25th or 28th Ma;~. Many men weht i,n thlit. day bli£ 
did iii) w&k. On tltat dMasidii Mr.ndughi.s called ilie iIito th~ 
workshop and asked me fu take tM· hieD. chit as tli«:iy wei:~ riot 
working. ,I asked the men to come out and ~hey did S!l. At. 
4 p:ni. the Usiial meeting was heid . ~nd it Was decided in it ~hat 
if tlie gate was opened the mell would go in but no~ work. N:ex~ 
dat gate ,,,:3.s again opened." ~he ine~, ~I?-duty at ~he·gate: ~s~e~ 
the men to affix thell" thumb ~presslOns to a ,statement that if 
tIley went iri thei would ~Olk Some wd so and 'Yent ill but they 
did. not worli:.T~e ~cirkshop Iillthoriti~s turned ijtem (l,ut: 1'he~ 
was agahi a. meeting and it was decided that .the . men wou,ld 
riot go in till a. settiement waS reaChed, and the Union iIistructed 
the men to go hi. Afkr that the men did not go iP. tiU th~ 
litHli:a was called off. III India. the greatest ainoUIit of heip irl 
tM strike' was reeeivedfi.om. jh~ Be. nga. '1 Provillciai Congresi 
domInittee. They gave us ItS. 'tdoo at th~ begi:P.ning and a.t en1 
cif June or begiiiillIig of .tulY Rs. 2odeJ. For the iatter p.mOUI).t. 
I arid Banarjee went to subasii Bose, io 88ft for help. He gave 
!Is rice worth Rs~ 2doo, not cash.. ,lD.. the earlf sLigel!the ti.~io# 
had fUrids for distrlbutini relief; thl1~ ~aS up f,O May. Aftet 
that wEi got..help from the B.T.IT.F.,and afl:er tha.t the, Co~e8; 
at end ot Miiy took charge, and heiped up:to2nd or Sr&' July. 
t used to produCe the 8.cOOUritS Of all moneys reCeived and ex­
pended befoTe the Executive' Committ0e of the Union at Dinapur. 
The total amount expended duting the strike was ahotii 
Rs. 43,000 or «,000. The accoUIits were audited by: a. Chattered 
Accountant. as required by the Trade Unions Act, for SUbmis. Si.oq 
to Government. In my !,pinion ,no financial help Was ,rec~ive<f 
ft:om the Workers' and Peasants' Party in ~he strike. My Un,i.dii 
also received no money from tha~ Party before or after the strike., 
When. we went to . interview tb,e Governor, the !1etfia;n~ had 
&gain been reduced belo\\' the reduction made by Mr. Andrewf. 
At the time of Knnwar Arun Singh'~ intert'eption the dems.h~ 
had been- even fllrlher reduced. The only deman~ then were: 
Ne Victimisation and Recognition of the Union, . 

'l'he~ v;ii.s ii FaCtory VI oX-ken' Union a.t HoWrali With aruba 
~t 'fe1tiaghat. It -fiiaJ fmincle'd I think in jariU·8.ry 1928. '1,\faa 
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the founder, and President. Banarjee accused never had any· 
thing to do with that Union. 

I attended the A.I. T. U. C. Jharia Congress as represent· 
ative of the E. I. R. U. Banarjee accused and B. C. Mittra 
were also representing it there. We all a stayed together in the 
delegates' camp. I attended that Congre~s throughout. We 
used to receive daily agenda in advance, and the a of us uRed to 
dlscuss them, and decide how we should vote, and speak. We all 
a did as we had decided to do, and voted together. I spoke on 
the 1st day. The 2nd day I was unwell and did not speak 
Banarjee accused spoke once Or twice that day. 

We all a also attended the meetings of' the A. I. R. F. Con­
ference. Our Union was not affiliated that year. But we got 
special permission from the President to attend. I was also 
allowed to speak on a special proposal. We did not. vote as we 
were not authorised to do so. D 675 is in my handwriting. It is 
in reply to a letter which I received from Banarjee accused. 
That letter was in the Asansol Office. I cannot say where it is 
now. The Asansol files came to the Lillooah office. Mr. Saha 
mentioned in D 675 was a 'reporter of the Englishman, and had 
come to me with news about the settlement from K. Arun Singh. 
So far as I remember the terms were amended by Arun Singh. 
D 677 (1) to (6) are all in my handwriting. Ratanganj is my 
borne. I had gone there ill. I know the handwriting of B. C. 
Mittra. D 683 (1) to (5) are in his handwriting and (6) to (8) 
bears his signature and some writing in his hand. I know J. N. 
Chattarji accountant of my Union and his handwriting and sig­
nature. D 679 and 680 are both his. Dinesh Chandra Roy was 
c1erk in the Lillooah branch of my Union and I know his hand­
writing. D 681 and 682 are in his handwriting. In D 677 (2) the 
person refelTed to as Gopal is my nephew whose name is 
Promodh Kumar Dutt. Gopal is his home name. 

By Ghosh accused. D 207 (9) bears my stamped signature. 
I sen"t this letter to the Secretary B. T. U. F. I attended public 
meetings under the" auspiees of the B. T. U. F., three meetings. 
The object of those meetings was to collect funds for the LiIlooah 
strikers. I attended a meeting held at Beadon Square, and one 
held -at Wellington Square. At the Beadon Square Meeting 
B. Mrinal Kanti Bose at first presided, and after some time 
B. Subash Chandra Bose came and presided. A resolution was 
passed to form a deputation to wait upon the· Agent, for settl~ 
ment of the strike. The terms stated were the minimum de­
mands stated by Mr. Andrews in the, Wellingto~ Square meet­
ing, which had been held the day before. I received a copy of 
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correspondence oetween .Gliose a.ccusedand . the Agent. Those 
copies' will he ill the UniQn office. lam not ilow co'nnected . WitJi., 
the E. 1: Railway Union. I dId '!lot as Secretary of the Union 
receive any letters' from the Agent.. I may have received' 6ne or 
2 from his office. I do not rerb.einber who signed them. The' 
Committee which was appointed to form the deputation at' the 
Beadon Square meeting was C. F. Andrews, Subash Bose, 
SatyendraNathBose, KishoriLal Ghose, myself, Mrinal Kanti Bose, . 
and20r 4more. S.N. BoseisaM.A.L. The Agent refused to receive 
this deputation. 1 first saw Ghose accused at Lillooah in ·the mid­
dle of February probably, along with Mrinal KantiBosej I had asked 
accused and MrinalBabu to come and address a. meeting. The next· 
time I saw him was with Mrinal Babu and Tnshab Kanti Ghose 
at the office of the Alnrita Bazar Patrika, when I went them. 
with Mr. D.P. Sinha. I had asked Mr. Sinha to ask the B.T.U.F. 
to help us in the stl"ike M he wa~ going to Europe. It' was a day, 
or 2 after the strike began. 5 or 7 days later Mrinal Babu and. 
accused Ghose visited the Liliooah office. Mr. Ghose said he had~ 
come to write the grievances of the workers and their demandS. 
with !Io view to writing them to the A.I.T.U.C. He did take. 
notes. I received letters from Mr. N.M. Joshi Secretary A.I.T.U.C.; 
in the course of th~ strike. (Witness is asked to prove D 20S 
(14) and (16) copies of letters received by him as Secretary of the 
E.I.R.U. Question disallowed. The originals are in the E.!.&. 
Office and have not been called for. Prosecution objects~ 
Before the strike was called off I consulted other people besides 
the workers at the meeting referred to above. I consulted the 
Secretary A. I. R. F. B., A.N. Bose, Subash Bose, Mrinai Kanti, 
Bose, KiHhori La! Ghose' accused, J. M. Sen Gupta, and otherS 
who had helped in the strike. I issued a statement to the 
Press about the calling off of the strike, and saw it in the 
newspapers. It was probably. in Forward or Amrita Bazar, a 
few days after the calling off of the t!trike, and was correctly' 
reproduced. I sent a cable to Moscow for help for the strikers. 
I did not consult Ghose accused about doing that. The cable 
was refused as objectionable. It was published in the English 
newspapers in Calcutta and comments were made against the 
workerS because of it. Afterwards I had some talk with Ghose 
accused about it. He told me the Cawnpore A.I.T.U.O.; ha4 
decided that Unions should not send wires to Europe' direct but 
if it was necessary it should be through the ~.I.T.U.C. I did not 
know of the resolution. f received the money from Russia at 
the end of Mayor beginning of June at time of the Baqr Id. 1 
got the money from Lloyds' Bank. In order to get the monet 
I had to and did get myself identified before the District 
Ma...<7istrate. 



I was the leader of the Lillooah strike. The control did 
not at any stage pass into any other hands. I used to see state­
mentsof accounts from time to time published over the name of· 
Ramanand Chattarjee. They were like D 174 (5). I utled to 
receive money from B.T.U.F., but I cannot say how much. . 

(No other accused wishes to examine .the witness· as his 
. witness.) 

XXN. No accused wishes to cross-examine the witness. By 
Crown Counsel. The Weekly Mazdur was started in 1924. r 
was the Editor then and until the middle of 1928. I find a 
difficulty in expressing myself in English because I have never 
given evidence in Court before. I speak Hindustani better than 
I speak English I think. The English phrases used by me 
yesterday 'and quoted to me are not good Hindustani. I read 
mostly Forward, Amrita Bazar Patrika and occasionally EngliRh­
man when any article of .mine appears. The accused Spratt did 
suggest the extension of the strike to Ondal and up the line . 
. The other people who sent the wire to Russia with me were 
~pratt and Muzaffar Ahmad accused. I cannot recall if it was 
addressed to Profintern. Nor do I remember hearing .the name 
of Profintern. I cannot say if the money that came from Russia 
came from the All-Russian Cooperative Bank, nor can I remem­
ber the name of the person who sent it. Nor would I remember 
if I heard it. I do not know the name Lozovsky. When we 
went with the petition about the Labour Conference I saw Dr. 
B. C. Roy and gave him the petition. There was a copy of that 
petition. The answer was in the office. I do not know if it is 
still there. . I do. n!>t rememher if I saw a copy of the Forward 
of BOth December 1928. I do not remember what day it was. 
CD 54 (2) page 15 Col. 2 para. headed "a misunderstanding.") 
The statement in the first 2 sentences implying that permission 
was not granted for the holding of the Lahour Conference in the 
C;mgress Pandal is not true. Forward is the official paper of 
Congress. I cannot say whether there was in Forward of 30th 
December an official statement that permission was not granted. 
(Iss:te of Forward of 3J-12-28 page 6 col. 6 shown to witness 
headed False Rumour. Also at page 7 col. 4 headed also False 
Rumour). It was not possible for the publicity Secretary of the 
C,mgress to put in such a notice as the latter as the notice 
of the Labour Conference was appearing'daily in·the Forward. 
It is false that permis~n was not given. In the former passage 
the statement that no permission had been applied for or had 
been given was false. I cannot· remember whether I saw 
Amrita Bazar Patrika that day or the next. I saw an account 
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of the, procession in the paperlJ next day b~t 1 do not. recallwlJ.at, 
paper. (Prosecution tenderlJ the copy of Forward containing the 
2 passages referred .to' which are maTk~d P 2616 (1) and (2). 
Copies .to be taken and marked as P 2616 (lj and (2) C and th-e 
original returned~)' ' , , 

It is not a fact that it is untrue that permission was, ever 
grant.ed. 

I was not aware whether Banarjee was authorised to attend 
the A. 1. T. U. C., Jharia Session as a delegate of the Bengal 
JuteworkerlJ' Association. 1 do not remember on what point I 
spoke at the A. I. T. U. C. meeting, or on what point Banarjee 
spoke. I have been convicted twice for defamatory articles' in 
the Weekly Mazdur. 

ReXXN. Spratt accused made the suggestion to e:!Ct~n~ ~I?:e 
strike 4 or 6 times. The first time was ptobaQly at the, end, oil 
March or beginning of April. He continued, tomake the S~g~s.t­
ion up to the time he was actually sent. "The last tim~ was 
about the end of May. I did not agree to accept "the s]lggestipn 
the firlJt time it was made and said Not Yet. I went on making 
that reply up to end of May. The names of Spratt and liuzaffar 
were put in the telegram .to Russia. because I ,did not know any­
thing about things in Russia. Volunteers: They told me that 
money could be got from there if a telegram W/IB sent. 1 did not 
consult the Executive Committee before sending th~t, telegram. 
I did ask Sahai Babu and B. C. Mittra pf my offiCE! bE.\fore send­
ing it. When the telegram w&s returned everyone in the, office 
saw it. After the telegram came back Banarjee accused said it 
IIhould not have been sent, and you should not havE.\ put ,your 
na.me along with these people. 

DW.21. 

Sd. R. L. YORKE. 

13-2.32. 

Mr. L. O. Khare. on S. A. Witness for Desai accused. I a~ 
the" Editor of the Bombay Chronicle. Its circulation is about 
18,000 to 20,000 per day. I am a. B. A. of Cambridge University. 
I studied Journalism also and worked on the Tribune iD. 1908 and 
1909. From 1916 I began to work as a Journalist in this country. 
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I have been associated with the Bombay Chronicle from that 
time. I went on as a Special Correspondent for some 10 years. 
From 1926 I was understudy to the Editor Mr. Brelvi. My 
special job was to collect Labour Rtatistics and deal with Inter­
national Politics. I have acted as Editor informally when 
Mr. Brelvi was away and fOfl.llally when he went to Jail at the 
time of the Civil Disobedience agitation. I was Editor and pro­
prietor of a weekly paper called "The Indian Nationalist" which 
ran for about 2 yea] s. I stopped working on it as my duties on 
the Chronicle left me no time. The Chronicle ha.'! correspond­
ents in different parts of the world. The Chief Editor appoints 
them. As a rule no one else in the office knows the names unless 
they are cOlTespondents who want their names to be known. I 
know Mr. Brelvi's handwriting and signature, D 760 and 761 bear 
Mr. Brelvi's signature, as does D. 726. I know Mr. M.R. Jayakar 
who is a friend of mine. The signature on D. 763 is his. I,know 
M. G. Desai accused in Court. He was a member of our staff, at 
the end of 1927 and left it after about a month. Several weeks 
later he came to Bee me.· He came to see me about a weekly 

. , 
journal, at the instance of Mr .. Brelvi. He wanted to consult me 
about the business prospects of a weekly paper. I advised him 
against it- as no weekly had any prospects unless it were to be a 
special kind of paper. One must have means of one's own to do it. 
If it were going to be a paper of the type of The New Leader it 
could not be sold for more than 2 pice. After a long time he came 
again. He told me he was determined on the new venture and 
wanted'to put money in it. I warned him again saying I had 
lost Rs- '4000 over mine but he said he was going to do it. He 
asked me to suggest a name. I said it was difficult but 
for a weekly the name should be short and significant. 
He asked me to suggest 4 or 5 names as a lot of weeklies came 
to my office and I suggested he should call it the Champion, -
but warned him ag'linst the printer's devil who might make it 
into Champagne. I also suggested Torch but he did not like it. 
So I suggested Spark from the Electric Spark and said I hope it 
would not be an intermittent sort of Spark, and then went away. 
I saw the first issue of the Spark. I know a Mr. Dhairyawan. 
He is my night Sub Editor. I ga'\"e him leave twice to go to do 
something for the Spark. "My pl\Per receives articles and contrib­
utions containing views which· i(l'e not in consonance with the 
official views of the paper. We publish such if they are worth 
having. We dont nowadays append a~y note to the effect that 
we dont agree with OlIr correspondent's views. That is out-of­
'date journalism. I know Spratt accused in Court: He came to 
the Chronicle office once to see me, in connection with an article 
on Miners' Cost of Living which he had contributed. Under 
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Mr. Brelvi'~ instr'tlctions I ask~d biIp, t.o tini~h tbe article and 
give me the second part of it., Jf.e came once again (I saw him 
only twke at the office). I illtroduc,ed Spratt to Desai I),ccused 
who happeued to come in saying that Dellai was a man who had 
worked in the' New Leader office and was interellteQ. ir). the ' 
collection of Labour Stat~tics. J then went on with D:lY o~ 
work. The SunQ.ay Worker used to come to our otTIce, not 
l'egularly but some stray issues now and then. Some 2 yea.l'.f\ 
ago I used al.sotQilee a CQ~mtpll8t Pl;LpercaHeq. ;l:npreco,r.r comipg 
;,0 the ,office. I have atElO ,seeu pub~ca~~O,l).ilOi th.e League agp,ins.t 
Imperialif\Ill. ,St;m;le of ~ts pl;LD:lph.let~ ,used s,o,meti,wes ,to. c.b,me,to 
Our office. We hu.ve a Co.rrespondeI}.t ~or the Bo~bay ,Cb.ro.n:icle 
in :Mosc.ovv ,aJso, a.nd W,e ,pul;>,li.sJ;lhis contribl}.tions, flver .hill ,l).am,e 
IV hich i;s A.$z or A. A;>:iz. Yf e inrJ.llqIe a,r.ticles ,on ;Iitl}.§sia ,in the 
Sunday edition .{l.ll;nost ,every w;eel!;. That is Pec;l.USe it is an 
item of news value. (Mr. Sinha tenders 13 Sl,lnday is.sufJll ,of ,the 
;Bombay C.\u:onicle wbiClh are D:l!l!r~ed p ,764.) 

No other accused wishes to examine ¥r. Khare as his 
witness.) 

XJW. J3yp,ccllse(i. Nil. 
By rCrown >Qoullsel. ;My .ag~ J!3 ~ ~nd I took my flegree 41 

,UHO and ,~me out ,tl> lnp,ia at ,the eud of ,19W. At first I 
;ttJ,tlght people French ,/Wd G~rman fr:\lIll~hento !1~22,or 192~, 
,One year I ,:w:as ,Profe~sorin .French also. Aft~r ,tPltt,m.Y 
,ChroIlicle ,~or).r. which haP., been :bycop-tributi~m11>ndgoing round 
,as SpecialCorrespond~nt increased. II rant41il,Indian ~atiQnai­
,iat ,in 1924 ,a.nd 1925. .About ,it mollth aftllr ,Des,ai ;left ,tp.e 
Cbronicl,e. ;Ifoqndthat Pe h~ gone ,to the Jndian 1~,a.ti9na.1 

,Herald. It }Vas ,a couple, of months a.fter,he:left UB,t4at he first , '.' ,.. . . 
,came to c.onsult)lle aboqt his paper. Itw:as then hI:) toldme that 
,be wa.s in the ;In~ ~ational.l~erald.He didnotmell-tion to 
.me ,the financial condition ,of ,the Herald. I g,athered from h~s 
,talk ,that be ,w,anted to leave the Herald but I did not ask him 
why. Some months later the Herald c911apsed.His ,first visit 
I should estimate ,to be in ]j"ebruary 1928 ,and the sec.ond I'Lbout 
April. I cant,sayif the Herald has collapsed by the time of the 

,,,\lcond visit. The na~e ,accused Desal himself ,suggested for 
his paper was.! think ~he Guardian. I,said the name was too 
c.omlllOll. He also suggested ,N,ationali~t but I objected that it 
was t.oo nellT thenalle of Iny papor which ~ .loped, to re~ve. It 
'WOUlJllot have hel'n,a rival as mine was a. hea:vy sort of paper 
costing 2 ,annas. I always read the artides on ;Russia which 
,appear in the; Bombay Qhronicie. I have , also read many books 
011 the Russian Revolution. 1 know who Lenin was, I !lid ~ot 
know that Lenin ever ran a paper. What I knew was that he 

(15 ) 



was a Prince who turned Communist. I had read a book by 
Michael Farman and also Lenin and Gandhi by Rene Fullop­
Miller; I read them when they appeared and I should flay 
before this talk with Desai, about the name for his paper. I 
cant name off hand any othp.T book on RURsia or Ll.'nin 
I had read. I am not aware .that Lenin ever had any­
thing to do with a paper called the Spark. Desai 
accused has never told me what the point was in this ease 
about his editorship .of the Spark and I dont know yet what the 
point is. The passage on page 64 in D. 302 Lenin and Gandhi by 
R.Fullop-Miller (the whole of the last para on that page) waH 
read by witness who said: I skipped a lot of this and never read 
that passage (about Iskra (or spark.) I did not read the first 
number of Desai's Spark I'm afraid. My papor did not comment 
on it. I did not see it commented on in any· other paper. 
He did not ask me and I did not offer to write 
anything for his paper. I have ltIometimes read Sunday 
Worker and Inprecorr. I dont know if they are prohib­
ited. I gathered they must be prohibited because they did not 
cOme to th8 office for the last 2 years. ThllY did not come reg­
ularly at any time. Noone else was pres(lnt at either of my 2 
conversations with Desai accused. They took place in my per· 
sonal office in the Chronicle office. I was then Assistant Editor 
and had a plivate room. I mentioned these conversations to 
Mr. Brelvi. I dont know if he is coming as a witness. He is in 
plison. Mr. Dhairyawan has been in the Chronicle some 
12 years. Desai told me he had enough means to start a paper. 
He did not say he did not mind if it failed. I dont know when' 
he was finally out of a job. I did not keep in close touch with 
him. About Aplil I learnt that he had left the Herald I think; 
I learnt that there was some quarrel between him and the 
Herald people-. He had had the quarrel before he came to me 
the second time. I had heard it. He said to me that he was 
not satisfied with the Herald people. I asked him why and he 
said it was a question of money or something, some financial 
trouble. I saw Desai accused when he came to Bombay on bail. 
He said he wanted some files of the Daily and Sunday Bombay 
Chronicle. He did not see Mr. Brelvi, he could not. Mr. Brelvi 
was_under detention and Desai could not see him. I did not ask 
him (Desai) how he was getting on in hiR case. I did not see him 
again till Isaw him here. _1 arlivedherelast Thursday and have seen 
him at my hotel. I did not talk to him about the case. I told him I 
was quite comfortable in the hotel and asked him to go away as I 
had a lot of work to do which I have brought with me. I am 
afraid I have not read any number of Desai's Spark. 
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-. . . ., 
I first met Spratt accused at the begiimingof December 1927. 

1 get the date by remembering that we were· writing comment~ 
on the Miners' Strikes in Britain and their cost of living then. 
Desai had just been taken on at the end of November as a per~ 

manEmt member of our staff. The conversation with Spratt was 
also in my private room and no one else was present except 
Mr. Desai who happened to come in. On Spratt's second visit no 
one at all was present. I dont know what Desai's object­
ion was to the name Torch. I would not oe prepared to say that 
forthe newspap.er boys 'Torch' was easier to shont than 'Ishpark.' 
I dont knowanytliing about any articles oontributedby Desai 
accused as a Correspondent from England to the Chronicle. I 
dont know the Mr. Field mentioned in D: 760. 

(No accused claims any right to cross examine the witness). 
I never had any letters from Desai or came across him except 
4 or 5 times when I sent for him for some mistake, or something. 

REXXX', (Question ·asked of. witness "To what political 
party do you belong" disallowed as not arising . in REnN). I 
have no sympathy at all with Communism and very little interest 
in it. 

Read and admitted correct. 

D.W.22 

Sd. R. L. YORKE. 

15·2·'32. 

Mr. K. P. Khadilkar, on S. A. Journallilt, Bombay, GO.[ I 
am the proprietor of Sri Dattatraya and of 2 daily newspapers 
Nawakal a Marathi daily and Swadhin Bharat a Hindu daily. 
I pay supertax on an income exceeding Rs. 50,000 per annum, I 
have been a journalist since 1926. I am a dramatist since 1894. 

I began my journalist career with the Kesri of Poon~ as 
Sub·Editor under the late Lokmaniya Tilak. I also acted 88 

Chief Editor of the paper, and waS connected with the paper till 
his death in 1920. Kesri's normal circulation was about 00,000 
but it rose at times to 50,000. After Tilak's death I came from 
Poona to Bombay and became Editor of a Ma.rathi daily called 
Lokman, for about 2 years. Its circulation was 8,000 to 10,000, 
110ft it owing to difference of opinion among the directors. 
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In 1922 Tilak's followers fell into 2 camps, one under N.C. Kelkar 
of Poona· being for Responsive Cooperation and the other for 
Gandhi's full programme. I was one of the strong advocates of 
the Gandhi policy. For that purpose I started my own paper 
the N awakaI, as a daily. I also founded my own press. I was 
editor of the Nawakal till February 1929. Since then my son is 
the editor. I know Desai accused. I came to know him at the 
beginning of 1928. He was working on the National Herald staff. 
One of my sub-editors introduced him to me. As he was newly 
returned from England and said he had journalistic experience 
and I was wanting to start an English monthly then I asked him 
if he would like to serve on my staff. I did not actually start 
that monthly. I know Desai's paper the Spark. It was printed 
at my press; Desai first spoke. to me about the middle of 1928 
and asked for quotations. He was getting quotations from other 
places also. After a few weeks he came back to me and said 
that as he was sure to incur loss I should encourage him by 
giving him certain concessions. I advised him to issue as small 
a paper as possible, as so that the loss might not exceed Rs. 500 
to 600 per annum. He then asked me to give quotations for the 
present size of Spark at concession rates. He said he would 
start it at the end of January or beginning of February 1929 as 
he was on the staff of National Herald till the end of 1928. I 
asked him the policy of his paper. He said it would be a Social­
ist paper conducted on the line of the Daily Herald of London. 
I did not ask for any security because I knew he came from a 
well-to-do family. This arrangement was made complete in about 
November or December 1928. Desai used to come many times in 
the week on business after that to my office. The date fixed for 
starting the paper was the 1st week of February. It actually 
started the last week of January. I had suggested to him that it 
would be better if it started then for publicity, as there were the 
Bombay municipal elections. They were on the 29th of January. 
He accepted my suggestion. Nimbkar accused had approached 
me for giving publicity to his views because he wanted support in 
his candidature in the elections. He wanted it for the Labour Party 
candidates. I had said to him that as the Congress had rejected the 
Labour Party ·candidates and I was a member of the Congress I 
would not be able to give him full support inmypapertheNawakal. 
But I would give second place to the Labour Party candidate" 
in my paper. I suggested to him that if he approached Desai 
he would get proper support, as the new English weekly was a 
Labour weekly. Nimbkar said he was not ac.quainted with Mr. 
Desai, and asked me to induce Desai to advocate their caulle. 
He left ManifestOes and other literature with me for Desai's lise. 
I gave that literature to Desai and suggested his having Lis 1st 
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... ' 
issue in the last week of .Tanuary. I did give Bome support to 
Nimbkar' and the Labour Party candidates in my paper. (A$ 
the Congress had,not put in the full number of candidates for 
all the seats I advised my readers' in an editorial of Nawakal.to 
give support to the. Labour candidates after giving their first 
support to the Congress candidates). My paper also published. 
the manifestoes of the Labour Party candidates. I supported 
the candidature of Nimbkar and the other Labour candidates 
because during the 1928 Textile strike they had worked very 
energetically in the cause of the wotkers. I knew Nim bkar "8¥ 
a Congress worker from before.P. 1262 (1st issue of Sparkc) 
Shown the note in italics at the top of column S of page 1 an<l 
asked if he remembers anything about it witness said: Yes. 
When the 1st 'issue was ready for publication I happened to soo 
Desai in the Press .and asked him if anything had been putin 
explaining why the paper was appearing a week earlier and the 
2nd issue would not appear for a fortnight. Desai said he would. 

• make arrangements immediately to put in the necessary ·explan-
ation. I know Mr. Dhairyawan. He is a journalist working on 
the Chronicle staff and related to Desai accused. Desai had 
told me that he himself would look after the whole business of 
the Spark and that in his absence none else but Mr. Dhairyawan 
,should be allowed to do it. Mr. Dhairyawan used often to come 
to my press in connection with the Spark. 

(No other accused examines Mr. Khadilkar as his witness). 

This piece of evidence is objected to as proof of contents of 
a document. The objection is clear)y sound and the evidence 
stands as struck off the record. 

.Sd. R. L. YORKE. 

15-2-52. 

XXN. No accused wishes to orOSB examine witness. 

By Crown Counsel. I know the Daily Herald of London 
and have seen and read it. It bears a resemblance to the Spark 
in Policy. I know of the existence of the Workers' and Peasants' 
Party. I knew Dange and Nimbkar as the leaders of that party, 
also .Toglekar. I had heard of Mirajkar but was not well 
acquainted with him. I may have seen his photograph or even 
published it in Nawakal but I cant remember him. I have not 
seen any of the literature of the Workers' and Peasants' Party 
of Bombay. I believed their policy to be on the same lines as 
the Daily Hera..J.d of London. It was not Desai who told me. I 
got it from reading the . reports of the meetings such as strike 
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meetings in the daily' papers of Bombay. I was arrested on 
14-2-29, and charged under section 124 A and convicted 
in c::mnection with. an article on the causes of the Bombay 
riots. I got 1 year's' simple imprisonment and fine of Rs. 2000. 
Prior to my arrest I was closely in touch with Oongress activities 
in Bombay not with all that was going on. Almost all the 
meetings to which I referred above as those from which I got 
the policy of W.P.P. were connected with Congress. Some of 

. them may not have been. I cant give an instance. I know of a 
public meeting in celebration of the anniversary of the Death of 
Lenin. I did not attend it and dont know if it was under Con­
gress auspices. I did not see the account of that meetmg in 
Spark. I only saw the 1st number of Spark. I looked at the 
paper to see what its policy wa.s an,d whether what Desai had 

. told me· was realised. . I did not notice the column headed 
Lenin is dead, not Leninism. I did not notice that there was an 
account of this Lenin Day meeting. I know C. G. Shah by 
name. ,I did not read the article on page (; over his name 
entitled Storm in Heaven. I:D. the editorial I just read a few 
sentences where the policy of the paper was enunciated. I did 
:J;lot read the whole editorial. I stopped before I came to the end. 
I did not read the Article entitled Dominion Status appearing 
over the name M. G. Desai I read no subsequent issue of Spark. 
Mr. Dhairyawan is a cousin o.f Desai on the sister's side. I did 
not attend any Lenin Day meeting apart from 1929. Important 
events in Bombay are recorded in my paper. An account of a. 

. Lenin Day meeting might have appeared. I dont remember I 
cant say if any account of the meeting to celebrate the Anniv-
ersary of the Russian Revolution appeared in my paper. 

(No accused claims any right to cross examine on the above.) 

REXXN. Nil. 

Read and admitted correct. 

Sd. R. L. YORKE. 

15-2-32. 
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Cr.p~n ~~n8el, l)y r.eq'ltest. 

The caJ'd P 658 may be of Mr. Dhairyawan but I dont know. 
I keyt accounts of Spark. It did not go out direct from my 
office: the copies were taken by Dhairyawan or Desai who. 
themselv.es distributed. I d,ont know the writing of Dhairyawa~. 
or D~saL I had no register of subscribers to Spark. 

Read and admitted correct. 

§ld. R. L. 1; O.RR;E. 

Uj·~·32. 

REXXN:. There is a ma.n callel,! Bagwe in my office not in 
my employ who is Ii, ne"wsl;tgent an~ cOldtra,Cto,l' for ~t~);>.u,ti:on oi 
n.ew:spapers, mine an.d others. 

Read and a.dmitted co.rr.ect. 

D.W; 23. 

Sd. n.L. YQR;KE. 

1:5-2-62: 

V. K. Tawde witness for. AlW&, Clerk. Bomb~; on' S~ A,· 
(Ghose accused acts as mouthpiece for. Alweaccused), 51. Ihave. 
been acting. as a clerk the Jast 12· years and was· in' the Prahladf 
Mill. I am not working there now. I left the; mill' in March~ 
1929 b~ause I was elected General Secretary of the Girnil 
Kamgar Union, on. 23-5-29. I have known Alwe since 1920; 
His brother used to live near my place and Alweused to come: 
there and so Ieams. to know him .. · I had heard' his n&llli! before: 
as a person working with. Baptista, Jhabwala and others, attend­
ing meetings and taking part in liabour agitation. I became. 
cOD.nectedL with .. a Union. in. 1923. I~ was· the Girni Ka.mgar· 
Mahamandal, of which I was a. member since itsfonndation. I was a.." 
memberof, its .ma.uaging Cammittee from· the beginning. In the.;' 
beginningMt.Bhatwa.rka.rwasPresidentandafterwardsAJwe,whO i ' 

became President 8. few months after the foundatiow The original { 
Mahamandal exis.tedas such till in May· 192& I came to know 
that there was a. Union registered the Girni Kamgar Union was:, 
registered. as. the, G, K. Mailamandal, with Mr. Mayekar as,' 
Secret.ary. Alwe; was . its Pl'esidentatthe time of registration. 
The G. K: Union was also registered and ,Alwe was its President.' 
He ,was. not President of the M&bamandal after it was registered.: 
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There was a Textile workers' strike in 1923, over the stop­
ing by the owners of the bonus which the workers used to get. 
It was a general strike of all the mills. I attended meetings 
during that strike. Some handbills were issued then. Alwe 
accused addressed some meetings then and I saw him. The 
G. K. M. was founded while that strike was going on. I was a 
member of a deputation which waited on the Governor during 
that strike along with Alwe, Mayekar, Parulekar and others, 
14 or 15 in all. In consequence of something said by the 
Governor then we held a public meeting and founded the 
G. K. Mahamandal. An Inquiry Committee of B persons after­
wards sat and the strike ended the Committee refusing to give 
the bonus. I dont remember anything in the strike line happen­
ing in 1924. In 1925 there was another General strike of all the 
mills because of a notice about a wage cut. The strike was con­
ducted by the G. K. M. A strike committee was formed after the 
strike had started. Messrs Joshi, Bakhle and others were on 
behalf of the Social Service League and Mayekar, Alwe etc 
represented the G. K. M. Help was received in that strike from' 
British Labour Union. 

In 1926 there was strike in 2 mills of the Sasson Group, no 
it was in 1927. It arose out of the introduction of the 3 looms 
and 2 sides system. The millowner Sasson invited representa­
tives of the G.K.M. to discuss settlement. Alwe, Mayekar and 
some others, strikers, went. They were all members of the 
G.K.M. The strike was settled on the condition that the system 
would be confined to those mills where it had been introduced 
already. In 1928 there was again a strike in the Sasson group 

• in January probably, 10 or 11 mills being affected. I~ was 
because the new system was extended to all the mills of the 
Sassoon group. The G.K.M. conducted this strike. There was a 
Committee of the Maham'l.ndal to do it. D 439 (33) is a handbill 
which I with others i83ued. I was the Secretary and Mayekar 
General Secretary of the G.K.M. I know of a resolution remov­
ipg Mayekar from the post of General Secretary. After his 
removal I did the work. At first Mayekar and afterwards Alwe 
took the steps necessary for printing the handbills of the G.K.M. 
In the G.K.M. strike committee were Alwe, Mayekar, myself 
and some strikers. G. R. Kadam was a member of it. A strike 
fund was formed for the relief of the workers, handbills were 
issued and meetinss held. Relief started a month after the 
strike began. The strike ended about the middle· or end of 
February .. Notice was given of a lockout and then after a few 
days the strike came to an end. The scheme was withdrawn 
from some mills. The strikers had approached the G.K.M. before 
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going' back 'M work, to ask for.advice: about that 'notice. 
The G.K.M. left it to· the men to go back, to work or not. 
After this there was a strike in the ;Bombay ,Textile Mill of 
Wadia. It was in March. The owners acceded to th~ strikers' 
demands and the strike ended. It was through the eftorts of the 
G. K. M. After 2 or 4 days there was again strike in the Textile 
Mill.' There was also a strike In' the' Kasturchand Mill of the 
Karrimphoy group. It was in 1st week of Apri), and at the same 
time as strike in :r'extile WIL It was o'l!era. wagecut. 'Afew days 
later there was astrike in the Simplex mill" also over. wagecuts. 
Then the 3100ms,2 sides scheme .was ,starled in'J2 mills ,of ,the 
Finlay group of 3, and men were reduced in some other mills,in 
the Karimbhoy group. Meetings were held by the G.K. M. to 
explain-to the people the condition of the mills and the com­
plaints of the strikers. It was suggested by the workers that a. 
general strike should be called. The ,o-.~. M .. called a public 
meeting 0,£ all the workers and took their votes after explaining 
the situation and then after that decided to call a general strike. 
D 439 (30 to 37) are handbills issued by the G. K. Mahamandal. 
D. 765 (1 to 6) shown to me'werealso issued by the Mahamandal. 
(Note. No translations of these have been made. Accused must 
furnish a. translation, otherwise they wi!). be treated as irrelevant.} 
That decision was taken 'about the middle of April, and waS 
commUnicated to the workers by means of a handbill. 8 or 10 
days afterwards the' general strike began. . After it began a 
strike committee was formed, about the end of April. It was , . 
after that that the G .K.U. was registered. The strike committee 
consistedof 30 members. I know Joglekar, Nimbkar, Dange, 
Ghate, Mirajkar, Bradley accused since 1927 or. 1928. I knew 
Joglekar before 1927. I came to know Nimbkar when I was a 
member of the Bombay' Provincial Congress Committee and 
Nimbkar was its Secretary. Joglekar used to come into the 
G.K.M. with Mayekar. I became a member of the B.P.C.C. in 
1926·27. I was not a member of it in 1928. I met Dange after 
he came into the strike Committee in 1928. }firajkar and 
Bradley the same. After Mayekar either I or another Secretary 
Satam used to write the nlinutes of proceedings of the G.K.M. 
I can recognise Satam's handwriting. D. 420 is the Minute book 
of the G.K.M. ' In it page 9 back, 10 front and back, and 11 front 
are in my handwriting; 13 back and 14, 15 & 16 front and back 
are ill Satam's handwriting. I dont know anything about the 
Workers' and Peasants',Party. 

P',953.. I dont know either the original handwriting or thd 
in which the pencil corrections are. made .. I recognise the red 
pencil signature of Alwe, I was ,So member of. the. Managing, . 
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Committee of the G.K.U. from its foundat.ion as one of its 
Secretaries. I was present at a meeting of that Committee when 
a question came up about relief to the Bauria strikers. It was 
decided to send them help. Bradley accused who, was in the 
Committee .told us about the strike. Bradley spoke in EngliRh 
and either Dange or Nimbkar explained it and it was decided to 
Bend them Rs., 1000. A resolution was passed and it was decided 
to send Rs.500 as a first instalment. The President Alwe 
moved the resolution. It was decided that the General Secre­
tary G.K.U. should send the money to 'the Secretary of that 
Union. I dont remember if anything was said as to whom the 
money should be Bent to if there was no secretary of that Union. 
I dont rememb~r anything else about that money. I have seen 
a banner like D. 766 before. It was carried during the Sassoon 
strike. 

(No accused wishes to examine the witness as his witness.) 

XXN. By Dange accused. It was the practice in the 
G.R.U. Managing' Committee that the proceedings of one 
meeting were sanctioned (confirmed) at the next meeting. It 
was also the practice that during these meetings either a Secre­
tary or the General Secretary used to take rough notes of the 
proceedings. Any mistake which was found in the wording of a 
resolution at the time of confirming the minutes used to be 
corrected. I think that the fact that the money for the Bauria 
strikers was to be sent to the Secretary of the Union was a part 
of the resolution. Resolution number 5 on page 17 of P. 958 is 
that resolution. I see that in that resolution there is no mention 
about who the money is to be sent to. The minutes of that 
meeting are signed by Alwe as President. I dont remember 
particularly a meeting of the Managing Committee in March 1929 
but meetings were being held. Being shown P. 960 pages 10 
and 14 witness said. Meetings were held on 5th and 8th March, 

I 

I remember. On page 7 is a'resolution about Bauria and on page 
'9 is a signature of Alwe and date 16-1-29. These a~e the rough 
notes of the meeting of 16th January. I dont remember if the 
Managing Committee of the G.K.U. was against cooperating 
with N. M. Joshi and his group in the Textile Trade Union 
activities. It was decided that in the Joint strike Committee 
15 men should be taken from Mr. Joshi's Union but I cant say 
if it was done. I was not in Bombay throughout the General 
Strike of 1928 as I fell ill after the formation of the Joint strike 
Corlllnittee and was away at my village for a month. I was not 
at any time a member of the joint strike Committee. Dange, 
Nimbkar, and2 or 3 othel'S were on the strike committee reprei!-

, ent,ing the Millworkers' Union. A resolution was pasRed in the 
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~Ianaging Committee of the G. K. M. appointing Dange, 
Nimbkar, Jhabwala as advisors of the q. K. M. I dont think. 
I was present -at the meeting of 15th May 1928 whose minutes 
htve been shown to me, or at the meeting of 2nd May. . What. 
I said about Dange etc. representing the. Millworkers' Union on 
the strike co~mittee was only hearsay. 

By Nimbkar accused. I remember- a resolution in the Girni· 
Kamgar Mahamandal that. only workers should be its office-· 
bearers. I do remember that there was a practice of appointing 
outsiders as advisers of the G. K. M. I remember advi(le being 
taken from Joglekar accused in 1927. He continued to do So. 

occasionally until he went to the G. 1. P. R. Union. I dont 
remember the part Joglekar played in the fight between Alwe 
and Mayekar. I attended one or 2 meetings in ApollQ mill 
strike and heard Joglekar speak at them.. The information· 
about the deputation to 8assoon in 1927 I got from Alwe and 
Mayekar who told us. I attended most of the Managing· 
Committee meetings of the G. K. M. during that strike. Alwe 
and Mayekar were members of that strike and J oglekar used 
to do much work for the strikers but I dont know if he was a 
member of the strike committee. Joglekar was adviser to a 
Committee which inquired into the G. K. M .. accounts at end of 
1927 o~i beginning of 1928. The Cotnmittee produced a report 
D. 420' Minute Book of G. K. M. proceedings; I see that the 
proceedings of 4·2·28 which are signed by Alwe contain a resolut.., 
ion about that· report. The minutes of 15·5·28 are also signed 
by Alwe accused. I dont remember if I was present at a public 
meeting of workers at ~ agu 8ayaji Wade on 18-4-28. I did not 
attend a meeting at DeLisle Road called by :Mr. Ginwala that 
day. . I may possibly have been present at a meeting of the 
strike committee elected then held in the G. K. M. office. I was 
not elected on the strike committee. I dont know personally 
about the negotiations between this strike committee and Mr. 
Joshi) I dont know the composition of the Joint strike Com­
mittee from my personal knowledge. 

i· 

Sd. R. L. YORKE. 

16·2·32. 

Continued 011 S. A. The Millworkers' Union is ll!ainly com­
posed of the mechanics' class I have heard. I dont remember 
if Jogtekar was ever a member of the G. K. M. after January 
1928. j I recognise the handbill P. 1452 and I was one of those 
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who signed and issued it, on behalf of. the G. K. M. It was 
issued towards end of Sassoon strike in 1928. I dont remember 
whether I personally read it before signing it. I can Bay that 
as far as I remember the account in P. 146~ of the activities of 

. J oglekar in the G. K. M. is correot. Mayekar had not returned 
the papers of the G. K. M. after the quarrel in 1928. I dont 
remember about J oglekar but Nimbkar used to oome occasion­
ally to the public meetings during the strike in the Kasturchand 
and Textile Mills. I dont remember a meeting of the G. K. M. 
Managing Committee after Mayekar had deserted to which 
Nimbkar was invited. 

XXN. By Crown Counsel. Nil. 

REXXN. By Alwe (through his mouthpiece .Ghosh accused.) 
The G. K. U. had a General Secretary and (} Secretaries. The 
General Secretary used to t,ake notes of most of the G. K. U. 
Managing COnimittee meetings. The pukka minutes were written 
either by me or by the General Secretary. The rough notes in 
P. 9~O of the meeting of 16-1-29 were written by some other 
Seoretary or by J oglekar or Mirajkar. The 3' Secretaries were 
myself, Satam and Joglekar, but Satam was suoceeded by 

Mirajkar, I dont remember when. Mil'ajkar was I think a 
Secretary at the time of this meeting. In P. 958 the writing on 
pages 16 to 19 is mine (Note: the Bauria resolution is on page 17). 
I wrote those proceedings from the notes in P. 960. I wrote the 
pukka report 4 to 7 days after the meeting. 

Read and admitted correot. 

Sd. R. L. YORKE. 

17-2-32. 

Note: statement of this witness and P.W. 24 were interpreted 
to them by the Court Interpreter and subsequently read over in 
Court in English and admitted by the witnesses to be correct. 
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. D.W. 24. 

M.R. J adhao on S.A. Residence Kirkee. 

I was employed in the Kirkee Arsenal till the year 1928-
I know of the Kirkee Arsenal Workmen's Union. I was- a: 
member in 1925 and 1926. The Union was founded in 1922 
by D. G. Pandit. I know Messrs N.M.Joshi and Kirk. They 
came to see how the Union was working in 1926. They held a 
meeting of 'the workmen there, and gave advice in regard to the 
systematic conduct of the Uillon. They suggested the name of 
D. R. '1'hengde of Poona in order to conduct the Uillon properly. 
In 1921 a labourers' Conference was held at Kirkee, an annual 
meeting of the members of the Union. N. C. Kelkar of Po on a 
presided over it, and office bearers were elected. Thengde was 
elected President. . I was elected General Secretary. We con­
tinued in office for 2 years .. I know Mr. Roderick. He also 
came to Kirkee to inspect the working of the Union. He came 
with Mr. Kirk, I cant say at what time of year. I was General 
Secretary at the time. There was a strike in the Arsenal in 
1928. It lasted 10 to 12 days and arose out of the imposition of 
a trial test on old employees and reduction of sta£l and wages. 
The strike was started by the labourers. Thengde accused the 
President was at .poona at the time and before the strike a.dvised 
the men not to go on· strike. I was present at a meeting at 
which he did that. Thengde did not have anything ~o do with 
the strike. After the strike the Union ceased to function. The 
papers of the Union remained with me but it is now 6 months 
since Thengde's son took them away with me. The file D. 767 
shown to me is one of those taken away. Handbills D. 767 sub· 
numbers 1 to 6, 9 and 10 were iASued by the Union through me 
and the Managing Committee. D. 767 (7) is a bill for a handbill 
issued by the Union which Mr. Kirk got printed and hence the 

. Union paid the bill. The handbill referred to is D. 767 (9). I 
cant read English. I cant read the document shown to me 
(marked D. 768 for reference) but I can recognise it. Forms like 
that were filled up. D. 769, Marathi document shown to me, is 
from the same file. I dont know the handwriting, but I am sure 
it is the same document which I handed over with others to 
Thengde's son. 

No accused wishes to examine or cross examine the witness· 

XXN. By CrO\vu Counsel. I used to keep the file D. 767 
and keep these papers in it. I ne.,-er filed the papers in it but 
merely used it something to keep the papers in. I nev£:r filed 
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anyth~g in it. I only remember to have kept subnumber 1 in 
it. I cant read English so I cant say whether subnumbers 1,5, 7, 
and 8 were really in that, file, I say they came from the file 
because they were pinned together. Thengde accused did take 

. some part in the Arsenal strike. He asked the people to go to 
work, and to break, the strike. When the strike was on he asked 
the men to go back to work saying that they did not stand to 
gain anything by the strike, I am speaking of the strike of 
October 1928. (P.815 English statement foUnd in Thengde's 
possession interpreted to the witness). In spite of that I say 
that Thengde asked the men to go back to work. I cant explain 
why he issued this notice. The wording that the men are of 
good cheer does not mean that Thengde was pleased that they 
were holding out. Though it was read out I cant say if there is 
anything in it suggesting that the writer was telling the men 
to go back because I cant understand English. Document inter­
preted again: there is nothing in that suggesting that he was 
sorry the men were on strike. I fully understand that document 
Jaow. (Mr. Sinha objects to the question about there being 
anything in the document suggesting that the writer was sorry 
the men were on strike.) I dont know who that Mirajkar was· 
named in P. 815. I was not present at a meeting addreseed by 
Mirajkar and Bhuskute. . 

REXXN. Nil. 

R~ad and admitted cOITect. 

Sd R. L. YORKE. 

17-2-32. 

D.W.25 

D. Y. Pathak on S.A. Residence Poona, Mechanical 
Engineer. (For Thengde accused), 

I am a member of the Mechanical Engineers' Association. 
I was its 1st Secretary. Thengde accused was the chief man in 
that association, and was -once President and for a long time 
Vice President. I cannot say exactly if I received the notice 
D. 666 page 85, I did not attend the meeting to which it relates. 
I was present at the search of Thengde's house on March 20,1929 
and I signed the following documents which were recovered at 
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that search: D 655, 656, 657, 658, 659, 660, 661, 662, 6631 ~64, 665, 
I have known The:iJ:gde accused for a long time. and know hiB 
English handwriting. The writing in D. 655 and D. 665. is all 
Thengde accused's. The Mechanical Engineers' Association 
was affiliated to the A.I.T.U.C. 

(No other accused examines this witness as his.) 

XXN. By Crown Counsel. Nil 

By' accused: Nil. 

Read and admitted cOrrect. 

DW.26. 

. Sd. R. L. YORKE. 

17-2-52. 

G. R. Kadam, Millworker Bombay on S. A. . ( Witness 
for Alwe). 

I know Alwe accused since 1925. We were working together 
in the Crown Mill. Iu 1925 I was a member of the Girni Kamgar 
lIahamandal.· In 1926 I became a member of the Managing 
Committee of the G. K. M. I was a member up to 1928, till 
April or May when I became a member of the G. K. U. I am 
still a member of the G. K. U. I was a member of the Managing 
Committee up to Nove~ber or December 1929. I was also 
Secretary of the Sewri Centre of the G. K. U. I know· about 
the 1928 General Textile Strike. There was a Joint Strike 
Committee formed, of 3 Unions. It was called Sanyukta Sampa 
Committee, and called Joint because it· was of 3 Unions, the 
Girni Kamgar Sangh, G. K. M., and :\Iillworkers' Union. The 
G. K. S. was also known as the Textile Labour Union and was 
Mr. Joshi's. N.:M. Joshi was its President. I do not know ita 
name exactly in English. Jhabwala was President of the Mill­
workers' Union. Alwe was President of my Union, the G. K. 1.1. 
Th~re were 30 members of the Joint Strike Committee. 15 were 
fr(\m the Sangh, Joshi's Union, 10 from the G. K. lL and 5 from 
the :Millworkers' Union. The representatives of the G. K. M. 



were Alwe, Kasle, Tahmanekar, Bhagwan Pednekar, Krishna 
Ausekar, Khanderao Desai, Gadkari, Triambakrao, Baburao and 
myself. I can name only Borne of those who came from the 
Saugh. Joshi, Asole, Ginwala (witnesM said Jhabwala first but 

. corrected himself),' Parulekar, Saiyid MUnaWRl', Umar Rajah, 
Mr .. Deo, Hafiz lIfohammad, and others whose names I forget. 
The representatives of the Millworkers' linion were Jhahwala, 
Dange, Nimbkar, Bradley and Mirajkar. Nimbkar and Sayid 
Munawar were the Secretaries of the Joint Strike Committee. 
Parulekar and Bradley were the Treasurers. There was no 
permanent Chairman, one being elected at each meeting of the 
Committee but generally Joshi was elected. 

Alwe was President of the G.K.U. He complained on 
several occasions in the ~ranaging Committee against other 

'members of the Managing COlllmittee, Dange and others. The 
complaint was about a handbill. Alwe asked Dange why the 
handbill was issued without showing it to him. That handbill 
was shown to the Managing Committee at the time of the 
c:>mplaint. P. 966 is that handbill. Alwe said that if the hand­
bill had been shown to him before issue he would h(lve substituted 
some word like Volunteers for the words Red Army. He said 
he knew what Army meant because he had himself served in the 
Army. The word Volunteer was' in common use since the 
foundation of the G.K.M .. There was a good deal of discussion 

. over this matter. It was decided that every handbill must bear 
the signa~ure of the President first and then the Secretary. I 
:did D<Jt like s~eing Alwe's name low down in the list of signatories 
.of this notice and not at the head 0.£ them. Alwe on another 
.eceasion complained that the conespoudenee which was eon­
'ducted in English ought to be explained to him. He moved a 
Tesolution that he should_be given a clerk. The clerk was not 
given at that time but a resolution wag pa~sed that a clerk should 
be appointed. The resolution was carried out. That was in 
December 1928 or Jannary 1929. I mean that it was decided 
that the Committee should select a candidate. But no candidate 
was' ever selected. The G.R.U. used to have a red flag. It was 
hung outside the office above the signboard. It was first hung 
4 or 5 months after the foundation of the G.K.U. It was to 
distinguish: the G.K.U., aOl' there were offices of other Union" 
close by so that workers should not pay their subBcription~ to the 

. wrong Union. The red colour was selected because it was easy 
to see from a distance. P. 962 are pattas or sashes (badge!!) of 
volunteers of Joint Strike Committee or G.K.Y., or G.KT., or 
for Shiyaji anniversary which was qelebrated by the G.K:U. 
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I was a member of the B. P. C. C. in 1927 and 1928. So was 
Alwe. 1 first ~ame to know Nimbkar accused in i927-28 when , 
he was Secretary of the B. P_C. C. Joglekar also -I came to 
know in 1927-28. 

(No accused examines the witness as ,his Vlritness). 

XXN. By Nimbkar accused. Asked if he was a personal 
friend of Alwe: . We were working in one mill so we were . 
personal friends. 1 might have received a few letters from Alwe 
since he came to Meerut. I cannot say bow many 1 have received, 
1 did not receive· as many M 50 letters from him before his 
release 011 ball. 1 was not.1ooking after Alwe's family after his 
arrest but 1 used to take my meals with. them. 1 met Alwe in 
Bombay fu the street about 2 months ago. I stopped taking 
meals with Alwe's family because his VlTIe came herl;\. 1 have 
not read Alwe's statement, nor do I know what he has said in it. 
1 did not meet Alwe a' number of times when he last visited 
Bombay .. 1 was not told here in the Court Compound what 
evidence 1 should give. 1 have seen Ghosh accused here. 1 
have never had a talk with him. 

Men of 2 or 3 Unions gathered together and they settled the 
names of the inem bel'S of the Joint Strike Committee .. They met in 
the yard at the back of Damodar Thackersey Hall 1 cannot remem­
ber the date. Nor can 1 say whether or not that meeting was an iIi­
formal meeting of the Joint Strike Committee at which secretaries 
were elected. '.I do' not remember who called those men together. 
Alwe can~d me there. 1 do not rememember that the cOmposition of 
the Joint Strike Committe ,,:as decided at a public meetblg at N agU 
Sayaji Waru,or that the nameswel'e selected by J oshi,Nimbkar,Aiwe 
and Jhabwala. 1 cannot say in what year TriambRkrao was a 
member of the G.K.M., or Baburao. 1 do not remember whether 
I hail met them in the G.K.ll., before the strike. 1 do not know 
in what mills they were working, or-wliat work they were doing. 
It is not false that Triambakrao and Baburao represented the 
G.K.M. 1 do nOt know if it is a fact that when the strike was 
on Baburao waS'a Secretary of Jhab~ala's Millworkers' Unio!)., 
and Triambakrao a Vi~ President of 'that Union.' I do not 

• " J..' ,', ,- . • , • ..•. - . 

remember whether 1 E)ver saw his name in any G.K.M., handbill~. 
~ .' I , , ,,' ';, .. . . • r . 

Sd. R. L. YORKE. 

17-2-32. 
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Continued On S.A. I worked for 6 months with the membu3 
of the Strike Committee. I cannot say definitely about a StrH e 
Committee of 85 members elected at a meeting at Nagu Sayaji's 
Wadi on 18-4-28 and later c:mfirme\l by a meeting held by Mr. 
Ginwala at DeLisle Road the same' day. I do not remember 
whether I worked as a member of such ,a strike Committee. It 
might have been ~lected, I do not remember. I have not been 
told to say I do not remember in answer whenever an incon­
venient question is asked. I do not know whether a Strike 
Committee of eleven was elected by the Bombay Textile Labour 
Union on 19-4-28. I did not know anything about the negotiat­
ions in regard to the Strike Committee till I was called by Alwe 
to the meeting behind the Damodal: Thackersey Hall. I do not 
remember thatthe Joint Strike Committee was so called because 
it was a joint Committee of the 2 Strike Committees just 
mentioned and not of 3 Unions as I said yesterday. I knQw the 
G.K.M. was registered but I do not know the date. So also for 
G.K. U. I cannot say if the G.K. U. w'as registered before Jhabwala's 
Union. Jhabwala was Vice President of the G.K.U. for some days. 
I do not remember it being said in the Joint Strike Committee 
that the Governor and the General Member had told us to get 
our unions registered. I cannot say when Triambakrao and 
Baburao bccame members of the G. K. U. Those who paid sub­
scriptions to' the G. K. U. at time of its foundation became its 
members. It is not correct, if someone else has said it, that in 
the Joint Strike ,Conllnittee there were 10 from Joshi's Union, 
15 from the G. K. M. and 5 from Jhabwala's Union. It is' wrong 
even if Kasle accused, has said it (Kasle's statement on page 1006 
of the accused's statements shown to witness-). (Alwe's state­
ment on page 960 shown to witness). It is not a fact as stated 

, by Alwe that the 5 aceused Jhabwala, Bradley, Nimbkar, Dange , 
and Mirajkar were outsider representatives of the G. K. M. as . 
well as of the Millworkers' Union of Jhabwala. I have not been 
in the habit of going to see Joglekar at his place since 1925. I 
did not meet Nimbkar at Joglekar's place in 1926. I do not 
ramember the date but Joglekar was taken on as an adviser of 
theG.K.M. with no right to vote. I do not know if he was working at 
the time of the Apollo and Manchester Mills strike. I did not 
attend any meeting of strikers during the strike in the Textile 
Mill in March 1928, or during the strike in the Kasturchand Mill. 
I did not participate in any processions taken out, (if there were 
any), by the G. K. ~. during those strikes. I have no personal 
knowledge about the Millworkers' Union of Jhabwala. I do not 
know directly that Nimbkar, Dange, Bradley and Mirajkar be­
longed to the Millworkers' Union. I do not remember the date 
of the handbill P 966. I do not remember if after the settlement 
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on 6th Octoher'1928 the Sassoon men were dissatisfied. Alwe"s 
, I 

complaint in the Managing Committee about the Handbill 
P 966 was iii October or November. I cannot say why the 
decision. to which I have referred is not in the Minute Book P 958. 
The decision that every handbill Illust bear the' signature of the 
President first and then' the Secretary was also in October or 
November. I cannot say why it does not appear in the Minute 
Book. I cannot remember if a.ny handbills. were issued over the 
signature of the President and Secret:;l.ry after that decision. I 
cannot say if P. 929 wa.~ ismed by th3 G.K.U. nor do Iremembel' 
distributing it nor saeing it on the day of the Lalba~h firing. 
I see it' is signed by the General Secretary. In P. 951 (D 
Nimbkar) I Bee that a number of notices issued ~fter beginning 
of 1929 are signed by General Secretary only. I do not remem­
ber if the General Secret3.ry W38 censured for this. There wC're 
more than 10 clerks in thQ G. K. U. Head office and centre 
offices. I do not ,remember if on the same occasion as Alwe 
asked for appointment of a translation clerk he also suggested 
that extra clerks should,be dismissed. I do not remember the names 
of the Committee which was to appoint the translation clerk . 

. Even after hearing the names from the Minute Book. I do not 
remember if those were the persons .. Tahmanekar is a worker in the 
mills and wasthell Vice President of the G.K.U. He has come here 
and I have seen him here. I cannot say who is Ganpat mentioned in 
the Minutes. I cannot say if Ganpaton the Managing Committee 
was a millworker or an outsider. The Managing Committee 
consisted of one or 2 members from each of the Mill Committees. 
I used to visit the Head office daily in the evening. Kandalkar's 
name is Ganpat I know. He was a worker. There might have 
been more than one Englishknowing clerk in the head office. 

I do not remember whethor Iattende:l a Yay Day meeting 
on DeLi"le Road in 1927, 01' in 1928 behind the Gokhale's. hotel .. 
I might. ha.ve taken part in the procession and meeting fo\' 
Simon Oommission on 3-2-2R. bnt I cannot rememIHit·. 
I do not reUlemb~r a flag above the board of th~ G.K.M. in those 
days. I (10 not remcmber there being a flag abovc the Board 
of the G.K.U. head office from its beginning. I might have gone 
in one of the pa,rties to collect subSCliptiolls during the strike 
but I do not remember. I never went out with other "olunteers 
with a. red flag'. I do not remember if other "olunteers had red 
fll\~. Tll(l G.R.U. of which I am still a. member has still got. tho 
Red Flag. It.~ President is Ganpat Kandalkar. I have not 
seen whether the signboard of the Union i" inscribed Girni 
Kamgal' Union (Red Flag Union). I attended some of t.he 
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,meetings during the General Strike. I do not remember the 
'Red Flag of the Union being referred to there a8 the flag which 
'was soiled red with the blood of Parasram Jadhao. I have 
:written letters to Meerut to Nimbkar accused also, cannot say 
how many. I asked for information about the welfare of all the 
aceused and not Alwe only. The 5 p08tcards D. 770 (1) to (5) 
were sent by me and alHo a telegram like n. 770 (6). 

(No other accusel wishes to Crll"H examine the witne~s.) 

By Crown Counsel. The .Joint Strike COlllluitt,l'e was formed bf'­
fore the foundation of the G.K.U. (Shown D. 420 G.K.M. Minutll 
hoo',); It is correct as appears from the rf'solution No.2 of 
30-4-28 that. as Joglekar the original adviser was away Dange 
wa~ fllected in his place and .Thabwala and Nilllbkar also. On 
15th May a~ the'salUe exhibit shows other persons were added 
as advisers. I put forward t.he resolution for appointing them 
and it was passed unanimously, as the minutes say. I cannot 
say if the resolution is correctly recorded as it is long ago. It is; 
merely my memory. I have no other reason for being unable to 
sa.y whether it is correctly recorded. I see the names 
are Jhabwala, Nimbkar, Dange, Mirajkar, Ghate, Bradley, 
_~ngde and Joglekar. Shown D.498: I do not know 
whether any members of the Joint Strike Committee 
were members of the Workers' and Peasants' Party. 
(Reference page 3 of typed translation of D 498 Mal'athi original 
shown to witness). No members of the Strike Committee were 
elected as being representatives of the Workers' and Peasants' 
Party. (P 966 shown to witnes:! and it is pointed out that the 
word Volunteer is there already). It is true as I said before that 
Alwe said he would have substituted the word Volunteer. I can­
not give any reas.Jn for thinking that P 966 is later than P 967 
(which is shown to witness). I used to read the Kranti occasion­
allv to see what it published about the workers. Asked.·whether - , 

it came out in 1928 as a strike bulletin and told him about thf' 
strike. I did not see it daily but oeeasionally. Shown issue of 
5th O~tober P 996T, I do not remember reading the port.ion en­
closed in black leading on page 1 of that issue. I do not know 
that Alwe wrote articles in Kranti. I do not remember Alwf' 
complaining about· the publieation of that Notice in Kranti, of 
5th October. I cannot sa.y now tha.t the relations between Alwe 
a.nd Dange were Bot cordial in Oetober. When the G. K. U. Waft 

founded I do not remember whether Satam was a Secretary. 1 
cannot say when Mirajkar was appointed Secretary. I do not 
remember whether Dange proposed that Alwe should get "an 

" allowa.nce of Rs 50 per month. P 958 meeting of 25th Ootober· 
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1928 Minutes: Resolution No. 1. shown. I do not remember it" 
out on seeing this I think that was so. From 'reading what;, 
Dange said I do not think relations could have. been straine,d 
between them. I do not remember exactly so. how can I' say, 
whether Dange accepted an amendment raising the amount 1 ~.: 
R& 60 .• I am still a member of the G. K. U. There might hav~ 
been recently difference of opinion in the Managing. Committee 
but I am not on it now, and cannot say; I ceased to be a. 
member Boon after the ending of the 1929 strike, or rather in . 

J ' 

1930. There might be difference of opinion in the Man3.ging 
Committee in 1930 but I do not remember. I know a man 
Deshpande. He was something like an adviser and Secretary 
but he is no longer in that Union to which I pay subscription. I­
do not kriow how he came to leave it. I did not attend the 
annual meeting at which election took place. There are now 
separate unions, one at Lalbagh and the other at Poibaodi. ·r 
pay my subscription at Lalbagh. O~e Randive was once adviser 
of the G. K. U. like Deshpande. He is not now in my Union. 
He is no longer in that Union. I do not know if he is B. T; 
Ranwve or Balehandra Timbak Randive. 

REXXN. I do not know any language except Marathi. ~ 
can read and write Marathi. I read news~a~ers occasionall:r.. 
r went to Bchool, and read up to'6th standard in Marathi. 

(Read over in Court in. English and also inter{>reted to 
*itness who says the statement is correct. 

D.\-\-'. 27. 

~d. R. L. YORKE. 

18-2-32. 

P.C. Bose all B.A. 35, Jhalia (witneRB for Ghose accused) 

I am Secretary of the Colliery Employl;les association, Jharia., 
silica 192:i. I have ,also bCPQ a member of tbe Executive Coun",U 
of the All India 'Trade Union Congress since 1926. I :W~S ~ 
adviser' to theWorkol'>l' Delegation to Geneva and was elecil:l"­
furthatpurpos6 in the Cawnpore Session. ·The delegate .WEIB 



Dewan Chaman La\. There was another adviKer Mr. 
Mahbubulhaq of Calcutta. I went to Geneva in 1928. I attend­
ed the British Commonwealth Labour Conferenoe held in 
London in July 1928. I went as a delegate from the A.I.T.U.C. 
I did not attend t.he 1928 Session of the British Trade Union 
Congress. 

. t invited the A.I.T.U.C. on bahalf of my association to hold 
• 
their annu:11 o:)ngl'e~s at Jharia ill 1929. The invitation was 
given a~ the C:1wnp:Jl'e S8i~ion. The Jharia Session began on 
the 18th Deoember 1929. It was originally announced for 
NO"fll1bol' 24th, 25th an~ 2dth. It was changed to suit the 
convelliencJ of delegates and enable them to go on from Jharia 
to the Indian National Congre39 S3s.,ion at C:l.lcutta. '1'he letter 
P. 8* is signeel by me. Mr. Johnston() mentioned in that lettcr 
first oame to my office· on the 25th November. I asked him if 
he had gone to the Bombay A.I.T.U.C. office. He told me 
he had not becau~e he thought he was a day late already. By 
• other comrades' in that letter I meant other friends in the 

. Labour Movement. I had in mind other persons whom I.knew 
such as Mrinal Kanti Bose, Daud and so on. By" other things" 
I must explain that Johnstone wanted me to write letters of 
introduction to National Congress leaders and also to suggest 
how he could see the Labour areas. I thought Ghosh accused 
would be the best man to help him in this matter as Secretary 
of the Bengal Trade Union Federation, so I wrote this letter. 
I remember the passing of a resolution at the Cawnpore 
Session boycotting the Simon Commission. In the Open 
Session of the Congress it was moved by Ghosh ac,Cused. 
It was seconded by Mr. Daud. I attended the Executive C~uncil 
meeting of the A. I. T. U. C., at Delhi in February 1925. 
Mr. Andrews attended that meeting but did not preside at the 
Session of that year. I remember the appointment of a Committee 
at that meeting to inquire into the conditions of Labour Union,. 
in Bengal. It was appointed because the General Secretary 
('.omplailled that a large number of Unions were not paying their 
affiliation fees. 2 committees were appointed one for Bengal and 
one for Punjab. Ghose accllsed as Secretary of the Bengal 
Provincial Committee said there was rea.lly a number of Union~ 
which existed on paper only, and that an inquiry by the Exe­
eutive Council was necessary. The Bengal Committoe appointed 
eonsisted of Ghosh and Spratt accused. I dont remember who 
lmggested Spratt's name. It was Mr. .Jbshi who suggested 
Ghosh's. Diwan Chaman Lal was present and took part in the 
dit;cussion. I know Muzaffar Ahmad a('{lUl~ed. I dout remembel' 
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_~ " 
if I saw him" at, Jharia. At, Jharia Session Pt. Jawahar Lal 
Nehru was elected President for the coming year. So far as 1 
remember Ghosh and Dewan C,haman Lal were canvassing for 
him at Jha,ria, and ChamaIi Lal proposed and Ghosh accused. 
seconded his election. N. M. Joshi was elected General Secret­
ary for 1929. 2 Assistant Secretaries were elected Mr. Bakhle 
and Dange accused. The latter was e1ected by a majority after 
contest. The other candidate was Joglekar. I cant say who 
proposed him. I~OIDe one suggested that Dange should continue 
in office and Joglekar perhaps said that Dange would not be in a 
position to accept. Bakhle Uwn said he ha~ had a talk with 
Da,nge and he (Dange) might accept th~ post. \ So Dn11ge's nailw 
was proposed and he was elected. I voted for. Dange. It was 
8imly because lle was doing well in the office. "\Bakhle has" told 
me he was doing well. 

Sd. R. L. YORKE. 

18-2-32. 

Continued on -s. A. I l'emem bel' a resolution being moved 
at the Open Session of the A. 1. T. U. C., at Jharia about a Social­
ist Republic. It was moved by Dewan Chaman Lal and second­
ed by Gosh accused, who made a short speech. I also remember 
his making an appeal on behalf of the Bauria workers iIi the Exe­
cutive Council meeting. It was probably on the 3rd day of the 
Executive Committee Meeting. He made it after a lengthy 
resolution about a general one-day strike all over India had been 
passed drawing a contrast between that resolution and the 
subject on which he was appealing, that is the A. 1. T. U. C" was 
passing highsounding resolutions while strikers were actually 
suffering and nothing being done for them. After that appeal a 
number of delegatesoftered monetary assistance then and there. 
It was suggested that the money be sent to the A. 1. T. U. C. 
Ghosh suggested it. Ghosh was staying at Dhanbad with the 
Chairman of the Reception Commit~e G. N. Roy, Advocate of 
the Patna High Court. lIr. Ramanad Chattarjee, Mrinal Kanti 
Bose and Mrs Kamla Dehi Chattopadhaya were also st.aying 
there. I remember the me(,ting of the Executive Co.uncil at 
Delhi being addre"l'\\Jd by Messrs Purcell and Halh"vorth. They 
a.ddressed it twice. In P. 274 with referenee to the statement 
that Messrs Purcell and Hallsworth offered valuable suggestions" 
the first thing waS that Mr. Purcell suggested organising the 
Railway workers and laid special emphasis on it. Asked why 
special emphasis wall laid (wit.ness having desired to give this in 
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answer to the previous question) said: he said that Railways werc 
spread all over the country' and successful organisation of the 
Railway workers would greatly influence other industrial work· 
ers as industrial centres are all sl~uated close to Railway lines. 

My Union sent a contribution to the Bauria Workers. I 
received a lettel'fl'Olll Mr. N. M. Joshi relating to my appoint· 
ment to a Committee to inquire into Jamshedpur conditiolls. I 
was however not able to go. 

(No accllsed will examine the witness as his witness). 

(No accused wiflhes to cross examine the witness). 

XXN. By Crown Counsel. I dont know anything about 
who the husband of .Mrs. Kamala Debi Chattofladhaya is. 

Read and admitted correct. 

Sd. R. L. YORKE. 

19·2-32. 

D.W~ 28. 

B. I\:iran Shankar Roy on S.A. Ex-M.L.C. Calcutt.a, Barris­
ter-Itt-Law. Witness for Banarjee. 

I have been connected with the Indian National Congress 
since H)21, and have been a rilember of the Bengal P.C.C., since 
H'21. I was its Secretary ()fI' and on 5 times for nearly 4 years 
in aIL 1· do not remember anything about a Labour Board of 
the 24 Pargan'ls. I know one Mr. Satya Narain Chattal'jee who 
was a member of the B.P.C.C. I do not remember if he had any 
eUlllloction with any Labour Board under the Congress. The 
B.P.C.C., had a Labour Board or Sub Committee elected almotlt 
every year. I cannot be quite definite without records but to the 
hest of my recollection we had such a Labour Board in 1927 
and 1928. I know Dr. K. L. Ganguli. I think one year he was 
the Secretary of the Labonr Board. I know Mr. Lal Mohan 
GliOsh. He was either Secretary or a member for one year. It ... 
function was to work in co-operation with such Lahollr people M 
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were willing to work in co-operation with the Congress, and. to 
look after Labour interests. I know Shib Nath Banarjee 
accused for 4 or 5 years. He was working in the Labour area , , 
and was I believe connected with the Congl'ess in Khulna; I am 
ltot quite sure but I believe he was a menlber of the Labour Sub­
Committee. I remember the E. I. Railway Lillooah Strike iIi 
1928 and Wa.'! in Calcutta at the time. The· Congress (B.P.C.C.) 
organised a relief Committee, for giving relief to the strikers.' I 
cannot say the time of year when it was organised. I do not 
know who was President of that Committee. Hemant Kumar 
Bose was Secretary. The B.P.C.C., was a,pproach~d by some 
people connected with the workers for help. I remember 
meeting Banarjee accused during the strike. I met him often. 
I think he came to me about supply at rice for the workers. He 
approached' Mr. Subash Bose more than he did me. Subash 
Bose was President of the B.P.C.C., As far as I remember this 
was the first time that the B.P.C.C., organised relief work for 
workers on strike. The B.P.C.C., in cooperation with. other 
bodies organised demonstrations in regard to the boycott of the 
Simon Commission in Calcutta. TheB.P.C.C., must have written 
to those bodies to get their co-operation. That is the general 
method. I am thinking of a. procession brganised by the B.P.C.C. 
The labour people f.ormed a par.t of that procet!sion. The pro­
gramme for that procession was. laid down by the B.P.C.C. 
D. 42 (4) is a circular issued by me. Such circulars were issued 
to the District C.C's. and to such bodies as co-operated. I know 
Subash Bose's signature. That on D. 30 (16) looks like his 
signature .. The B.P.C.C., issued drculars like this in connection 
with the Simon Commission Boycott. I was an office bearer of 
the Reception Committee of the Indian Nat!onal Congress at 
Calcutta iII 1928 and was Secretary of the Pandal Committee 
and the Finan'ce Committee. I know the report D. 163. It was 
prepared by the Reception Committtee. I did not take any 
actual part in its preparation. It is generally done by the 
General Secretary. I do not know who wrote the introduction. 

I did all duties which fell on the Reception Committee 
inside the Pandal. I attended the Congress Open sessions 
mostly. Some 300 speeches were delivered and I do not remem­
ber them. I saw the report after it was printed. I do not 
remember how long that· was after the Congress. I did not 
read the report. I do not read Hindi. I was generally in the 
Pandal during the sesion a.nd Was presumably there on the 30th 
December. A meeting of workers was held there that 
day. I remember receiving orders from the President 
Pt. Yoti La! Nehru through a. volunteer to allow the 
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lahour conference to be held in the Pandal. I accordingly 
allowed it. That Conference lasted a couple of hours. I han~ 
no idea if any time, was given to me during which it waf! t,o 
be, held. It was t,o be a short affair. I do not follow the question 
whether I had imy difficulty in connection with this conference' 
It was held peacefully. I was inside the Pandal while it Waf< 

being held., I think Pt. .J awahar Lal presided. He also made 
a speec;h. I do not remember if any other prominent person 
spoke. I think but am not quite sure that Pt. Moti Lal Nehru 
was there. He may have spo,ken. 

I have seen a paper called' Sramik, but do not know who is 
the Editor. 

The B. P. C. C., did provide rice for the Lillooah strikers, 
worth about Rs 2000. I know Lal Mohan Ghosh's signature but 

'do not recognise it in D 18 (1). D 88 (2) bears my signature. 
D 44 (9) is in Lal Mohan Ghosh's handwriting and bears his 
signatui·e. ' 

By Ghosh accused. Mr. H. K. Bose was Secretary also of 
the North Calcutta D.C.C. I know his signature. D. 21 and 
D. 16(1) bo.th bear his ·signature. D. 19 bears the signature of 
Subash Bose which I recognise. D.,ll bears a rubber stamp of 
my signature. I know Dr. K. L. Ganguli's signature. I believe 
the signature in D. 235 is his. 

In c~nnection with Simon Commission Boycott a large 
number of meetings were held under the auspices of the B.P.C.C. 
H is possible that some notices were issue!! over my signature. 
Ohosh accused was one of the usual speakers at such meetings 
but Illy recollection is somewhat vague. I do not remember a 
meeting held with J. M. Sen Gupta presiding under the auspices 
of the B.P.C.C., and the B.T.U.F., at Albert Hall, in connection 
with the Public Safety Bill and Trade Disputes BilL 

Xo accllsed wishes to examine this wit,ness as his witness or 
to cro~,,-exalIlille him. 

xxx. Bv CroWll Counsel. I filay Lave been outside till' . . 
PandaJ on 1l0-12·28 for 'a minute or two but generally I was inside. 
:r cannot say what arrangements if any had been made for the 
Labour pl"oces~ion and Conference. The General Secretary of 
the Reception Committee would be able to say. This arrival (If 
the workel1l in the Congress did I know create rather a flen!!ation , 
in Calcutta. I can tell the Court anything which happem·d 
outside the Pandal in c~nnection with t,heir arrival. I do not 
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remember the-' time fixed for the Congress sitting that day. It 
Ileldom sits punctually. The order I got was that the Labour 
people were to be admitted and the Congress would sit later. I 
heard there was a commotion outside prior to that. My reaSon 
for saying that J awahar Lal presided over the Labour Con­
ference i~ that he was on the· Rostrum a~d was the first to speak. 
Birendra Nath Sen Gupta was Secretary of the Publicity Com­
mittee of the Reception Committee. I do not remember haviug 
seen the paragraphs P. 26.16. (l) and (2) iu Forward of 30-12-28. 
I did not read the papers nex.t day. I generally read Forward. 
I did not hear what J awahar Lal said. All the speeches were 
in Hiudi a.nd I was far away from the rostrum. I did not have 
any talk with Pt. Jawahar Lal aferwards about this proces~ion 
and conference. Before the orders came I hea.J.;d rumours for 
about half an hour but I did not actually hear any commotion 
myself. I knew by face most of tlie speakers iu that conference. 
I do not remember whether Banarjee' spoke, or Nimbkar, or 
Joglekar, or Thengde .. I do not remember anything about 
banners. They might have had little red piec.;s of paper. I 
heard from Jawahar La! Nehru that he had had a bad fall f!"Om 
his horse that day outside the Pandal. 

REXXN. Nil. 

Read and admitted correct. 
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D.\V. ~9. 

Narain Malhar Joshi. on, S! A... ~ahmin. Residence Bombay 
witness for a number. of accused. 

"./ 

~Qr Th~~g~, :iji!J!.Il-r.i~Q, 1IpIl, ~611i, 

I am a life mexn.Q!lZ: pf, tlte S!lI;V,Iffi~ of II~d.i~ Society. I hav~ 
been a _nom~ated IJ+~mber pf the :r,.~f:l1il-tive .\,.ssem,bly reprellent­
ing Llj.pou!.' ~ince l~~O. r hay,eal,so, r.eprEl8!)nte<i India at severaJ 
conf,~rences of the I.:t).t~rnatjQna,~ :r,.~QUI: Oonference at Ge~eva, 
I was also a m~lll~!lr. Q~ the, Roy% Qqmmissioll ~nown as, the 

, , 
Whitley OommissipJl.. 1: was;also,a"Q.elega~e to the Round Tljoblt) 
Oonf,erence re-pl'ef!eI).ting !;.j1boU}:. I have bjlel). connected with , ' 

the All India Trade l;JlJJon Oong.re~s f!ip.ce it was started J thinlt 
in 1920. I was General Secretary !,r,QIll 1924 up to 1929 end. I 
attended all the ann~a~ sessiollf!, of;tpe A,.l.T.U.C., in that period 
except the ~ sessionfj at, .Jhari~ ~ am connected with varioul! 
Trade Unions in ~ombay andj <>:Ph,er parts of Inclia. Up to. 
March 1929 the A.I,.T.U.C., made no distinction betwee,Q. Co.m­
munists and Non-ColllIu'Wlists so' ttl' 'a~ wo.rk was concerned. 

, . , , '. "... '" • , . ,",> • 

It did not pass any resQlution exclp.ding Co.mmunists frOIQ any of 
its affiliated bo.dies in tp,at perioa. ~ dqnt think I discriminated 
between' Co.mmWlisU! 'and No.n~CpI/-lmunists so. far as Trade 
Unio.n work was concerned. (Witne~s ill asked if any questio.n aro.se 
durini the period in qu,estion, in theA.I.T.U.O., or any affiliated 
body, of excluding anyone from Trade Union, wOTk on-the gro.un!I 
tha.t he was a co.mmWlist. QuestiQp'; is o.bjected to as useless 
and irrelevant. It do.es no.t lI:ppea,f to me that the pro.secutio.n 
case has ever been so put and I thel'etol'e rule the question out.) 
Reports of the annua,.l Congress of t~ A.I.T.U.C., are published 
by the A.I.T.U,C., office. D. 367, 368, 305 and 303 are such 
repo.rts. I was the officer resPo.nsible fpr their publi,catio.n. 
They a.re printed on the basis of notes taken down by the office­
bearers or the staff. When necessary, I s.end the report or any 
pOl-tion of it to the Unio~ 01' person, cpncerned befo.re publishing 
it, fo.r the purpo.se of verifioatio.n. D, 3~f, 368 and 383 are repo.rts 
of sessions which I myself attended. I published them because, 
I thought them to be correct. The aCCo.Wlts published in 
these reports are prepal'ed by the Trel¥,lu,rer and passed by -the 
AuCUtorand submitted to the EJ!;ecutive COWlcil and also to the 
Open Congress. D. i71 is the repo.rt o.f the, 1925 Bo.mbay 
Congress which I attended and about it what I have said, above 
is true. I got a letter at Delhi a couple of days ago a..,king me 
to produce the orig~als of some do~enta. I have not go.t 
any documents belonging to the T.TJ.Q., in my Po.ssession. So 
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fa.r as they are personal, documents I dont preserve personal 
letters at all. D. 489 (26) is a. document which I remember 
sending to members of the Executive Committee C~linutes of 
meeting of ExecutLve Council dated 4-6-26), With reference tv 
item 7, I remember that a Committee was appointed with 
Thengde as Convening Secretary to-draft proposals :for the for­
mation of a Labour Party in India. I think I received sOllie 
letters or circulars from Thengde as Secretary of that Committee. 
I have not got those circulars. D. 489 (25) is such a circular 
which I remember receiving (office' copy from Thengde's file 
shown to witness.) D. 489' (24) is a document which I sellt to 
Thengde accused. ' The original letter I had sent to the Govt. of 
India. (Note. Re-appointment of Giri as delegate at Geneva 
and Thengde and others as 'advisers). D. 489 (21) is the letter 
I sent to Thengde with the enclosed, copy of resolution about 
the Negotiations Committee. It is signed by me. D. 489 (20) 
is also signed by and was sent by me with its enclosure. (Note. 
Re-appointment of Thengde as Administrative Secretary of ttl!! 
T.U.C.) D. 489 (19) dated 7-4-27 bears my signature. I sent it. 
with the enclosed copies of cables. I must have sent th08f' 
telegl·ams. 'So far as I remember the occasion was the appoint­
ment of a Unity Committee for bringing about unity between 
Amsterdam and Moscow. D. 489 [18] is an original coPy sent to 
Thengde of a letter which I sent to Ginwala. D. 489 [17] shown 
to witness: I remember receiving a letter in these tenns signed 
by Thengde. I can 'recognise L. Lajpat Rai's signature. I cant 
Hay if I can recognise. his stamped signature. The stamped 
signature in D.489 [16] looks like his signat.ure. D. 489 [141 
bears my signature: it and its 2 enclosures were sent by lIIe. 
Enclosure No. 2 is a correct report of the proceedings of the 
Executive Council at Delhi in March 1927. I know of the 
Mechanical Engineers' Association. Thengde accused wa!< 
connected with it. It was affiliated to the T.G.C., for SOllie 
yea.rs .. I believe thatthe Kirkee Arsenal 'Workmen's Union wa~ 
affiliated to the T.U.C. D.489 [131 bears my llignature, and so 
does D:489 19] and 489 [8]. I received the originals of D. 48(1 
[7] and [580] and 2. D. 489 [G] bears my signature and so does 
489 [1] which I sent. 

I visited the Kirkee Arsenal Union twice or thl'ice hut I cant 
say what the years were. I think The!1gde accused went with me. 
Kirk I think went with me once. Thengde wa>l connect~d with 
the Union. 

The Bengal Jutcworkers' Associatioll was affiliated to tlu' 
A. 1. .T. U. C. I cant say in what years, perhaps fl'OlII I ~I:!i) 01' 
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even 1924. When anyone 'comes to the T. U. C., he generally 
brings a t;ligned resolution or Jetter of credentials. I' cant say 
exactly what is done with these but we generally ·ta.ke the letter. 
I think I tnust have received the news of the Lillooah strike from 
K. C. Mittra. I also received a telegram purporting to be from 
him, like that at page 3 oolumn 1 of D 146 [1O}. I tried to get an 
Adjournment Motion in the Assembly, arid interviewed persons in 
authority. I corresponded with K. C, Mittra about the strike. I 
think the T. U. C., gave fitlancial assistance. to the strikers. The 
T. U. C., a.lso secured money for them u()m' Great Britain. I 
i8sued D 208 [141 to Ghosh accused and sent the original to 
K. C. :Mittra. ¥ . 

I know of the Calcutta Tramwaymen's Union.. It was aBil­
iated to the T. U. C. I think the T. U. C. Bont them a .SUUl ,of 
Rs 80. D 29 (2) (3) (6) &- (7) are bulletins of T. U. C., issued by 
me. The accounts in (6) and (7) were audited alid passed 'by the 
the E. C. D 61 (2) is a pamphlet written. and publised by me .. 
D 62 i8 a true account of a.,8peechdelivered. by me at lfadras'. 
D 96 was edited and issued under my instructions. D I1J5 (33) 
was written and published by me, also (34). D 007 (5) is a tele­
gram I sent to Ghosh accus~. D 272. and 273 are T. U. C., 
Bulletins issued under my instruotions.. I have received sOllie 
letters from Rt. Hon. Tom Johnston and to that extent know 
his handwriting and signature. D 118 (1) is in his hand and 
bears his signature. D 686 is in Mr. C. F. Andrews' handwriting. 
which I know and bears his ,signature .. I dont thin~, I can identi-

. fy writing or signature of Mr_ Lindsay Trade Commissioner or of 
Lord Ollivier. I have had some .corresponden<)e with Graham 
Pole aud D 690 is in his hand. I know the handw~iting and 
~ignature of Mr. Brailsfo\;d and nan identify them in D 694 and 
695. I know the writing of Mr. William Gillies Secr~tary of the, 
International Dept. of the Labour Party and D 6!l3 is his. There 
ill nothing ill the rilles to prevent a man being a delegate. of 2 
Unions at the A. I.T, U. C., SessiQn but he would not have 2 
votes. In pl"ac.tiee it ill not done. I cannot .recall a caRe of it~ 

bei.ng done. 

I know accused M. G. Desai, and have known him many 
"ears. D 578 bears the signature· of Mr. C. S. Deole' of . the 
~erva,ntR of India. I know his handwriting: I know Mr. F.enner 
Broekway of the Indian Labour Party. He visited. Bombay in 
1927 or 1\)28. I met him several times then. I saw Desai 
aceHsed in connection with that yisit. I met them together both 
in III v office a nd at the Hotel Majestio where F'lnner Brockway 
was ~ta.ying. On that occasion Desai talked to me a.bout his 
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desire to do some journalistic work. He asked me to help him in 
that work and to give him some work in that line. At end of 
1928 and beginning of 1929 I was ill and confined to bed, 
and under medical advice not allowed to go out 01' to receive 
visitors. D 4E looks like the handwriting of Col. Wedgwood. 
D 4 is certainly his. I did appeal to some organisation in Russia 
for financial help during a strike in India. I have also received 
money from there for help of strikers in India. 

By_ Mukherjee. In D 190 sllbnumbers 11,32,48,49,50,53, 
55, 59, 76, 84, 89, 106 & 108 bear my signature and were issued by 
me. In the same exhibit subnumbers 19, 21, 23, 35, 39, 42, 56 
with 57 & 58, 62 with 63, 68, 87, 93 with 94 a):ld 95, 96 & 97 are 
printed circulars issued by me, as General Secretary of the 
A. I. T. U. C. You: can say I am a 2nd lnternationalist. I dont 
say that the 2nd International is against a Socialist Republic . 

• I have known Mukerjee accused many years I saw him at 
the Calcutta A. I. T. U. C., Conference in 1924, at Bombay 1925 
Conference where Thengde presided, .at Cawnpore in 1927. I 
have also often seen him at the Servants of India Society office at 
Bombay. The occasions on which I saw him were meetings 
either-of the A. I. T. U. C., or its Executive Council. I knew 
Mukherjee as a Trade Unionist; It was probably 1 who proposed 
Mukherjee as a Vice-President at the Cawnpore Session. I 
gener!111y proposed the Vice-Presidents. 

By Ghosh accused. I took part in May Day celebrationR in 
India. I did so at Bombay in 1927. D 281 (equals 190 (42) and 
D 207 [7] were both issued by 1]1e in regard to May Day celebrat­
ion of 1928. I think there was a notice issued also in 1927. I 
used often to receive I: F. T.-U. Press reports in my office. I 
remember receiving those shown to me-D 220 and D 254. I know 
the handwriting and signature of Mr. Ginwala. The letter shown 
to me D 772 bears his signature as also do D 208 [2] and (19.) I 
know Mr. K. C. Roy Chowdhri and his handwriting and. signat­
ure: D 20718] bears his signature. D 208 [13] and [171 are my 
letters and bear my signature. I used to send to Ghosh accu!'!ed 
during the Lillooah strike copies of the letters which I wrote to 
Mr. K. C. :Mittra because he was the Secretary of the B. T. U. F. 
I remember writing to K. C. Mittra a letter of which D 2081161 
which I sent to Ghosh is a copy. . The fact that this copy is 
addressed to Mr. Girl is probably due to a milltake in my 
office wLich sent his copy to Ghosh and Gh9Sh'S copy to Giri· 
I had asked the British T. U. C., for money for the J uteworkers. 
It might be in February 1929 or about that time. I bad asked 
(;hosh accnsed for illforma tion what the situation \\"l1.li in order 
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.... 
that I might be able to make that request. He sent me a repo~·t. 
On that report I made my request and SOUl!,! money came. (Court 
refuses accused to put his 2 office copies D -285 (1) and (2) to wit­
ness as no notice has been served on the person in whose possess­
ion these documents should be). D 208 (6) an, appeal on behalf of 
~he Bauria strikers was issue<l by Bakhale Asst, Secretary under 
my instructions. The facts contained therein. were obtain,ed 
from Ghosh's reports and letters. I know Bakhale's signature 
and recognise it on D 208 (11). He and I live together. I saw, 
the report referred to there. The action, I took on receipt of the 
repoct was taken immediately and not after delay. Letters l;>, 
208 subnumbers 4,5, 12,.13. 15. 17, 18, \l0, 22, 25, 26,21, and I} 
209 (1) all bear my signature.. I knoW' the handwriting o.f 
Mr. G. Sethj. D 234 bears his signature. D 208 (21) was issued 
by me. I have received many letters signed Jos Sassenbach. 
p 165 [2] I recognise as his signat.ure. I know him personally.! 
know Mr. Citrine personally and his. writing. D 165 (1) bears.his 
signature stamped. I know Mr. D HaUsworth's writing and 
signature, and recognise them in P 166 On the first page .. / 
recognise Sas!lenbach's signature in D j;!36. Seeing D 208 (12); 
1 must have suggested Ghosh's name for this Committee. I think 
Daud was a melll.ber of that Sub-Committee, and G. Sethi.! 
must have suggested both of them. I think it might be Chaman, 
Lal who originally drafted that ResolutiQn at Cawnpor~. 

Sd. R. L. YOR~E. 

~().,2"32. 

Continued on S.A. D. 145 [24] bears my signature. 4 copy of the 
resolution, walil attacp'!,!d to that letter, It is correct. D. J45 
[22] was issued on lIlY authority with the 2 enclosures attacheci, 
I do not thillk the Sub-Committee ever met. I think J receivecl 
a Draft Constitution prepared by Spratt accused as convener of 
the' Sub-Committee. P. 78 is that Constitution. I .dont think I 
expressed any views on the draft. If I did not express my view!! 
no one could Bay I approved, of it. D. 145 (23) bears my signatUre. 
The P.S. was Wlitten. by my clerk at my dictation. The 
enclosure attache<l wa.s also sent by me. D. 145 (25) bears my 
signatllre. The resolution referred to was I think passed at 
Delhi at the Executive Committee Meeting on 26-2-28. 

D. 146 (29) bears my signature. I think the Council of 
Action resolution referred to was put from the Chair. I WIIJ! 
conilulted by the mover as to the personnel. I m'yself suggested 
the names of Kishori Lal Ghosh, Daud, Giri,-Bakhale and others. 
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I was a member of the editorial board of the A.I.T.U. Bulletin. 
I must have verified the portion in D.274 which relates to the 
minutes of the Cawnpore E.C. meeting. I think the account of 
the proceedings' in regard to the Council of Action is correct. 
There is another portion. relating to the making of appeals by 
affiliated unions to the international movement only through the 
A.I.T.U.C. I found that also correct. I know 1\11'. A. N. Bose. 
He is Assistant Secretary of the All India Railway Federation. 
I may know his handwdting and signature. D. 226 is signed by 
~. D.207 [10] is signed by P. Ramchanul'a Rao whose 
signature I know. He is Secretary of the Bengal Nagpnr Rail­
way Indian Labour Union. I think Pt. Jawahar Lal Nehru was 
present at' that Delhi E.C. Meeting. I uont think he was con­
nected with any affiliated organisation at that time. He may 
have represented the Indian National Congress. I remember 
that at that E.C. Meeting 2 Committees were appointed to 
inquire into the condition' of Unions in Punjab and Bengal. 
For Bengal Ghosh and Spratt were the members. I dont know 
who suggested Spratt's name but it was not I. I suggested 
Ghosh's name I think. I think I paid Spratt Rs. 100 in connect­
ion with his travelling evpenses for this inquiry. ,D. 190 [57) was 
issued by me. At the meeting certaiu sums were sanctioned 
for organisation work. A report was received from the B.T.U.F., 
in that connection. I think a sum was granted to the B.T.U.F., 
for the purpose. It was on the basis of the report. I stayed at 
Calcutta with a friend at the time of the E.C. of the A.I.T.U.C., 
in December 1926. Ghosh and M. K. Bose and K. C. Roy 
Chowdhri and Daud came and others to see me there the day 
before the meeting. There was a reference made to a Mr. 
Donald Campbell by one of these gentlemen, with reference to 
the dispute, in the federation. Ghosh .said he (Campbell) wa~ 
making efforts to make a settlement. I think a final result was 
communicated to me then by Ghosh namely that there was no 
settlement. I met Donald Campbell at the E.C. meeting next 
day. He attended on behalf of the E.B. Railway Union. That 
E.C. Meeting settled a dispute in the India Seamen's Union. It 
was between Daud on one side and Aftab Ali on the other. 
Ghosh and K. C. Roy Chaudhd and M. K. Bose and others 
supported Daud, whose side's claim was upheld by the Council. 
I think it was after the dispute was settled that the B.T.U.F., of 
which Ghosh was secretary W8.!l recognised by the A.I.T.U.C. I 
first met Spratt some time before the Cawnpore Trade .Union 
Congress. I dont remember the year. I was a member of a 
Committee set up to arrange for the defence of Spratt, at 
Bombay. We issued an appeal for funds. I sent copies to all 
people. I must llal;e sent one to Ghosh. I think Spratt came 
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to me first with an introduction from the Labou).· Research 
Departlfleht. D. 209 (3) is the resolution referred to by me' in 
D. 208 (4). I recognise the signature of Jawahar Lal Nehru in 
D. 209 [2] I received a lettter in reply to my lette~s to Ghosh about 
Jarpshedpur. I received a copy of P. 36. I dont object to'any- ' 
thing in this letter. I URe the terms solidarity, and class con­
sciousness. I also use the slogan, Workers of the world unite. 

I visited Jaillshedpur in the middle of July 1928, and met 
Ghosh accused there. He wanted me to go to Bauria but I could 
not do so. Ghosh accused sent me a cutting from the Forward of 
7th March 1929. I remember that I received the letter of which 
D. 251 is a copy. I hitve not got the original any longer. 
(Accused tenders D. 775 a copy of the Forward of 7-3-29). I 
recognise the signature of R. R. Bakhale iI! D. 208 (23). D. 238, 
239 and 240 are circulars issued by me. The A. I. T. U. C. Cir­
cular in D. 208 (28) was issued by me. In D. 282 I recognise the 
signature of Naidu of Jamshedpur. I recognise the handwriting 
from Dear Mr. Campbell Forrester to K. C. Roy Chowdhri' on 
back of D. 283 as that of K. C. Roy Chowdhri. 1 received a 
letter of which D. 285 (1) is a copy from K. L. Ghosh. I received 
it in my capacity as Secretary A. I. T. U. C., and the original 
was filed by me in my A. I. T. U. C .. records. The pamphlet 
shown to me was written by'me, and publiSl:Ied recently. (Order­
ed that it be struck off.) D. 61 (If is the Constitution of the 
B. T. U. F. D. 289 is the deliveryoopy of a telegram which I 
sent to Ghosh accused.' D. 285 (2) is a report of which I received 
a copy from Ghosh accused. D. 218 is a draft. 'of a letter of which 
I received a copy. 

I believe Kallam accused wrote me a letter before ,the 
Cawnpore T. U. Congress. I met him at the Congress. I dont 

. remember what we talked about except that I think he wanted 
to ol'ganise labour_ He was connected with the G. I. P. people. 

No accused wishes to examine ~rr. Joshi as his~itness. 

No accused wishes to cross examine Mr. Joshi. 

XXN. By Crown CounseL, I think I was a delegate of a 
Union before I became General Secretary. That was prior to 
1924 or 1925. I cant say exactly \\'bich Union I represented. It 
was probably some Union in Bombay. I remember a Mr. 
Gladding at the 1925 Bombay A.I.T.U.C., Conference session. 
I dont know when he left India. I dont say a man cant be a 
delegate for 2 Unions but it is not necessary. I dont remember 
Mr. Gladding's face. I cant say who the man is sitting as No. 3 
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from the left of the photograph in D. 623. This photograph 
shows a large number of delegates to the A.I.T.U.C., but some 
may be visitors. I say a man cannot vote for 2 Unions. I dont 
know definitely whether there is a rule to that effect but I think 
it is not done. Voting 'on resolutions is generally done by show 
of hands in the first instance. If a division is claimed voting is 
done by Unions who are entitled to votes in proportion to their 
numbers. In that case they are entitled to count those vptes 
whether they have one 2 or 3 delegates present, or more. If on 
a division 2 Unions are represented by the same man one of those 
2 Unions will have to go without its vote being recorded. The 
reason is that we did not allow it to be done. I cant say whether 
it has ever occurred. I would not have allowed it because I 
would have considered it to be wrong. (Objection by Dange 
overruled.) The reason of considering it to be wrong is that we 
would not get the benefit of several minds sitting together and 
discussing. If the rules allow it the position would become so 
bad that a change in them would be necessary. D. 305 Appen­
dix page 67 following shown, to witness. If a man seeks to 
represent 2 Unions on a division there is no definite rule prevent­
ing it, then said, preventing his attempting to do it. I think it 
is correct to say that I think if it were to happen it would be 'a 
bad thip.g and it would be better to prevent it. We expect 
delegates to bring with them letters' as credentials, that is letters 
signed by the President or Secretary of their Union. I dont know 
whether there is any rule about it. The only rule on the point is 
rule 10 in the Constitution which requires affiliated Unions to send 
names of delegates a fortnight before the date fixed for the Congress. 
I was at the Delhi Congress in March 1927. ~ dont remember how 
the credentials were gone into at the Delhi Congress. As regards 
the remark in P. 1828 to the effect that there was no Reception 
Committee which usually acts as a credentials Committee that is 
not correct inasmuch as I was myse'lf the Reception Committee. 
As to the statement that there is no record of the number of 
delegates or of those represented I am not prepared to say either 
that it is correct or that is- not correct. I dont remember whether 
there was.trouble about the credentials at that Congress. I have 
a faint memory but I dont really remember if anything occurred. 

I think Mukerjee's Union had su~gested that he should get 
,some office in the A. I. T. U. C. It might have been partly re­
sponsible for my nominating him .. D. 190 (89), (88), (84), (83), 
(82), shown to witness. I am prepared to admit that this corres­
pondence was a reminder that! should con~ider Mukerjee's claims. ' 

I cant say when I first met Desai accused. I have not had 
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very much to' do with him. I did not see muclt of ltis journl1listie 
. , . ., ',' '" ,. . .. 

wor~. l dO:Q.t think he wrotlJ to me about it, or sa~ mEl ~articula!"·. 
ly about it. . I think I only met him in the streets but I qO)l~ 
think there was really any special talk between us. I dont' think 
we have met much socially but I ha,ve known hinl,. B. 5.~6 (4): I 
cant say if this is his signatur.e. I dont know; hit\ writ4lga,tall. 

In saying that I did not di~criminate betwe~n O!>mm~Ili~t~ 
and Non-CommUnists in T. U., worJ4: I mEllint in, my capacity all. 
General Secretary pf the A.I.T.U.C. Referring to :po 2H alld the 
list of those present at the E. C. meeting /l.t Delhi it ill pos~ible 

that accused Spratt was there though PElrh/l.ps not r!lPr.esenting 
any Union. 

REX~. for Desai, etc. I don~ find anything it; the rules 
definitely permittin:g a delegate tc! vr~~e~t the yotes of ~or~ th~n 
one Union pn a division .. Had an in\'jtance arisen of a delegate 

I '. _ I . . 

trying to give the VQte~ of IHorl'l ~han one Up.ion I sh~uld ~!l 
Gellera.l ~ecretarY have taken !!teps tl> prevent it. Th!i) object of 
letters of credentia~ is 'simply to en~bl~ the delegllte to be identi: 
fied, that is 'why ~e require' them. The fo'rtnight ~H; prescrib­
ed in rule 10 is not always observed. In illY eJ1:perien~ it has 
often not been observed and the delegates have Pfpught the 
letters with them showing that they have been appointed 
delegates. . . 

Sd. R. L. YORKE. 

OW. 30. 

B. Kanhaiya Lal on S. A. Witness for Mukherjee accused, 
Service, Residence Gorakhpur, J afra Bazar. (I?epos~s in Urdu) . 

. p 193 (~) '»ld (4) are all in my handwriting and they and (6) 
are signed by me as Secretary on behalf of the President of the 
Divisional Kisan Mazdur Sabha. Gorakhpur. D 193 (5) waa 
received by me in the ordinary course of my work as Secretary.. 
The file containing these and· other papers was maintained by 
me. The file D 195 was also maintained by me and it was I who 
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received and filed the letters in it. The file D 194 was also 
maintained by me as in my capacity of Secretary Kisan Mazdur 
Sabha. 

Before I worked in the Kisan Sabha office I was employed in 
the B. N. W. Railway Audit Office, as proof reader. I am now 
working in the Dinapur Press at Gorakhpur. I worked in the 
Kisan Sabha from 1925 to March 1929. D 773 (1) to (7) are docu­
ments printed and published under the auspices of the Kisan 
Sabha, and dt'afted either by me or by Mukherjee accused. They 
were printed under Mukherjee accused's orders and the proofs 
corrected by him. Notices used to be distributed 2 weeks in 
advance for all meetings held by the Sabha. The Kisan Sabha. 
work and the Congress work used to be done together. D 196 is 
the latest rules of the Sabha. There was no office of the Workers' 
and Peasants' Party in Gorakhpur. I donotknowofanymeeting 
held at Gorakhpur in 1929 or any other time described as Lenin 
Day meeting. I am a Congressman. I recognise D 197. I sent 
a copy of it for publication and it was published in 1926 or 1927 
in a newspaper. The same is the case with D 198 (7). 

No accused will examine this witness as his witness or cross 
examine him. 

XXN. Nil. 

Sd. R: L. YORKE. 

23-2-32. 

By Crown by permission. In 1929 I was not doing any work 
except that of Secretary of the Union. I used always to go to 
meetings of the Congress or Kisan Sabha. I attended all their 
meetings without exception. No record was kept in the office of 
my doing so. There is not in my office any list of meetings 
held. My office and the C.ongress office were in the same room. 
The Congress Secretary was someone else. It was not the 
practice for him to see my papers and I his. 

REXXN. Nil. 
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O.\V.31. 

Dr. D. R. Dhar, on S.A.: Witness for Banarjee. Residence 
1 

Calcutta. 

I am M.B. Calcutta, D.T.}!., of School of Tropical 'Medicine 
Calcutta and M.R.C.P., of London. I worked in many hospitals 
in London, and also in Berlin. I returned to India by the end 
of 19.27 (in reading OVE:r says: the middle of 1927), and worked 
for 2 years as a Professor of Infectious diseases in the Carmichel 
Medical College. I have been practising as a Consulting 
Physician since my return. I was in London in 1924 and 1925. 
I know Shib Nath Banarjee accused. I met him in London by 
the end of 1924, at 21 Cromwell Road at the Government Jl;ostel 
for Indian students, where he was residing. He told me he was 
stranded and asked me if I could help him with money to return 
to India. I raised some money amoogst Olll' frie,nds for him. 
He !3ubsequently came and told me he had received some help 
from the High Commissioner's office so at his request I gave it 
back to the donors. He on that occasion showed' me some 
correspondence which he was carrying on with the High 
Commissioner's office.· I think Banarjee accused returned to 
India by the beginning of 1925 or end of 1924. I knew Mr. 
Lindsay Indian Trade Commissioner and know his handwriting. 
He used often to come to the Cromwell Road hostel where he 
had some official position. I often met Mr. Lindsay during the 
time Banarjee accused was there. I know there was corres­
pondence going on between Banarjee and Lindsay. I,know that 
Mr. Lindsay helped Banarjee accused. Mr. Lindsay told me so 
himself, (i.e., his knowledge is hearsay). IrecogniseMr. Lindsay's 
signature on D. 691 and 692 and his writing and signature ~ 
D.694. 

(No other accused will examine the witness,as his witneB~. 

XXN. No accused wishes to cross examine. 

By Crown Counsel. I knew Mr. Lindsay for about a year. 
I first met him in October 1924 in Cromwell Road. J met him 
there once a. week or fortnight after that. I have' not had any 
correspondence with him. I have seen notices issued by' him 
about socials and debates. I have never seen him writing. My 
knowledge of his signatw"e is based on notices,which purported 
to be signed by him and that is all. I first met Banarjee when 
we were in the same school' in Jessore in 1908. I am aged SS. 
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He was senior ~ me in the school. We were together for 3 or 
4/ years at sch06l. Then I lost sight of him. I saw him once or 

.twice in Calcutta. casually in the streets before I went to England. 
It might be in 1917 or 1918. Tha next time was in 1924 in 
Cromwell Road. I asked him where he had been since I last 
saw him. He said he had just come from Russia. I have not 
been to Russia. He did not tell me what he had been doing 
there and I did not ask him. All I knew was that he wanted to get 
back to India. I met other Indians in Berlin. My brother was 
there from the Indian Educational Service on study. leave. I 
met others too, a Dr. Gangoli who was a special friend of mine. 
I did not meet S. N. Tagore in Berlin. I was in Paris on my 
way back to India when I heard he was coming. I did not hear 
it from·him. It Wd.3 in July 1927 not the end of it. I think he 
cane to B3rlin later. I did not meet any of his friends in 
Germany. I do not know V. N. Chattopadhaya. I know Mrs. 
Sarojine Naidu but none of her family. 

REXXN. Nil: 

Read and admitted correct. 

Sd R. L. YORKE. 

23-2-32. 

D.W.32. 

Mr. N. C. Kelkar on S. A. Residence Ppona, Journalist 
Witness for Thengde accused. 

I was a member of the Legislative Asse~b(y for some 6 or 7 
years, and have been a Journalist for some 35 years. I have been 
connected with 2 newspapers the English paper called Maratha 
and the vernacular Kesari. I haye been connected with the 
Indian National Congress since 1897. For 2 or 3 years till about 
1923 or 1924 I was a member of the Working Committee. I did 
not again offer myself for election owing to difference of opinion, 
about Council entry etc. After that I established the Respons­
ive Co·operation Party, and was its leader. I was associated 
with Mr. Tilak for a long time and belonged to his party. Our 
creed is to seek to reconcile the interests of capitalists and 
labourers and landlords and tenants. That is the creed of the 
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Tilak parly and the Responsive Co-operation Party. I ,know 
D., R. Thengde accused of thiS 'case and have known him for 'the 
last 20 or 25 years. He was one of the prominent members of 
Tilak's Nationallst Party at Nagpur. Dr. Moonje and Mr .. Ogle 
are others. Thengde has Iithink continued to -be a. member of 
that party all along until he came to Poona. I met him occasion­
ally at. Poona. He used to ,-mme to me as Ii. friend and a :party 
·man. He was also I think l. member of the Responsivist Party. 
He has all along been holding our views, up to the time of his 
arrest. I know the Fabian Society. Thengde has been a. 
member of that society and a student of jts literature, which he " 
used to receive. I.also am a. member of that society., It was he 
who introduced me to it and signed my introduction form. I think 
he took interest in Trade Unions. He used to discuss things with 
me, trade union matters. r know there was such 'a thing as a 
Kirkee Arsenal Trade Union. -1 remember to have attended a 
meeting at Kirkee but not any meeting of the Union. Shown 
D. 767 (5): I do not remember 'seeing this document but 1 -
probably attended such a, meeting as is described in it. The 
cutting shown to me (D. 774) appears to be. a cutting from the 
Kesari. I was- then the. e.ditor oBhe Kesari and must have read 
this report of the. proceedings so far as it goes and my speech, 
within 3 days. I think I found it correct. I know the 3 gentle." 
men named in D. 767 (1). Paranjpe is a journalist with his owD. 
paper, Gakha.le was an assistant on my sta.ff and Va,Je a member 
of the Servants of India Society of Poona. I attended an annual 
conference at Poona of the Postal and R.M.S. Unions probably 
in 1928. I cannot remember the fact but Thengde. must have 
attended it. At several public meetings in 1928 and 1929 at 
which I was presiding or speaking Thengde accused was also 
one of the speakers. At most public meetings police and govern­
ment reporters are present and also of course press reporters. 

By Ghosh accused. I know Mr., G. S. Khaparde, and hiS 
handwriting. D. 165 (5) is in his hand and bears his signature. 

No accused wishes to examine this witness as his witnes.s or 
cross examine him. 

XXN. By Crown CounseL I have. been in Nagpl:ir several 
times. It WM there I first met Thengde. He came to Poona 
some 5 or 7 years ago. I did not know he was a member of the 
Workers' and Peasants' Party. I had heard of the existence of 
that party in Bombay. I had no knowledge whether Thengde 
had any connection with it. I had heard of the existence of the 
W.P.P., through the newspapers. I had not I think seen their 
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paper the Kranti. I was editor of Kesari in 1908 to 1909 and then 
again from 1910 to 1928, January. I took it up again in the begin­
ning of 1929 after a year's leave spent in India. I do not remember 
whether the Kranti was advertised in the Kesari. It may have been. 
It might have been advertised there without my being aware of 
it. The policy of the W. P. P., may lJave been ~ommented upon 
in the Kesari but not I think by me pbrsonally. At this moment 
I am not aware of any comments in t~e Kesari on the W. P. P., 
policy. I cannot say if Thengde ever 1"'Tote to the Kesari. He 

/might have contributed to the Kesari on a subject he knew, about 
'the Trade Unions or something of th4t kind. It is correct that 
what I have said about -Thengd~s views was expressed in 
ignorance of the fact that he wa~ a member and President 
of the W.P.P. I know nothing intimately of the policy of the 
W.P.P. I know that' they stand, for asserting their rights 
as workers and peasants as against their masters either 
lan.dlords or capitalists as the case may be. That is 
generally all I know. I do not remember offhand' anything 
which appeared in the Kesari that rather perturbed Thengde 
or about which he came to speak to me. I do not know 
Thengde's signature. .P 820 shown to witness. I know Joglekar 
accused. The mention in it of editorial note No.6 in the Kesari 
of 24th April 1928 does not remind me of anything. I do not 
remember that he had any grievance against the Kesari such as 
is suggested there. I know Dange accused and have seen him 
but very rarely in Poona. He addressed a meeting at which I 
was I think President. I have also seen hi.m rarely in Bombay. 
Nor do I remember anything about the incident mentioned in 
P 819 about the Kesari. ' I know Dattaram and Co., who are one 
of our Bombay advertising agents. I am not prepared to deny that 
the Kranti was advertised in the Kesari (witness was shown P 1348 
(lOa) and (lOb). I beganto subscribe to the Fabian Society about4 or 
5 years ago. I know accused Spratt and Bradley byname but not as 
members of the W.P.P. I never knew whether they were members of 
it (W.P.P.) by personal knowledge. I am not prepared to connect 
Dange or J oglekar with that party. I did connect Spratt and 
Bradley with it. I do' not remember making up a little poem 
about them. I do remember making it now,' after it was read 
out from Legislative Council reports. 

REXXN. Nothing that has been shown to me in cross 
examination alters my statement about Thengde's views. [There 
is' not apparently anything shown]. My statement about, his 
views is based on personal conl"ersation "'ith him. [Ghosh asks 
for permission to ask further questions which he says arise out 
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of the Cross-ex~amination. He has evidently no such right a;d 
has exercised his right of examining the witness already. 
Permission is not granted]. 

Read and admitted correct. 

Sd~ R. L. YORKE; 

26-2-32. 

D.W. 33. 
Mr. D. <Chaman Lal, on S.A. Barrister-at-Law. I have been 

connected with the A.I.T.U.C., sinoe its inception in 1920. I was 
its founder and General Secretary for 3 years from 1920 to 1923. 
r attended the International Labour Conference at Geneva as, 
adviser to the Indian Delegate in 1925 and as Delegate in 1928. 
I was present at the' Labour and Socialist International Con­
ference in I think July 1928, or it might have' been' August. I 
have seen volumes similar to D. 776 and 777 as reports of that 
Conference. [tendered as authoritative expositions of the current 
of thought of the 2nd International] . 

• 

I was present .at the Lahore Session of the A.I.T.U.C., 
presided over by Mr. C. R. Das in 1923. I cannot possibly say 
what was the central idea of his speech. (Ghosh seeks to elicit 
Mr. Das, ideas as to tile future constitution of India. Ruled out 
as too far removed, frbm the matter in issue). I' was not a 
member of the Independence League. 

\ . 
I was present at the A.I.T.U.C. 'Executive Council. meeting 

held early in 1928 at Delhi in the Assembly Comrnittee room. I 
remember 2 Committees being appointed to look into the 
condition of Unions in Bengal and Punjab. For Bengal I think 
Spratt was one of thelIli I-think that must have. been my 
suggestion. I first saw 'D. 393 a year or a year and a half after 
I delivered my Presidential address. I recognise the signature 
in D. 208 (1) as th~t of Mr. N. M. Joshi. I know of a News 
Service called the Orient Press Service in London. I know a 
Mr. Pulin Seal. He was rnnnjng that service. The resolution 
passed at the Cawnpore A.I.T.U.C., regarding the Boycott of the 
Simon Commission as passed was I think my draft. 

For Desai and Banarjee a.coused (by Mr. Sinha). In D. 691 
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and 692 I recogniso the signature of Mr. Lindsay Indian Trade 
Commissioner and inD. 690 his writing and signature. I know 
him very well. I know his writing as I have often had corres­
pondence with him. In D.778 I recognise the signature of 
Sadanand Proprietor of the Free Press. He has written to me 
off and' on during the last few years and I have written to him. 

, About D. 689 I can only say that I think it bears the signature 
of Lor~ Olivier }j\rtI have only had a few letters from him in 
reply to letters written by me. 

By Mukerjee. Accused wishes to put P 1414B to witness and 
examine him 'as an expert to give an opinion whether this pro­
gramme is in accordance with the creed of the 2nd International. 
I do not accept him as an expert on the evidence already given 
by him. . 

By Gaurl Shankar accused. ' I appeared as Counsel in the 
Sessions Court in appeal on behalf of persons convicted in the 
Garhmuktesar Riot case in 1928. It was Gauri ShaDkar accused 
who engaged me. 

No other accused wishes to exam.me witness as his witness. 

XXN. No accused wt~hes to cross-examine the witness. 

By Crown Counsel. D 190 (95) shown to witness. I remember 
, very well receiving this circular because ;it was a matter I had 

dealt with myself previously in London. ' In July 1927 I was at 
Lahore and Spratt accused was I think staying with me. I do 
not actually recall a discussion with him 'on this subject but we 
discussed many matters and I might have, discussed this with 
him. Some time that Summer I went t~ Peshawar to' defend 
one Fazl Elahi. I did not charge fee~ for that but I got my 
expenses. I went to England in 1925. r do not think I met 
Desai accused in 1925 but I think I did so in 1926 whon I was in 
England for about 3 weeks. He came to me as a correspondent 
of the Bombay' Chronicle. Added: itmight quite easily have 
been 1925. I know Arthur Field. Witness asked about East 
West Conference in 1925, and shown P. 18430: I do not remem­
ber actually signing such an invitation but I remember being 
consulted about it and asked to support it. I do not remember 
what happened about it finally. 

I know Shapurji Saklatwala very well. I do not remember 
his trying in, 1925 'to arrange for me to go to Russia. I and 
Messrs Goswami and Joshi wanted to visit Russia in 1925 and it 

( 16 ) 



is possible .tkat we may have spoken to Saklatwala about it. 1 
do not know anything about any arrangements being made 
or not. 

I do not know anything about Evelyn Roy except that in 
P¢s in 1925 on my way back from Geneva I was told by some­
one, that a lady called Evelyn Roy was waiting downstairs and 
~ould I like to meet her. I said I had no intention ef meeting 
her or' Mr. M. N. Roy. (Dang\ objects' to this as hearsay. No 
hearsay evidence is contained in this statement. Objection 
overruled). It was not Mr. Joshi to whom I referred as the 
person who told me. He was with me in Geneva but not with 
me in Paris. We met again in London. ' 

(Witness shown P. 2375). Volunteers. I wish to say that 
I took Spratt accused with me to Peshawar in order that he 
should take notes of the case and for no other purpose. 

REXXN. Nil. 

Sd. R. L. YORU. 

29-2-32. 

D.W.34. 
S. Sadanand. on S. A.. Brahman. Residence Bombay. I 

am Managing Editor of. the Free Press of India News Agency. 
I am also Editor of the Daily paper called the Free Press 
Journa.l. I have known Desa.i accused since some time in 1928 
soon after his return from England, When I first knew him he 
was employed in the Bombay Chronicle. I think some member 
of my staff introduced him to me. I knew Desai's paper called 
the Spark. I first hea.rd of it in the latter half of 1928, some 
time before it was started. If I remember correctly Desai was 
then on the Herald staff. There was some trouble on the Herald 
and after that I remember there was some ,discussion between 
me and Desai and some friendd in my office about starting ~ 
Spark. He asked me advice on the business and financial aspec~ 
of the paper. My recollection is that I was in favour of his 
starting the paper and gave the advice that if it was economic­
ally run it ought in due time to pay its own way. I dont 
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remember anything more· then. I think we 'sent out a small 
news paragraph that a paper entitled Spark would appe~r 
shortly. I forget the exact terms. The file of that period does 
not now exist. I also remember sending out as a news para­
graph an extract from the 1st editorial of the Spark stating its 
aims. I gave my new service to Desai. The arrangement was 
that the service should be given free for Bome time and after 
that at concession rates. It was only to be given for the night 
preceding publication. The service was· given free after the 
first issue appeared. I was a regular reader of the Spark. It is 
my impression that I gave the service free for a number of weeks 
but I cant say if it was for the whole life of the Spark. D. 778 
is a letter from me to Desai and bears my signature. D. 780 
bears the signature of Mr. E.G. Horniman which I recognise. I 
have often received articles in manuscripts in his hand and 
exchanged correspondence with him. The Indian National 
Herald continued to appear till the 1st week of April 1929. I 
dont remember circulating through my news agency a statement 
of Mr. Saklatwala's views about Mahatma Gandhi, without 
seeing the statement. I do not possess files of the year 1929. I 
cant remember if the para 'What Sak thinks' in Spark No.6 
page 1 was issued from my Agency. I remember some opinions 
of Saklatwala on Gandhi.'s arrest in connection with bonfire at 
Calcutta were wired but I cant say if this was that paragraph. 
I have no files of the messages sent by my agency at the time of 
the Communal riots in Bombay in 1929.. I was at the time in 
charge of messages on that subject sent from my office. I 
remelll:ber distinctly sending the first message quoted on page 
1678 of Desai's statement shown to me and can say that messages 
·similar to the 2nd arid third were also issued. 

By Ghosh accused. I have known· Ghosh accused for 7 years.· 
I think I met him at Calcutta in his capacity of Assistant Editor 
of the Amrita Bazar-Fatrika. I know of Miss Agnes Smedley by 
correspondence only. She was the correspondent of the Free 
Press Agency for some time. I had read her articles in the 
Modern Review, Forward and another paper before I appointed 
her as correspondent. I had also recommendations of her from 
Jawahar Lal Nehru, and others. I remember discussions with 
Ghosh at Calcutta about the establishment of an Eastern News 
Service for news from China andJ~'p~. Ghosh was representing 
the Indian Journalists' Associak.df~.l was at Delhi in February 
1928. I know Mr. N. C. Chan"aia an M.L.A. at that time. I 
think I met Ghosh at his house in Delhi then. More discussion 
about this News Service took place then. 
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. No other. accused exam~es Mr. Sadanand as his witness. 

" 

No accused wishes to cross-examinEi the witness. 

XXN. By Crown Counsel. J dont remember anyone called 
Nambiar who had an agreement with the Free Press' Agency 
unless I have more, particulars. N ambiar is a common name. I 
know of Mr. A.C.N. Nambiar of Berlin. (Note:- in reading over 
witness says it should be A.C. Nambiar and not A.C.N. Nambiar). 
My impression is there was correspondence with him about his 
being correspondent for the Free PreSs but that it came to noth­
ing. I conducted the correspondence. (Item No. 120 in 
searchlist P 1240 is shown to the witness)., I dont remember the 
address of Nambiar in no. 21 in that notebook but the name and 
initials A. C. Nambiar are correct. No. 38 gives correctly the 
name and address of my: London correspondent referred to in 
D 778. I dont know whether these names and addresses are in 
Desai's writing. I dont know Desai's writing. I «ant say 
definitely that I have never received a letter from Desa!. I dont 

) 

even know his signature. I dont remember ever to have written 
to him, or to have ever seen any of his manuscripts. r cant 
remember the details of the conversation about, the. financial 
prospects of the Spark. I have heard of No. 19 in -this same 
notebook Singaravelu Chetty but not of no. 20 (Krishnaswamy 
Iyengar) or his address. I cant say whose is the other handwrit­
ing in this note-book referring to subscribers nos. 41 to 47. (Mr. 
Sinha objects that the note-book which is marked P 2617 is not 
properly proved. Crown Counsel will argue that it is from 
Desai's search and in his hand. Noted). I -know one Mr. Dhair­
yawan of the Bombay Chronicle but don't know his initials or 
address. Witness is shown P 870. I cant identify the pencil writing 
in this, as my impression is that Nambiar's letters were generally 
typed and only signed. I think they were seized when the Free 
Press office was searched on 20-3-29. 

, 

From 1923 I a~ associated with the Free Press~ Before that 
I was with the Associated Press in 1919 and 1920_ In 1921 I 
was Manager of the Independent at Allahabad, and in 1922 

. " • I 

doing some other work, and in 1923, I was Editor of th~ 
Rangoon Mail. I was convicted under section 124A in Rangoonj 
and sentenced to 2 years R. I., but sentence was 'suspended afte~ 
some 4 months on an expression of regret by me. ' 
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Copies of news messages which are broadcast are usually kept 
for about a year or in some cases 18 mon,hs and. then destroyed. 
I received no payment in respect of the 2 messages relating 
to the Spark. 

REXXN. For Desai. We are usually paid by the News­
papers who receive· news messages. and not by the persons 
mentioned in those messages. Such messages are sent according 
to their public interesF. 

Read and admitted correct, 

Sd R. L. YORKE. 

9-3-32. 

Printed by O'Brien's Preae, Meeru&: 
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,D:~W. 35. 

Mr .. 14R. 1:la,k4a.le, on S.A .. For Bauerji-a.nd Desai. 

I,a,moneoft!te 3. L"bQur,rne.~bers,of the ,Bombay 
l.jegislative Council. I am now the representat(v;aof Labour, OJ! 

the Indian Franchise Commit~e. I have .. been. connected·· with 
fhe,A.I.T.U.C., from 1$25 to 1929. I was AssistlUlt Secretary all. 
that time. Most .of t~at time, Mr, N. M,.,Joshi,was, General Sec-­
retary.' I was also working, with him ins?me of the Trade Unions 
in Bom~ay. I attenclFd most of the Sesllions of the T.U.C. Qe­
tween thQse. dates. I; attended ,the Jhari!L Congress in 1928. Mr, 
Joshi was n~t present! at that congress. ; t acted as, the Secretary 
ther~. 'iFormost of tie proceedings, ~t ~ Wits I who" took down 
notes. D. ,805 the offihial report wasprin ' d byrne as keeper Iilf 
~e Pretti. It was alsb prepared by me .. think it is a' correct 
report of ,the . proceeJu;gs. ,Generally I issued the delegatio.n 
cards for the ,Jharia pongress.With ,a view-to : issuing ,th1ilS6 
cards! ,us~d.to obt~ from the Unio concerned ,letterst>{ 
authorislj.tion co.q.tainirlg the names of .. t e 'delegates. they ·,h~ 
ap.ppinted, These letters. used. to. COllie ~PQ8t"Qr :if ,it .was:too 
late,~~r6: handed to me by an 9fficial of e'Union, concerned, at 
the G~:mgl-esB itself. I ,usEld ,to keep these I etters ,in ,my file' aDd 
issue the delegate's tickets. Aiter the se~sion was over the file 
used to be taken to the Bombay, office. I think, that represent­
atives of the East Indian Ry. Union atten ed the Jharia congreBs~ 
There was a contest that year for the posh of President between 
Mr. Jawahar La! Nehru and so far tS I remember Mr. D. B. 
Kulkarni. I opposed Mr. ,Nehru and I cant .s~y whether iI 
supported or opposed Mr. Klllka.rni. ~ I remember aright I think 
the E., I. Ry. Union. representative votld in favour of Pt. J awahar , 
LaL The, message from Mr. 'Andre'ws which appears on page 
64 to 68 was either given to me by him in England or sent by 
bim to me. 

I was in Bombay in January 1929. . I know Desai accused. 

I remember to have met Desai once probahly in January 
1929. I think he came to me and asked me to, give him the 
names of foreign labour periodicals as he wanted them for his 
Q,wn use,as he w~editing a ,paper at that time. I know a Mr. 
Qpkhale wp.o wa.s Mr. N. ,M. Joshi'sSecretru;y tben. I thU:tk 
I,le)lai.asked me to contribute an articls,or two periodically to. his 
lI~er and I repliE!1i that I was busy at that time but I would try. 

, By Ghosh. I 8:ttended the 3rd Gqngress ,of the .Labour 
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and Socialist International at Bru~sels in August 1928. I think 
Mr. Chaman Lal was also there with rue representing the 
A.I.T.U.C. D. 776 and 777 are the reports of that congress.' The 
first time I saw these reports was some time early in 1929. I sent 
those reports--io Ghosh accused. I also attended the 60th Session 
of the British T.U.C. at SW1U1sea in 1928 as Fraternal delegate of 
the A.l.T.U.C. I spoke there. I sent the report of that congress 
to Ghosh accused. I dont remem ber if there' was another Assistant 
Secretary at the Jharia! Congress b~sides myself. There was 
another Assistant Secre¥ary e~ected at Jharia along with me, 
namely Dange accuset The election was contested. The 
contest was between D ge·and Joglekar. I remember to have 
had some conversations with Mr. P.C. Bose and Ghosh accused 
about that election. I ink I told Bose and Ghosh that we 

I 
should support Dange because I had had t;tlk wit.h Dsuge before 
leaving Bombay and he had agreed to act if he were elHcted. 1 
also gave the reason Hat Mr. Joshi and I had pulled on very 
well with Dange as Astistant Secretary. I also made a public 
statement in the Exeoltive Council to the effect that Dange had 
stated his willingness tcact. It is a fact that Dange wa~ entrust­
ed by Mr. Joshi with Ue task of preparing a revised edition of 
the Trade Union Dirwtory. I think He also paid ,·Mr. Dange 
some money in advanci;from the T.U.C. funds for that work. 

I was in Calcutt1~ in the firlit wcek of January 1929. I 
then remember calling 0 ' Ghosh at his houlie with Mr. Shiva 
Rao. I think Mrinal Ran Bose was with Ghosh at the time of the 
call. We had some talk n the JhariaT.U.C. Congress and the 
future of the.T.U.C. It s general talk in regard to what took 
place there. I cant recol ect anything particular about what 
Ghosh said. I think'I re ember Ghosh showing me a newspa per 
article. I think it related enerally to what took plaCf at Jharia 
!\nd the meeting. I dont remember by whom that article was 
written. We did discuss t~e steps to be taken for.the future. I 
think some reference to theiorganisation of Trade Union groups 
was discusspd but I forget the details. I think the suggestion was 
made by Ghosh accused. I agreed with Ghosh in regard to his 
iluggestion. 

D. 208 (7} and (8) telegrams were both.,sent by me. 

I was in editorial charge of the A.I. Trade Union Bulletin. 
D. 208 (6) was issued by me. I received the appeal from Pt . 
• f.L. Nehru which is part of it. D. 208 (1 t) was written by me. 
There is a reference to a report about Bauria which was received 
from Ghosh. D. 285 (2) is that report. I Willi an editol' of the 
T.U. Bulletin from 1924 to 1928 except for the period I Willi in 
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Europe in 1~28. All thoseis5ued ~hile 'I was editor will':bear 
~ny name on them. D.208,~)bears my signatutii'! ,II 'thfnkt~~ 
Dalhousie Square Calcutta was the office of Mi-. !M~liuhd- L;;I 
Sircar for some time. ,I h~v,e pot ,r~~d Le~inf;~m bfSfa:I~. 

• . ' • 1 • "" ,.,,' •• :. • • ". • 1"1' 

l3y Mukherjee accused. I can recognise! the handwriting 
of Mr. Citrine ,and his signature hut that onD. ::190(20\ is not his, 
though ;the postcard is from the ';P\,U,C. I say this biicausemy 
experience is that when Mr. Citrine himself !ioes not sign'a letter 
,& gentleman Mr. H.W. Ll'le signs \ his name±ahd writes 'initial~ 
H,'W, .L. below, as appears here. D. 7, 81 (1) , ith' enclosures, (~~, 
(3), {4), (6), all bear my signature and were I sued by me. Note. 
PapeI1l of 1925.) ,D. 190 (98) was iSlmed along with D. 781 '(5). 
D. 190 (100) bears my signature as /j,lso 1(~03). (104 was sent 
along with (103). D. 781 (6) bears the sirnature of Mr. N. M. 
Joshi. - ,',- , ': ' j, \ ~ - - . 

. ·M . 

No other accused will examine Mrl ~~~hl~ ~ his witness. 

XXN. By accused Nil. 

By Crown Counsel. 'When I was askeJ the question which 
side the ~,.IRf Union Representative' vote~ in the contested' 
election for President between J. L. Nehru ana Kulkarni I looked 
through the report D. 305 and gave my ~n.'lwe~, The reason for 
my answer was that on looking through the list O1i page 38 of 
affiliated T.U's to 41 of the Appendix. ~ had some. faint recol­
lection that some important unions from some province voted for 
J. L. Nehru. I found that ,there 3 Unions from Bihar and Orrissa 
and I recollected that these 3 Unions voted for, Jawahar Lal. I 
can only remember a few import,antdelega,tes sUl'h as K,L. Ghosh, 
K. C. 'Mittra and Joglekar accused. K. C. ,Mittra was from 
E.I.Ry., Joglekar was from some Bombay Union, G.R.D., or some 
other union, and Ghosh from Press Employees Association 
Bengal. (after consulting report.) I can ~ve' sfew names of 
Unions which supported J awahar Lal, such as Press, Employees, 
Union, Bombay· ,Textile Labour Union (myself 'and others.) 
Madras Labour Union Qdr. Shiv/), Roo and some'others). " I forget 
whether it was a close fight in the voting 'but it 'was a hard fight'. 
I cant say why I remember that about the Bihar and Orrissa 
Unions. The way it strikes my memory however is that Yl-'. 
Jawahar La! 'Nehru had some Trade union 'connections wh-.ll 
certain unions statement which voted i,n his favour such as tJi~ 
J,amshedpur Labour Association and the E.L Ry. Union. I seeni 
to remember some correspondence regarding grievandes of tt\~ 
E.L Ry. workers between K. C. 'Mittra and Pt.' J'awahar:r.;IU:: 
Ulat is the T. U. ~I).Ilection \\-ith E. I. R.. U.' to which I, refari; 
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D 285 (2) is :qot the origina.l rdlOrt I received but a.ppears to be It 
copy of the report which I received. The origina.l should be in 
the A.I.T.U.C. files. 

REXXN.By Mr. Sinha. Contradiction about his voting 
in the ,Presidenti~l election poirlted' out to witness who says: 
what happened was that when the 2 names were proposed I was 
in favour of neither but in my speech I opposed the eandidature 
of Pt. J. L. Nehru. I believe I suggested some other 3rd name 
being put up, When the actua.l voting came I had to make It 
choice only between those 2 candidates as there was no other in 
the field and I vote' in favour of Pt. Jawahar Lal as against 
Mr. Kulkarni. I ha no specific person in view for the 3rd 
candidate, and did no suggest any. 

" By Ghosh. I d ntknow where the papers of the A.I.T.U.C. 
a.re at present. J 

Read and adrnitte.d'correct. 

D.W. 36. 

Mr. C. F. Andrews, on S.A. 

Sd. R. L. YORKE. 

21-3-32. 

By Ghosh accused. I was in Calcutta. in April 1928. f 
presided over a meeting at Wellington Square then. I think I 
was invited by the Bengal Federation of Labour. It had to do 
with the Lillooah Strike. 1 wanted to put before the meeting 
terms on which I would advise roen to go back to work. I think 
also it was to collect funds for the strikers but I am not quite 
certain. I dont remember if I saw the Englishman the next day, 
with a report of the meeting. I attended a Send-off given by 
the Federation to Mr. Haq; and Mr. Bose when they were going 
to Geneva. I remember receiving an invitation card similar to 
D. 759. I dont remember whether Ghosh accused showed me a 
letter from the Agent E. I. Railway in regard to those terms. I 
remember that Ghosh and I were closely associated in the 
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m~tteroftholi~ -temlS put I dont remember any det Is.. I 1'6-

mljlmber that J went. to an. inte.rvie.w . with the Agent. I cannot 
say if it was before or aftE\r the Wellington Square me ing/ My 
only imP.re&>io:u is that the. Agentwa~.unfavourable_ thjtermB 
We proposed., I remember presiding over an -Exe Itiv Com~ 
mittee meeting _of the. A.I.T.U.C.; at Delhi in 1928. ~a P~esi: 
dent. It was early iIi the year.. One and I think th main ques­
tion WiLB that of the, affiliation of the A. 1. T. . C; to the 
Amsterdam.InternationaL. My attitude was that should not. 
affiliate the _Indian T.U. MQvement with either fthe Inter~ 
nationals at that time. The E. C. accepted that ie'*-. I left. 
Calcutta to go to Europe some time early in May 19 8. 'Through~ 

out April and. up to I think May 4th, the dat I left, Ghosh 
accused was active with me in working for a se lement of the 
strike. D. 207 (4) shown to witness. 'I remembe . to have seen 
this document before 1 left Calcutta then. 

For Banarjee. I know Shib Nath Ban rjee accused in 
Court. ' 1 cannot remember when 1 first met h' 1. If 1 remem-' 
ber right he came to me with an introduction fr Major Graham­
Pole. D. 698 is that letter of introduction. dont know wha~, 

happened to it after 1 saw it. The time 1 met anarjee frequent-' 
Iy WaR in the end of 1927. 1 cannot be sure ether 1 saw him' 
in the interval between 1925 and then. 1 kno of the Calcutta­
Tramwaymen's U~on. Banarjee came to m to ask me to help~ 

. in settling the strike on the Tramwll-Ys and get the men who 
had been dismissed reinstated. It was in ( lcutta he . came to' 
me then. D 686 is a letter 1 wrote to Ba' tiee in connection 
with that strike. We tried to bring about settlement of that 
strike. Banarjee was working with me to t t intent. 1 remem­
ber trying to get up some subscription for t e men to help them. 
I cannot remember if we succeeded. I ked the T.U.C. for 
help for the Tramwaymen and they give u !lome small amount. 
I was President of the Jamshedpur Labo l' Association at that 
time. It give ,1 think Rs. 200 for the } lp of the men, at my 
instance. I think it was Banarjee who fi t came to me for help 
for the Lillooah workers. I was in Calc ita when he came to 
me. He wanted me h help to bring ab ut a settlement of the 
strike. We discussed possible terms of ttlelnent and I Buggest­
",d certain terms on which I was willing 0 help and to approach 
Mr. Colvin the Agent. So far as I can 'collect he agreed to the­
terms I suggested. Otllerwise I would ot have gone. I visited 
the office of the Lillooah Union. I 'link Banarjee took me 
there. I think we talked over the term, at the Union Office. By 
we I mean Shib Nath and I and Ole or two others. I knew 
K. C. Mittra of the E.I. Railway Unio~.t that time. I met. him 

( q ): 



• 
at the Union office and probably discussed with him. I feel fairly 
certain hl also agreed. I think we went On ~ith the negotiation~ 
on the terns I proposed without alteration and went to the Agent 
with then'.. I think but am not sure that I interviewed t.hl' 
Agent onl~ once. I met the Magistrate of Howrah, Mr. G. &. 
Dutt, man} times in connection with the fltrike, nearly every day. 
I dont knew if Banarjee approached him or not. I cannot 
rememb'er tluit I ever went to him with any of the office beare.,. 
of the Dniolt My negotiations with the Agent 'were unsuccessful. 

" I saw the Agmt's letter D 207 (4) just before I left Calcutta for 
Madras and qid not carryon the negotiations. I stayed in Sout.h 
India for abolt a month and then went abroad. I remember a 
strike at J(~SSOp'8 and Burn's connected with the Lillooab strike. 
Banarjee and ~thenl asked me to negotiate for a settlement and 
I went to both '}ompanies I think. 1 was not successful in those 
negotiations alB). I did suggest termB in those cases also. They 
were acceptedly the workers who authorised me to llropose 
them. J met Bl.narjee frequently in the course of these ~gotia­
tions. He helpld me all the while more than anyone else. 
These negotiatio;t, means those in the Lillooah and Jessop's and 
Burn's strikes. 1 was absent from India and therefore _. unable 

, . 
to preside over tho Jharia Session of the A.I.T.U.C_ J 8ent a 
message to the COlgress, which has been correctly reproduced 
in the report of tht Jharia Congress D. 305 at page 64 to 58. 
Banarjee at once tlld me he had been to RU8sia when I first 
met him. 

No other aCClsed examines Mr'-Andrews as his witness. 

XXN. No accUled wishes to cross-examine the witnells. 

By Crown. Nil 
Read and adm tted correct." 

, 

Sd. R.L. YORKE. 

21-3-32. 

This ~loses the ~\idence of defence witnesses. The Court 
a.djourns for the HoH ahl Easter Holiday!!. and will sit again on 
Tuesday March 29 whehthe accused or their counsel wi1lsum up 
t.heir case (vide Section .~)() C.P.C.). 

Sa. R.L. YORKE. 

21·3-32. 
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